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»Ni več vprašanja, ali bo družbena in gospodarska 
reforma uspela. Mora uspeti!-«

Te besede iz zaključnega Titovega govora na IX. kon
gresu Zveze komunistov Jugoslavije pomenijo ugotovitev 
in program jugoslovanskih komunistov. Ugotovitev, da ni 
poti nazaj, da ni govora o tem, da se odrečemo načel, na 
katerih smo postavili družbeno in gospodarsko reformo, 
program pa v smislu končnega uresničenja teh načel. 
»Prepričan sem, da bomo na X. kongresu lahko rekli, da 
je družbena in gospodarska reforma uresničena,« je pri
bil tovariš Tito.

Prav o tem — o uresničevanju družbene in gospodar
ske reforme — je bilo tudi največ govora na kongresu, 
saj pa je to tudi osrednje vprašanje naše socialistične 
skupnosti v sedanjem obdobju njenega razvoja. In ko
munisti na bi s ponosom mogli trditi, da so vodilna idejna 
sila delavskega razreda, če na svojem kongresu ne bi po
svetili največ pozornosti tistemu, kar je za delovne ljudi 
najbolj važno.

Gospodarska in družbena reforma pomenita vzporeden 
proces krepitve gospodarstva na sodobnih osnovah, kar

Enotnost
komunistov

nam ravna pot vključevanja v mednarodno delitev dela 
na čimbolj enakopravnih osnovah in krepitve našega 
samoupravljanja oziroma družbenih odnosov, v katerih 
delovni ljudje sami odločajo o svojem delu in o rezultatih 
tega dela. Ta vzporedni proces še malo ni lahko uresni
čevati v praksi, ni pa se težko zanj izrekati v besedah.

Kongres je ugotovil, da je uresničevanja reforme bilo 
premalo, vsekakor pa ne toliko, kot bi bilo zaželeno in 
tudi možno; in ugotovil je tudi, da je bilo preveč izre
kanja za reformo, da je bilo preveč takšnega izrekanja 
za reformo, s katerim nismo vedeli kaj početi, saj tudi 
nismo mogli vedeti, kaj pomeni, ko pa za njim niso stala 
dejanja.

In tako so se v naši družbi v obdobju med dvema kon
gresoma, ki pomeni tudi dosedanje obdobje uresničevanja 
reforme, kopičile različne napake in se nakopičile tako 
visoko, da so nam postale nevarne, da nam je bil po
treben kongres Zveze komunistov in njegove odločitve o 
poti našega nadaljnjega razvoja.

Kongres je to pot pokazal. To ni nova pot, saj po njej 
hodimo že skoraj štiri leta ■— s to napako, da naš korak 
na tej poti ni' skladen, da manjšina koraka precej pred 
večino, ki hodi bodisi počasi, ali pa celo daleč zaostaja. 
Gre za to, da od sedaj naprej korakam,o bolj strnjeno, da 
se počasneži zavedo nujnosti, da pospešijo korak in da 
ne zadržujejo tistih, ki na tej poti ne špekulirajo z mož
nostmi, kako bi se izognili potrebnemu trudu.

Prepričani smo, da tega špekuliranja ne bi bilo, ali 
vsaj ne bi bilo toliko, če bi delovni ljudje res vsak dan 
v večji meri odločali o rezultatih svojega dela, če bi v 
večji meri kot do sedaj uspeli uresničiti eno vodilnih 
načel reforme — namreč, naj s presežnim delom razpo
lagajo predvsem tisti, ki so ga tudi ustvarili. Tako pa 
s sredstvi, ki so jih ustvarili delovni ljudje, navkljub vsem 
načelnim odločitvam — tudi odločitvam Zveze komuni
stov — |e vedno v veliki meri razpolaga državni aparat, 
ki zato tudi ohranja birokrat.sko-etatistične odnose in z 
njimi večino tistega, kar v naši družbi povzroča najhujša 
nasprotja in največje nezadovoljstvo.

Tega seveda ne bi bilo* če tudi med komunisti ne bi 
bilo kar precej takšnih, ki družbeno in gospodarsko re
formo razumejo precej po svoje, pravzaprav samo kot 
nevšečnost, ki jo je potrebno nekako preživeti, da bi se 
potem lahko vrnili v njihove »stare, dobre čase«, ko je 
vse bilo izmerjeno in določeno v ozkih, zaprtih središčih 
oblasti, ki so odločali o vsem našem življenju. Kongres 
je trdo,- ostro povedal, da ni poti nazaj v te stare čase. 
To je povedal tudi s tem, da je Tita ponovno izbral za 
predsednika ZKJ in da je ustanovil izvršni biro, ki bo 
skrbel predvsem za to, da bo v vrstah komunistov več 
enotnosti, kot je je bilo doslej.

Ta enotnost nam je še kako potrebna in to enotnost 
je kongres dokazal z vsem svojim delom in odločitvami, 
ki so tudi odločitve vseh naših delovnih ljudi.

MILAN POGAČNIK

PROBLEM ZP ISKRA:

KAKO OZDRAVITI SEŽANSKO 
TOVARNO SPREJEMNIKOV?

Tovarna avtoelektričnih izdelkov iz Nove Gorice ne more prevzeti odgovornosti za nadaljnjo
usodo sežanskega kolektiva

Tovarna radijskih sprejemnikov v Sežani že dlje išče izhod iz težav, v katere je za
bredla pri svoji proizvodnji radijskih aparatov. Predlani je poslovanje zaključila z izgubo 
v višini 483 milijonov starih dinarjev, lanskoletna izguba pa je le nekaj manjša, saj tudi 
znaša približno 450 milijonov starih dinarjev. Nadaljnja usoda te tovarne je postala še po
sebej negotova v začetku letošnjega leta, ko so v ZP Iskra odpravili skupno odgovornost za 
izgube posameznih enot, kar pomeni, da tudi izgube sežanskih »Sprejemnikov« ne bo nihče 
pokril.

Kaj bo torej s 350 delavci iz Sežane?
O tem imajo v ZP Iskra različna mnenja in vsaj za sedaj ne kaže, da bi se o načinu 

sanacije sežanskega kolektiva lahko kmalu sporazumeli — vsaj na tisti način ne, ki ga 
predlaga delavski svet Združenega podjetja Iskra.

TOVARNA SPREJEMNIKOV — 
OBRAT »AVTOELEKTRA«?

Kako si v ZP Iskra pred
stavljajo sanacijo Tovarne ra
dijskih sprejemnikov v Sežani, 
je razvidno iz pisma, ki ga je 
delavski svet ZP Iskra poslal 
lani decembra delavskemu svetu 
»Avtoelektra« iz Nove Gorice 
oziroma Šempetra. V tem pismu 
se sanacija »Sprejemnikov« 
predvideva na liniji spremenje
nih odnosov med »Sprejemniki«, 
»Avtoelektrom« in »Avtomati
ko« iz Pržanja, in sicer.konkret- 
no na naslednji način:

O Sanacija tovarne sprejem
nikov v okviru proizvodnje ra
dijskih sprejemnikov ni možna 
in zato naj bi v Sežani to pro
izvodnjo opustili; ker pa se pro
gram proizvodnje radijskih spre
jemnikov v okviru Združenega 
podjetja Iskra mora nadaljevati, 
naj bi to proizvodnjo prenesli 
v »Avtomatiko« v Pržanj;

žanskega kolektiva ustrezno ob
razložil.

»AVTOELEKTRO«: TAKŠNA
REŠITEV

JE ZA NAS EKONOMSKO IN 
TEHNOLOŠKO 

NESPREJEMLJIVA
Delavski svet podjetja »Avto- 

elektro« trdi, da je od lanskega

decembra, ko je od ZP Iskra 
prejel omenjeni predlog za sa
nacijo tovarne sprejemnikov, 
ped stalnim pritiskom, da ta 
predlog sprejme, kar smatra za 
grobo poseganje v svoje samo
upravne pravice. Kolektiv to
varne sprejemnikov je /namreč 
že sprejel svoj program sanacije, 
s katerim.se strinja tudi novo

goriški »Avtoelektro«, če pa ta 
program ni uresničljiv, potem 
morajo po mnenju »Avtoelek- 
tra« problem tovarne sprejem
nikov solidarno reševati vsi ko
lektivi Združenega podjetja 
Iskra, skupaj z družbeno poli
tičnimi skupnostmi, nikakor pa 
ne gre odgovornosti za nadalj
njo usodo sežanskega kolektiva 
naprtiti izključno »Avtoelektru«. 
Novogoriški kolektiv ne more 
prevzeti na svoja pleča celotne 
izgube sežanskega kolektiva, či
gar proizvodnja v okviru Zdru
ženega podjetja Iskra ni bila 
dovolj usklajena.

Kolektiv »Avtoelektra« ima 
svoje lastne skrbi in ne more 
prevzemati nase še novih težkih 
bremen. Dejstvo je, da ima do
bre možnosti, da znatno poveča 
svojo proizvodnjo, vendar pa v

(Nadaljevanje na 6. strani)

Z ZASEDANJA UPRAVNEGA ODBORA GOSPODARSKE ZBORNICE SR SLOVENIJE

Kdaj bo konec načelnih 
razprav o trgovini?

9 Ker v »Avtoelektru« pred
videvajo hitro rast sedanjega 
programa svoje proizvodnje, naj 
del proizvodnje prenesejo v Se
žano. »Avtoelektro« naj bi že 
letos prevzelo od sežanskega ko
lektiva vse objekte, hkrati pa 
seveda zagotovilo zaposlitev vseh 
članov delovnega kolektiva to
varne sprejemnikov. S tem bi 
Tovarna sprejemnikov postala 
obrat »Avtoelektra«, proizvod
njo radijskih sprejemnikov no
vega tipa pa bi v celoti prev
zela »Avtomatika« iz Pržanja.

Delavski svet ZP Iskra je v 
svojem pismu novogoriškemu 
»Avtoelektru« poudaril prepri
čanje, da bo »Avtoelektro« spre
jel ta predlog, hkrati pa je opo
zoril, da zavrača vsako odgo
vornost, če se »Avtoelektro« in 
tovarna radijskih sprejemnikov 
ne bosta dogovorila o predla
ganem sodelovanju.

Res bi bilo čudno, če bi »Av
tomatika« iz Pržanja nasproto
vala takšnemu predlogu in čud
no bi tudi bilo, če bi se takšne
ga sodelovanja otepala tovarna 
sprejemnikov, ki v sedanjem 
položaju tako rekoč nima izbire; 
razumljivo pa je, da tak način 
reševanja usode tovarne radij
skih sprejemnikov ni všeč de
lovnemu kolektivu »Avtoelek
tra«, ki je to tudi že jasno pove
dal in svoje odklonilno stališče 
do takšnega prevzemanja odgo
vornosti za nadaljnjo usodo se

V najvažnejši točki dnevnega reda torkove seje je upravni odbor Gospodar
ske zbornice SR Slovenije razpravlja! o ekonomskem položaju in vlogi tr
govine v blagovnem prometu ter o obiikah in možnostih poslovnega sodelo

vanja na osnovi prelivanja kapitala v blagovnem prometu.

Značilno je, da razprava to
krat ni toliko izhajala iz dej
stev, ki jih v zvezi s problemi 
in modernizacijo trgovine raz
krivajo statistike, zaključni ra
čuni in programi delovnih or
ganizacij ter drugi dokumenti, 
marveč predvsem iz upravičene 
kritike na račun pojmovanj o 
trgovini, kakršna so se v teku 
let udomačila v praksi. Trgovini 
namreč zelo radi pripisujemo, 
značaj dejavnosti, ki živi na ra
čun proizvajalcev in potrošni
kov; zategadelj pa jo je treba 
kar naprej »krotiti« z različni
mi administrativnimi in drugimi 
predpisi. Dejstvo je, da prav 
zaradi takšnih pojmovanj trgo- 
vini še nismo priznali statusa 
enakopravne gospodarske pa
noge.

Člani upravnega odbora go
spodarske zbornice so v zvezi s 
tem izrazili prepričanje, da bo
mo do jasnejših stališč o sta
tusu in vlogi trgovine v blagov
nem gospodarstvu morda ven
darle prišli vsaj ob sedanjih 
razpravah o družbenem in sa
moupravnem dogovarjanju. Vse
kakor pa upravni odbor zborni-

: podpira upravičeno zahtevo 
govskih organizacij, da bi jim 
predpisi. omogočili dejansko 

lakopraven položaj v primer- 
vi z drugimi panogami go- 
/odarstva. Praksa namreč opo- 
irja, da trgovina dejansko in 
vse večji meri povezuje inte- 
:se proizvajalcev in končnih 
Dtrošnikov; da svojo akumula- 
jo v pretežni meri nalaga v 
lodemizacijo poslovanja in 
-adnjo novih prodajnih ter 
dadiščnih površin. Če pa je 
ko, izgublja značaj »parazita« 
i se spreminja v tisti vezni 
en, ki predstavlja osnovno na
go trgovine: čim hitrejše
jračanje vloženih sredstev tu- 
i pri proizvajalcu. Ob takšnih 
izmerah pa bi bilo povsem ne- 
niselno, če bi tudi v prihodnje 
aložaj trgovine poskušali dolo- 
ivati z administrativnimi, na- 
iesto z ekonomskimi ukrepi.

Iz razprave na seji upravne
ga odbora Gospodarske zbor- 
ce SR Slovenije povzemamo 
di to, da poleg tega obstajajo 
di druga kiejstva, ki opravi- 
ijejo zahteve po prenehanju 
ičelnih razpravljanj o vlogi in

statusu trgovine v našem gospo
darstvu. Tržno gospodarstvo* 
kakršno se pri nas vse bolj uve
ljavlja, zahteva organiziran in 
sodoben blagovni promet, ki 
naj hkrati omogoči tudi preli
vanje kapitala v druge, per- 

(Nadaljevanje na 6. strani)
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7 dni ?j sindikatih

REZERVIRANI STOLPEC

Lojze Capuder
predsednik Republiškega odbora 
sindikata gradbenih delavcev 
Slovenije:

9 Kakšne pripombe imate O Delavski 
enotnosti?

Moja stara pripomba je, da bi morala biti Delavska enot
nost kot glasilo sindikatov Slovenije časopis, skozi katerega bi 
vodili bolj smele polemike o nekaterih najbolj bistvenih pro
blemih v našem ekonomskem sistemu, od česar je odvisen po
ložaj naših delavcev. Druga stvar, ki bi jo rad omenil je, da 
premalo pišete o delu osnovnih sindikalnih organizacij, preveč 
podrobno pa spremljate forumsko delo sindikatov od občine 
do republike. S tem v zvezi pogrešam v Delavski enotnosti 
tudi izmenjavo stališč, kakšna naj bo sploh sindikalna organi
zacija. Zdaj, ko pripravljamo statut sindikatov, premaltj pišete 
o različnih mnenjih posameznikov ali sindikalnih forumov, 
kako bi sploh organizirali sindikate. Ze pred VI. kongresom 
jugoslovanskih sindikatov smo začeli razprave o tem, zdaj jih 
nadaljujemo in še zmeraj se pojavljajo številne dileme, kako. 
organizirati zlasti strokovne sindikate, kakšen status naj bi 
imeli nacionalni sindikati v okviru Zveze sindikatov Jugosla
vije itd. Vzrok za to, da ni omenjene polemike v časopisu, se 
mi zdi v tem, da je Delavska enotnost še zmeraj preveč »v lasti« 
novinarjev. S tem ne mislim kritizirati vašega dela in vaših 
nespornih sposobnosti, marveč menim, da bi morali sistem 
nagrajevanja novinarjev spremeniti tako, da bi ta slehernega 
vašega sodelavca spodbujal ne samo za pisanje, marveč tudi za 
organizacijo in pridobitev polemičnih prispevkov na različnih 
področjih iz gospodarskega in družbenega življenja.

Slavko Kalan
tajnik občinskega sindikalnega sveta 
v Kranju:

9 Bi nam lahko zaupali vaše mnenje 
o Delavski enotnosti?

Reči moram, da mi je Delavska enotnost všeč, da jo redno 
in z zanimanjem prebiram. Vzrok za to ni samo v tem, da želim 
biti na tekočem z dogajanji v sindikatih, marveč vsebina na
šega glasila nasploh. Ko namreč pišete o problemih delovnih 
organizacij ali o splošno pomembnih družbenih in sindikalnih 
zadevah, kritično prikazujete različne poglede in stališča do teh 
vprašanj. Tako po informativni strani Delavska enotnost o pre
težni večini zadev piše zares objektivno in jih torej prika
zuje in osvetljuje vsestransko, kar ni vselej značilnost drugih 
informativnih sredstev. ^

Drugo, kar mi je posebej všeč v zvezi z Delavsko enot
nostjo, pa je to, da imate dokaj izostren posluh za vsakokrat 
aktualna vprašanja širšega pomena. V zvezi s tem so se mi 
posebej vtisnile v spomin nekatere vaše akcije, na primer tista 
o obdavčitvi skladov skupne porabe, akcija o pokojninskem si
stemu z naslovom »Za ali proti« itd. Prav tako me veseli, da 
se o problemih posameznih kolektivov po navadi oglasite prej, 
preden stvari prekipijo. Tako pomagate progresivno mislečim 
ljudem, da laže prodirajo s svojimi stališči in predlogi.

Vem, da mnoge vaše bralce moti, ker v časopisu manjka 
zabavni del s križanko, dovtipi, humoreskami in s podobnimi 
stvarmi. Vprašanje je, če vse to in v kolikšni meri sodi v naš 
sindikalni časopis. Zaradi vzrokov, ki sem jih že navedel, mene 
sploh ne moti, če Delavska enotnost ostaja in vztraja pri res
nosti pisanja. Želel pa bi, da bi pogosteje izhajala. Ob vseh 
vaših prizadevanjih se namreč le dogodi, da kot tednik pišete 
tudi o zadevah, ki niso najbolj aktualne.

Igor Ponikvar
predsednik občinskega odbora sindi
kata delavcev družbenih dejavnosti
Celje:

® Kako ocenjujete vsebino DE in na 
kak način bi po vašem mnenju izboljšali 
naš list?

Delavska enotnost danes predvsem informira delavce o naj
pomembnejših družbeno-ekonomskih vprašanjih, za sindikalne 
aktiviste pa je osnovni pripomoček pri njihovem delu. Ne mo
rem si zamisliti sindikalnega delavca, ki ne bi ne le dobival 
Delavske enotnosti, ampak tudi uporabljal izkušenj o sindikal
nem delu, ki jih opisuje to naše glasilo. Zato pri nas že tri 
leta uresničujemo sklep občinskega sindikalnega sveta, da mo
rajo vsi člani sveta dobivati in prebirati Delavsko enotnost.

Delavska enotnost je po mojem mnenju dober časopis. Njen 
koncept mi ustreza. Vendar menim, da Delavska enotnost pre
malo priobčuje stališča, v katerih se posamezniki v imetiu svo
jih grupacij zavzemajo za takšno ali drugačno rešitev določe
nega vprašanja. Za primer: ko teče razprava o položaju slo
venskih železarn ali o pokojninskem zavarovanju itd., bi morali 
v poročilu s take seje na kratko povzeti stališča nekaterih di- 
skutantov, druge pa vsaj omeniti. Za tako poročanje s sej, 
posvetov itd., govorita dva osnovna razloga: članstvo naj izve, 
kaj v njegovem imenu govorijo njegovi predstavniki, hkrati pa 
bi lahko v tem primeru presojali tudi aktivnost svojih pred
stavnikov v različnih sindikalnih telesih.

lllllllllll!!ll!l!!l'S"i!|!:l|^!lll!l!ll!llllllllllllllllllllll!illll!l!!!l!!'l!!l!IIIIIIIIIIIIIIilll!lllllll!lllllll>!l!l!ll!llll^!!!>ll!!'!!li!!i !llllll!lllll!l!||ll’. . .

Trgovsko podjetje

@
volan ljubljana
kersnikova 6

telefon 311-734

O Osebni avtomobil ŠKODA 1000 MB, 
model 1969,
cena vozila 20.684 N-din 
fco. Ljubljana

Odobravamo potrošniški kredit v znesku 6.000 N-din 
z 20% lastno udeležbo in z obveznostjo, da stranka 
plača 53 N-din za riziko zavarovanja.

Dobavni rok takoj. Izbira avtomobila v želeni barvi.

PRED OBČNilVi ZBOROM SINDIKATA LJUBLJANSKE INDUSTRIJE

Novim nalogam naproti
V petek, 28. marca letos, bo občni zbor sindikata de

lavcev ljubljanske industrije. Iz poročila in gradiva, ki 
ga je pripravil mestni odbor, je razvidno, da bo občni 
zbor posvetil največ pozornosti vprašanju delovnih od
nosov v delovnih organizacijah in razreševanju konflikt
nih razmer.
V dokaj obširnem poročilu je 

opisana aktivnost odbora med 
prvim in drugim občnim zbo
rom. Podrobno je opisana tudi 
organizacija in delo odbora, 
analiza občnih zborov sindikal
nih oganizacij, analiza gospo
darjenja v kovinski in elektro 
industriji, razgovori v delovnih 
organizacijah, aktivnost odbora 
po VI. kongresu Zveze sindika
tov Jugoslavije. Iz poglavja o 
izobraževanju sindikalnih ka
drov je razvidno, da je sodelo
valo na različnih seminarjih ka
kih 200 članov sindikata iz de
lovnih organizacij ljubljanske 
industrije, Tudi medmestno in 
mednarodno sodelovanje je bilo 
zajeto v delo mestnega odbora. 
V minulem obdobju je posebna 
delegacija mestnega odbora sin
dikata delavcev ljubljanske in
dustrije obiskala deželni sindi
kat kemije, papirja in keramike 
za pokrajino Nordheim in West- 
falen.

Posebno pozornost je odbor 
v minuli mandatni dobi posvetil 
samoupravi in spremljanju in
terne zakonodaje v delovnih or
ganizacijah. Poročilo v' poseb
nem - poglavju obravnava tudi 
zaposlovanje in brezposelnost v 
ljubljanskem gospodarskem pro
storu. Posebej' pomembna je 
ugotovitev, da je oživljanje go-, 
spodarske rasti pozitivno vpli
valo tudi na politiko zaposlova
nja. Iz podatkov o pravni in 
materialni pomoči pa je razvid
no, da so dobili v letu 1067 de
lavci ljubljanskih delovnih or
ganizacij 1764 nasvetov, v letu 
1968 pa 3528, v zastopanje je 
bilo vzeto leta 1967 364 delovnih 
sporov, v letu 1968 pa 454.

IZ NOVE GORICE:

Materialne pomoči je bilo de
ležnih 732 članov sindikata v 
letu 1967 in 675 v letu 1968. 
Skupaj je bilo tako izplačanih 
leta 1967 100.080 N dinarjev,
leta 1968 pa 106.000 N dinarjev 

V poglavju ekonomski pro
blemi ljubljanske industrije je 
poleg osnovnih gospodarskih 
pokazateljev opisana tudi dejav
nost odbora v zvezi s položa
jem trgovine v odnosu do indu
strije. Podatki kažejo, da rela
tivno nazaduje gospodarska 
moč in prav tako akumulativ-

nost v industriji. V letih 1966/67 
se je močno poslabšal položaj 
industrije tudi zaradi preko
mernega kopičenja zalog. Teža
ve pri prodaji so povzročile, da 
je morala industrija odstopati 
del dohodka trgovini v obliki 
posebnih prodajnih olajšav. Za 
področje Ljubljane je značilno, 
da se je po tej poti prelilo v 
trgovino iz vseh preostalih go
spodarskih panog kakih 80 mi
lijonov N dinarjev. Razumljivo 
pa je, da je zaradi povečanja 
družbenih obveznosti tudi trgo
vini ostalo le del te dodatne 
akumulacije.

Na vsa vprašanja in proble
me, ki jih obravnava poročilo, 
prav. gotovo ne bo mogel dati 
odgovora občni zbor, bo pa spri
čo skrbno pripravljenega gradi
va lahko postal pomemben de
lovni dogovor za prihodnjo ak
tivnost tega ljubljanskega sin
dikata. Z2

ilik
zmami

© LJUBLJANA
20. in 21. marca je bila gost 

republiškega odbora sindikata 
delavcev prometa in zvez Slo
venije osemčlanska delegacija 
Generalne konfederacije itali
janskih delavcev cestno-trans- 
portnih in prometnih delavcev 
(Confederatione Generale Ita- 
liana Lavoratori — FIAT) 
treh pokrajin Venelo v severo
zahodni Italiji in province 
Udine. Vodilo jo bosta sekre
tar konfederacije za pokrajino 
treh Venetov in član central
nega vodstva v Rimu Gino 
Beccado ter sekretar omenje
nega sindikata za provinco 
Udine Ennio Cainero, ki je

hkrati tudi član vodstva tega 
sindikata 'za pokrajino treh 
Venetov.

Gostje iz Italije so v če
trtek obiskali podjetje Ljub- 
ijana-transport in se s pred- j 
stavniki tega podjetja pogo
varjali o organizaciji ter po
slovanju v samoupravnih od
nosih. o poslovanju in uprav
ljanju v delovnih enotah, o 
sistemu delitve in nagrajeva
nja, o internih samoupravnih 
aktih ter o mestu in vlogi sin
dikata v delovni organizaciji.
V petek pa so se člani de
legacije CGIL cestno-proraet- 
nih in transportnih podjetij 
pogovarjali na republiškem od
boru delavcev sindikata pro
meta in zvez Slovenije o delu 
in vlogi sindikatov v naši sa
moupravni družbi.

Premalo načrtnosti 
v pripravah na volitve

Predsedstvo novogoriških sindikatov o praznovanju 50. obletnice sindikatov
in o razmerah v podjetju IDEAL

©
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Predsedstvo novogoriškega 
občinskega sindikalnega sveta je 
na svoji zadnji seji ugotovilo, da 
so bile dosedanje priprave na 
volitve premalo načrtne in or
ganizirane, kar se je odrazilo na 
strukturi predlaganih kandida
tov, še posebej pa kandidatov za 
gospodarski zbor republiške 
skupščine. Evidentiranje kandi- 

* datov je bilo vse preveč prepu
ščeno izključnim odločitvam po
sameznih delovnih kolektivov, 
ki so se potem za kandidate od
ločali predvsem s stališča last
nih interesov, ne pa tudi s sta
lišča Interesov celotnega gospo
darstva v komuni. Premalo po
zornosti je bilo posvečene tudi 
orisu kandidatov in obrazložitvi 
programa, ki ga zastopajo, bili 
pa so tudi primeri pritiska na 
kandidate, da se odpovedo svoji 
kandidaturi.

Za gospodarski zbor republi
ške skupščine so bili do sedaj 
sprejeti trije kandidati, ki so vsi 
direktorji. Predsedstvo je tak
šno struktpro teh kandidatov 
ocenilo kot neustrezno in skle
nilo osnovnim organizacijam 
predlagati, da na prihodnjih 
zborih volivcev in na kandida
cijskih konferencah predlagajo 
še nove kandidate. Novogoriški 
sindikati bodo kot svojega kan
didata predlagali tov. Bruna 
Tutto, podpredsednika ObSS 
Nova Gorica.

Predsedstvo je sprejelo tudi 
program proslav ob petdesetlet
nici Partije, SKOJ in sindika
tov, ki je zelo bogat. Težišče 
programa bo v delovnih organi
zacijah, krajevnih skupnostih in 
v šolah. Večina proslav bo aprila, 
osrednja proslava v Novi Go
rici pa bo sredi maja, ko bo 
obletnica ustanovitve KPJ. V 
okviru proslav bo v Novi Gorici 
odprta tudi razstava napredne
ga tiska in likovna razstava s 
»en diko; ''••'n za pravice delov
nih ljudi. Predsedstvo hkrati

pripravlja predloge za odlikova
nja starih revolucionarjev.

Mimo tega je predsedstvo 
razpravljalo tudi o razmerah v 
podjetju Ideal in s tem v zvezi 
sklenilo predlagati občinski 
skupščini, da temu podjetju po
maga z dodelitvijo sredstev Jiz 
sklada skupnih rezerv gospodar
skih organizacij. Ideal je že dlje 
v prisilni upravi, ki je sicer sta
nje v podjetju znatno uredila 
in poslovanje občutno izboljšala 
— lani so za svoje izdelke dobili 
tudi nekaj nagrad na raznih raz
stavah— vendar pa ne morejo 
priti na zeleno vejo zaradi prejš
njih izgub in pa zaradi velikih 
obveznosti za odplačila, katerih

Celjski sindikat delavcev 
družbenih dejavnosti nadalju
je akcijo za sklenitev druž
benega dogovora o vrednote
nju dela delavcev. Ze lani je 
občinski odbor sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti v 
Celju mnogo razpravljal s 
predstavniki sindikata posa
meznih dejavnosti družbenih 
služb, o njihovem materialnem 
noložaju, primerjal ta položaj 
z drugimi gospodarskimi pod
ročji in iskal izhod iz nasta
lega položaja, s tem da je ter
jal ovrednotenje družbene po
membnosti dela delavcev tako 
imenovapih negospodarskih 
področij.

Tako prizadevanje sindikata 
so pohvalili na redni skupščini 
Temeljne izobraževalne skup
nosti v Celju.

Te dni začenja občinski 
odbor sindikata delavcev druž
benih dejavnosti drugi del 
razprav o vrednotenju dela v 
dejavnostih, ki jih zastopa. Ti 
razgovori bi naj izluščili vse 
potrebno za sklenitev družbe
nega dogovora. Bistvo tega 
drugega dela razprav je ure
ditev notranjih družbenih od
nosov in s tem tudi osebnih 
dohodkov v posameznih delov
nih organizacijah. V razpravah 
se opirajo na Katalog nekate
rih osnov in meril za vredno
tenje dela v družbenih dejav
nostih. O tem gradivu smo v 
našem listu že pisali. Gre za 
plod dolgotrajnega dela repub
liškega odbora sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti, 
ki je v sodelovanju z več kot

g 9 CELJE

skupna vsota dosega enoletni 
dohodek podjetja. Ob tem, ko je 
predsedstvo sklenilo podpreti 
prošnjo Ideala za pomoč od 
občinske skupščine, pa je hkrati 
menilo, da bo perspektiva tega 
150-članskega delovnega kolek
tiva zagotovljena le tedaj, če se 
bo pridružil nekemu močnejše
mu podjetju.

Predsedstva je sprejelo tudi 
besedilo odprtega pisma novo
goriški občinski skupščini, v ka
terem pojasnjuje svoja stališča 
in svoje delovanje v zvezi z 
urejevanjem notranjih odnosov 
v podjetju ITEK — Kanal. O 
tem vprašanju smo obširno po
ročali že 8, t, m. M. P.

Na solidni 
osnovi

80 strokovnjaki najrazličnej
ših področij družbenih dejav
nosti izdelal zelo solidno osno
vo za razpravo o vrednotenju 
dela delavcev v družbenih 
službah.

Tako so pred dnevi v Celju 
na seji odbora že omenjenega 
sindikata tudi ocenili gradivo 
republiškega odbora. Pri tem 
so poudarili, da vidijo kvali
tetni premik na področju vred
notenja dela v tem, da se jim 
ni potrebno več boriti za pri
znanje svojega dela s primer
javami osebnih dohodkov raz
ličnih kvalifikacijskih profilov 
med negospodarskimi in go
spodarskimi dejavnostmi, am
pak da gre zdaj za življenjske 
rešitve, kako nagrajevati de
lavce družbenih dejavnosti po 
opravljenem delu. Rekli so 
še, da se zavedajo, da bodo 
morali biti vedno sopotniki 
gospodarstva in ne da bi na
čenjali merila, bo zato končna 
višina njihovih osebnih do
hodkov odvisna od poprečnega 
gibanja gospodarstva.

Na seji odbora so se dogo
vorili za načrt razprav c gra
divu republiškega ndborn Naj
prej se bodo v Celin nosveto- 
vali z vodstvi sindikalnih or
ganizacij. nato pa bodo raz
prave razširili na vse kolek
tive. Domenili so se. da bodo 
v zaključno razpravo nnvahiti 
tudi sindikate, ki zastopajo 
delavce sosnodarstva.

Na isti seji občinskega od
bora sindikata delavcev druž
benih delavnosti v Celju so 
obravnavali tudi razmere v 
celjski bolnišnici. Poudarili so. 
da. je potrebno do potankosti 
seznaniti ves kolektiv bolniš
nice s položajem, in dejali, da 
že vnaprej zavračajo vsako 
morebitno odpuščanje delav
cev. ki bi sa utegnila nnvzro- 
čiti reorganizacija bolnišnice.

i. v.

VEČ KO POTREBNI 
DELOVNI RAZGOVORI

V kranjski občini so zaključili s seminarji za nova vodstva sindikalnih or
ganizacij

V zadnjih dveh tednih je ob
činski sindikalni svet Kranj s 
pomočjo delavske univerze »To
mo Brejc« pripravil tri seminar
je za nova vodstva osnovnih 
sindikalnih organizacij. Glede 
na to, da se dve tretjini novo 
izvoljenih sindikalnih delavcev 
prvič aktivneje vključuje v de
lo sindikatov, je bil temu pri
merno določen tudi program se
minarjev. Tako so se udeleženci 
najprej seznanili s splošnimi 
gospod" ki ml in družbenimi 
gibanji v naši republiki ter s

tem povezanimi nalogami sin
dikatov. V razgovoru s politič
nimi delavci kranjske občine so 
ta vprašanja potem obravnavah 
v zvezi z razmerami, načrti in 
hotenji v lastni komuni. Tej 
uvodni temi je sledil razgovor 
o problemih samoupravljanja 
in o nalogah sindikatov pri 
bližnjih volitvah v samouprav
ne organe. Sindikalni delavci 
pa so se tudi seznanili s povsem 
praktičnimi problemi delovanja 
sindikatov v delovnih organi
zacijah.

Kakor je razvidno iz odgo
vorov na anketo, v kateri so 
sodelovali vst udeleženci, so bili 
na novo izvoljeni sindikalni de
lavci zadovoljni s takšno meto
dologijo in organizacijo semi
narjev. Želijo pa. da bi občinski 
sindikalni svet tudi v prihodnje 
in vsaj enkrat na tri mesese 
pripravil podobne delovne raz
govore, saj so le-ti več kot po
trebni, da bi bili sindikalni de
lavci po kolektivih zares uspo
sobljeni za naloge, ki jim jih 
je zaupalo članstvo sindikalne 
organizacije. —mG
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7 dni v sindikatih

OBČINSKI SINDIKALNI SVET IDRIJA JE RAZPRAVLJAL O ZDRAVSTVENEM STANJU OBČANOV

Med željami isi možnostmi
Ne le podatki splošne vitalne statistike, po katerih 

idrijska občina glede naravnega prirastka prebivalstva 
zavzema eno zadnjih mest v republiki, marveč tudi 
splošno nezadovoljstvo' občanov zaradi neurejenosti 
zdravstvenega varstva v najširšem pomenu besede, so 
idrijske sindikate spodbudili k razpravi o teh proble
mih. Temeljno vprašanje razprave — uvodno besedo za
njo je prispeval dr. Alfred Kobal — je bilo: >-Ali se bo
mo zadovoljili s sedanjimi razmerami ali pa smo za ko
renit in programiran razvoj zdravstvene službe v občini? 
Če smo za slednje, kako naj to tudi uresničimo?«

Naj takoj povemo, da so v 
razpravi na seji plenuma ObSS 
Idrija izluščili dva osnovna in 
med seboj tesno povezana vzro
ka sedanjih razmer v občini. Z 
ene strani gre za slabo zdrav
stveno prcsvetljenost prebival
stva, na drugi strani pa za šib
ke materialne možnosti zdrav
stvenih organizacij in tudi ko
mune kot celote. Četudi bi ime
li sredstva za ustreznejše nagra
jevanje zdravstvenih delavcev, 
zdravstvene službe vseeno ne 
bi mogli primerno organizirati, 
ker jim enostavno primanjkuje 
prostorov, čeprav njihov zdrav
stveni dom že zdaj zaseda tri 
zgradbe. Zato je že stara njiho
va želja, da bi zgradili nov 
zdravstveni dom, ki ne bi le

Z OBČINSKIH

SVETOV

pod isto streho osredotočil vseh 
zdravstvenih služb, marveč bi 
omogočil tudi uvedbo speciali
stičnih ordinacij. In še več: pro
store, ki jih zdaj zaseda zdrav
stveni dom. bi lahko preuredili 
v dom počitka ali v varstveno 
ustanovo. Drugo k drugemu: z 
gradnjo novega zdravstvenega 
doma bi hkrati začeli razreše
vati številna pereča vprašanja, 
ki jim v trenutnih razmerah ne 
vidijo rešitve.

Za gradnjo novega zdravstve
nega doma govori še več dru
gih vzrokov. Z ene strani gre 
za obvarovanje zdravja prebi
valstva. Podatki namreč kažejo, 
da bi moralo kar 40 % šoloob
veznih otrok obiskovati korek
tivno telovadbo, če naj bi —

dokler je čas — popravili nji
hovo držo in okvare stopal. Na
črtna preventiva bi prav tako 
lahko zajezila visoko smrtnost 
zaradi obolenj srca, ožilja, dihal, 
ledvic in raka, ki vsako leto 
terjajo največ žrtev. Gre tudi za 
povsem ekonomske in takojšnje 
prihranke. Samo v podjetju 
SIMPLEKS so na primer izra
čunali, da bi lahko deset njiho
vih delavcev vse leto prejemalo 
100% osebni dohodek, ne da bi 
za to sploh s prstom mignili, če 
bi v podjetju ali v občini bile 
možnosti in kadri, ki bi poskr
beli za učinkovito higiensko 
varnost. SIMPLEKS ni edini, 
kjer prihajajo do takšnih ugo
tovitev, toda tudi do spoznanja, 
da ne bi bilo ekonomično, če bi 
se brez posluha za skupne po
trebe zagrizli samo v razreše
vanje svojih problemov.

Tako je krog sklenjen z ugo
tovitvijo, da bi se v okviru no
vega in sodobno organiziranega 
zdravstvenega doma še najlaže 
spopadli z že omenjenimi in 
drugimi težavami.

Poudariti velja, da so načrte 
za novi zdravstveni dom v Idriji 
izdelali že pred dvema letoma, 
da pa so prizadevanja potem ne
kako zastala. Krivde za to ni
kakor ne gre pripisati zdrav-

@ ČRNOMELJ
1 . Občinski sindikalni svet
|§ ugotavlja, da so se osnovne 
f§ sindikalne organizacije aktiv- 
B no vključile v priprave na 
jj bližnje skupščinske volitve. 
1 Razprave na kandidacijskih 
g konferencah so pokazale, da se 
g zaposleni zanimajo za bodoči 
1 sestav skupščine in za program 
1 Socialistične zveze, za katere- 
g ga so sodili, da je realen 
g in da ga bo mogoče ures- 
g ničiti v predvidenem roku. 
m Za odbornike zbora delov- 
1 nih skupnosti črnomaljske 
H- občine volijo neposredni pro- 
jj izvajalci 29 odbornikov. 
H Med 60 kandidati, ki so'kan
il didaturo podpisali, jih ,je naj- 
jj več iz industrije, in sicer iz ru- 

‘§| darstva 30, iz kmetijstva in 
|| gozdarstva pa 17. Z visoko 
1 izobrazbo je 5, z višjo 6, s 
1 srednjo 15, z nepopolno srednjo 
g 5, z osnovno šolo 8 in z nedo- 
j§ končano osnovno šolo pa 6 
g kadidatov.
g R.S.

| # NOVO MESTO
Minulo soboto je bil v No- 

1 vem mestu ustanovni občni 
H zbor občinskega odbora sindi- 
1. kata delavcev kmetijstva ter 
B živilske in tobačne industrije 
B za Dolepjsko. Novi med
ij občinski odbor strokovnega 
j§ sindikata bo združeval približ- 
g§ no 2300 delavcev iz 34 osmov- 
1 nih sindikalnih organizacij na 
1 območju občin Črnomelj, Ko
li čevje, Krško, Metlika, Novo 
1 mesto, Ribnica in Trebnje. 
B Medobčinski svet bo predvsem

lll!l!i!H

' koordiniral in usmerjal delo
vanje sindikata v delovnih or
ganizacijah s področja kmetij
stva in živilske industrije, ker 
se v zadnjem času kopičijo 
težko rešljivi problemi.

R.S.

0 LITIJA
Osnovna značilnost nedav-' 

nega občnega zbora sindikal
nega sveta v tej zasavski ob
čini je bila zelo sproščena raz
prava, v kateri so delegati 
spregovorili o vseh tistih na
logah, ki čakajo litijske sindi
kate v prihodnjem obdobju. 
Med te pa sodijo predvsem 
skrb za to, da bi hitreje šli 
po poti gospodarske reforme, 
da bi uspešno zastavili vse 
predvidene modernizacije v 
kolektivih, da bi dejansko iz
volili vse predlagane delavce 
v opa zbora občinske skupšči
ne in da bi občani in delovni 
ljudje glasovali za uvedbo kra
jevnega samoprispevka za iz
gradnjo novih in preureditev 
starih šol. Občinski sindikal
ni svet bo kmalu začel akcijo 
za sklenitev nekaterih samo
upravnih in družbenih dogovo
rov. Med drugim bodo najprej 
skušali odpraviti nižje osebne 
dohodke od 600 N-din na me
sec, saj so v razpravi ugotovi
li, da je še precej delavcev s 
tako nizkimi osebnimi zasluž
ki M.

m SLOVENJ 
GRADEC

Predstavniki občinskega 
sindikalnega sveta Slovenj 
Gradec obiskujejo te dni os
novne sindikalne organizacije 
v občini in se pogovarjajo z 
vodstvi o pripravah ha skup
ščinske volitve. Razen tega se 
pogovarjajo tudi o organizaciji 
in izvedbi zborov delovnih 
ljudi, na katerih bodo v Slo-
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venjem Gradcu obravnavali 
tudi vprašanja, k,i se porajajo 
znotraj posameznih delovnih 
organizacij, samoupravne od
nose, nagrajevanje po delu, 
družbeni standard zaposlenih, 
rekreacijo itd. vš

B DRAVOGRAD
Na zadnji plenarni seji je , 

občinski sindikalni svet potr
dil programe dela komisij za 
gospodarstvo in samoupravlja
nje, za razvoj dela v sindikal
nih organizacijah ter za šport 
in rekreacijo. Iz programov 
dela posameznih komisij je 
mogoče razbrati, da bodo letos 
na občinskem sindikalnem sve
tu v Dravogradu podrobno 
spremljali vso problematiko 
zaposlenih v dravograjskih ko
lektivih. vš

@ SLOVENSKE 
KONJICE

Predsedstvo občinskega sin
dikalnega sveta je ob razpravi 
o poročilu delovanja službe 
pravne pomoči ugotovilo, da se 
delavci prepozno obračajo po 
pomoč v raznih pravnih zade
vah, kjub temu da je občinski 
sindikalni svet takoj po usta
novitvi te službe pismeno ob
vestil sindikalne organizacije 
na svojem območju o začetku 
delovanja pravne posvetovalni
ce. Največ sporov je bilo v 
minulem letu s področja de
lovnih razmerij. Več članov 
sindikata se je obrnilo po po
moč v zadevah zdravstvenega 
in pokojninskega zavarovanja, 
v posameznih primerih pa tudi 
invalidskega zavarovanja. Ra
zen ustnih nasvetov sestavlja 
služba tudi pismene vloge in 
pritožbe' na organe upravlja
nja v podjetjih, pritožbe na 
sodišča itd. V enem letu, odkar 
služba deluje, je začela posto
pek v 38. zadevah. V.L.

stvenim delavcem, ampak pred
vsem dejstvu, da tedaj še niso 
dozoreli osnovni koncepti raz
voja občine kot celote. Takrat 
je namreč prevladovalo-mišlje
nje, da je treba probleme raz
reševati postopno in po priori
tetnem programu. Tako so se 
občani ga referendumih odločili, 
da bodo najprej zbrali sredstva 
za gradnjo štirih novih osnovnih 
šol. Ta akcija za zbiranje sred
stev se uspešno približuje koncu. 
Medtem je že bil dograjen tudi 
rekreacijski center v Idriji. Po 
takratnih predvidevanjih bi zdaj 
prišle na vrsto naslednje grad
nje: zdravstveni, kulturni in ga
silski dom. No, v tem času so 
postali v Idriji bogatejši tudi za 
spoznanje, da trmasto vztrajanje 
pri nekem vnaprej določenem 
prioritetnem programu vendarle 
ne sme voditi tako daleč, da bi 
se v vmesnem obdobju sedanje 
razmere samo še poslabševale.

Ob takšnih spoznanjih in raz
merah so se idrijski sindikati 
izrekli za programiran razvoj 
vseh dejavnosti v občini. Ker pa 
je od zdravstvenega stanja ob
čanov neposredno odvisna tudi 
njihova delovna sposobnost, brez 
te pa ni mogoče misliti na po
spešen gospodarski razvoj, naj 
gradnja novega zdravstvenega 
doma dobi prioriteto v načrtih 
razvojnega programa občine. 
Zdravje je, so poudarili, dobrina, 
za katero nam ne bi smelo biti 
žal sredstev. Prav zato bomo 
idrijski sindikati svoja priza
devanja usmerili v to, da bi se 
kolektivi, ki so se pred leti od
ločevali za gradnjo lastnih am
bulant, pa so od tega odstopili, 
zdaj odločili za združevanje teh 
namenskih sredstev. Računi ka
žejo, da bi združena sredstva 
zadostovala za to, da bi jih naj
prej oročili, potem pa najeli 
potrebne kredite.. Samo takšna 
pot lahko po njihovem mnenju 
ne le ustavi poslabševanje 
zdravstvenega stanja občanov, 
marveč odpre tudi perspektivo 
za načrten,' trezno premišljen 
razvoj zdravstvene službe v naj
širšem pomenu besede.

Ce naj bi v Idriji po tej poti 
prišli do novega zdravstvenega 

- doma, kdaj potem prideta na 
vrsto kulturni in gasilski dom, 
ki ju prav tako nujno potrebu
jejo? Na plenarni seji idrijskih 
sindikatov so v zvezi s tem po
udarili, da bosta ti dve nalogi 
uresničljivi tem prej, kolikor 
prej bo glede' teh dveh gradenj 
prevladala enotnost hotenj in 
interesov. Skratka: pot do teh 
dveh objektov naj bo podobna, 
kot jo predlagajo za zdravstveni 
dom. Po vsej verjetnosti pa bi 
ju lahko začeli graditi hkrati 
z zdravstvenim domom, če bi se 
zainteresirani odločili za ustrez
no združevanje sredstev.

Vse to, o čemer pišemo, so 
seveda samo predlogi idrijskih 
sindikatov, o katerih bodo sa
moupravni organi delovnih or
ganizacij in občinska skupščina 
šele povedali tudi svojo besedo. 
Nobenega dvoma pa ni, da 
sindikatom nihče ne bo mogel 
odrekati utemeljenosti pobud in 
stališč. -mG

.............i... .................................. .

Pravna posvetovalnica DE
0 VPRAŠANJE: Po enem letu bolniškega stalcža zaradi 

bolezni v kolenu, se mi je zdravstveno stanje izboljšalo, vendar 
še nekaj mesecev’ verjetno ne bom sposobna opravljati svojega 
dela v pisarni. Čeprav bom šla v marcu letos na kontrolni 
zdravniški pregled na kliniko in čeprav je zdravnik, ki me je 
operiral, mnenja, da zdravljenje še ni končano, mi zdravniška 
komisija ni podaljšala bolniškega staleža, ampak me je napotila 
na invalidsko komisijo, ki me je že pregledala in dala mnenje, 
da je potrebna začasna invalidska upokojitev. Stara sem 46 let 
in želim še delati. .

Ali me zavod za socialno zavarovanje lahko invalidsko upo
koji proti moji volji, čeprav predložim potrdilo zdravnika orto
peda, ki me je zdravil, da zdravljenje še ni končano?

V. K. — Šoštanj

• ODGOVOR: Invalidska komisija je dolžna upoštevati tudi. 
izvid in mnenje ortopeda, ki vas je operiral, in mora svoje 
mnenje natančno obrazložiti. Ko boste prejeli odločbo komu
nalnega zavoda, se boste lahko proti njej pritožili, če invalidska 
komisija prve stopnje ni upoštevala izvida in mnenja zdrav
nika ortopeda. Republiški zavod bo v pritožbenem postopku 
vprašal še invalidsko komisijo druge stopnje za mnenje, ali vaše 
zdravljenje ,še ni končano. M. VEHOVEC

6 VPRAŠANJE
Pred dnevi sem prejel odločbo o premestitvi, s katero sem 

premeščen z delovnega mesta, na katerem že več let delam, na 
drugo delovno mesto. Na novem delovnem mestu moram oprav
ljati težka fizična dela, zlasti dvigati težka bremena. Takšnega 
dela pa po navodilu zdravnika zaradi svojega zdravstvenega 
stanja ne bi smel opravljati. Po odločbi imam sicer pravico do 
ugovora, vendar moram nastopiti delo takoj.

Rad bi vedel, ali me podjetje lahko premesti na ta'-mo delo, 
na katerem je ogroženo moje zdravje, in ali sem dolžan nastopiti 
to delo, preden je odločeno o mojem ugovoru? K. L. r- CELJE

9 ODGOVOR
Temeljni zakon o delovnih razmerjih določa v 28. členu, da 

mora delovna skupnost organizirati delo tako, da more delavec 
s potrebno delovno sposobnostjo delati brez nevarnosti za svoje 
življenje in zdravje. Iz tega torej sledi, da delovna organizacija 
ne more premestiti delavca na takšno delo, na katerem je 
ogroženo njegovo zdravje. Zato je takšna odločba vsekakor ne
zakonita. Seveda pa je vaša dolžnost, da s potrebnimi zdravni
škimi izvidi in mnenji dokažete, da vam vaše zdravstveno stanje 
res ne omogoča dela na novem delovnem mestu. Takšno stališče 
je zavzela tudi sodna praksa. Zato vam sjvetujem, da takoj 
vložite ugovor na pristojni organ vašega podjetja, ugovoru pa 
predložite zdravniško mnenje in izvide in predlagate, da se naj 
vašemu ugovoru ugodi tako, da ostanete na dosedanjem de
lovnem mestu.

Dokler pristojni organ o vašem ugovoru ne odloči, vam ni 
potrebno nastopiti dela na novem delovnem mestu. Šele ko bo 
pristojni organ odločil o vašem ugovoru, boste morali v primeru, 
da vaš ugovor zavrne, nastopiti delo na novem delovnem mestu, 
hkrati pa boste lahko izpodbijali zakonitost odločbe o preme
stitvi s tožbo pri pristojnem sodišču.

M. STUPAN

MOTORNA ČRPALKA MP-300/20

24 MESECEV 
GARANCIJ E 
•TOMOS« KOPER

Zaskrbljenost 
zavoljo strukture

Po prvih podatkih, ki so jih zbrali v Svetu ZSJ, se z letoš
njimi volitvami v občinske, republiške in v zvezno skupščino 
preti bistveno poslabšati dosedanja struktura teh organov. Kljub 
poudarjanju družbeno-političnih organizacij — še posebej glasni 
so bili sindikati — da bi morali z letošnjimi volitvami spre
meniti strukturo skupščinskih teles in vanje izvoliti več žensk 
in neposrednih proizvajalcev, dosedanji kandidacijski zbori raz
krivajo prav nasprotno. Tako na primer sindikati iz avtonomne 
pokrajine Vojvodine sporočajo, da, je med poslanskimi kandi
dati veliko manj žensk kot pri katerihkoli volitvah doslej. Med 
1037 evidentiranimi kandidati za republiško skupščino in 120 
kandidati za zvezno je v Sloveniji vsega osem delavcev ter 
predstavlja manj kot en odstotek. Ne dosti bolje je na Hrva
škem: v zvezni družbeno-politični svet je kandidiranih 99 di
rektorjev in 86 političnih delavcev ter en sam delavec. Razmere 
v Beogradu so podobne, in podobne vsebine so tudi sporočila 
iz drugih republik.

Kljub nekaterim častnim izjemam pa bi lahko iz doseda
njih kandidacijskih zborov potegnili naslednji zaključek: edini 
strukturalni premik se razkriva v povečanju števila možnih 
kandidatov iz mladinskih vrst. Ker pa številni primeri izpriču
jejo, da so mladince kandidirali skupaj z nekaterimi uglednimi 
družbeno-političnimi delavci in gospodarstveniki, je le malo 
verjetno, da bi bili mladi v teh primerih tudi izvoljeni.

Zdaj bržčas ni ne časa ne možnosti za temeljito analizo 
. vzrokov, zakaj takšna struktura evidentiranih kandidatov za 
odbornike in poslance. Vsaj nekoliko pa še lahko popravimo 
strukturo bodočih občinskih in republiških skupščin ter zvezne 
skupščine z »-intervencijo« na kandidacijskih konferencah in na 
zborih volivcev. Sindikati bi se morali na teh zborih in kon
ferencah zavzeti, da bi v zbore delovnih skupnosti predlagali 
čimveč kandidatov iz vrst neposrednih proizvajalcev, ne pa da 
mandate »ponujamo« samo direktorjem. A da bi se prav razu
meli: ne gre za to, da bi direktorjem prepovedali kandidirati 
v zbore delovnih skupnosti, temveč za boljše številčno soraz
merje z neposrednimi proizvajalci, to pa so tako delavci kot 
tehniki, inženirji in drugi strokovnjaki iz proizvodnje.

Proizvodna 
in delovna disciplina 
v središču pozornosti
,V avtonomni pokrajini Kosovo in Metohija so v polnem teku 

občni zbori sindikalnih organizacij. Prve ocene teh zborov raz
krivajo, da je bilo delo sindikatov v delovnih organizacijah v 
zadnjem mandatnem obdobju veliko bolj živahno in tudi veliko 
bolj pestro kot v prejšnjih letih. Celo v tistih delovnih organi
zacijah, kjer poprej sindikata ni bilo občutiti — to velja zlasti 
za tekstilni kombinat v Gnjilanu, za' nekatere obrate kombi
nata »Trepča« in za posamezne kmetijske delovne organizacije
— zdaj sindikalno življenje znatno bolj živahno utripa. Zato 
tudi občni zbori veliko bolj zavzeto razpravljajo o številnih 
aktualnih problemih, s katerimi se srečujejo delovni kolektivi, 
pri čemer pa sta v središču pozornosti proizvodna in delovna 
disciplina.

Članstvo sindikata predvsem terja, da je bolje in sproti 
informirano o vseni dogajanju v delovni organizaciji. Gnjilanski 
tekstilci so na primer na svojem občnem zboru kritizirali samo
upravne organe, ker niso ničesar storili za boljšo obveščenost 
kolektiva, čeprav so delavci že zdavnaj zahtevali interno gla
silo. Podobne zahteve je bilo slišati tudi v kombinatu »Trepča«.
— Če bodo vsi delavci pravočasno seznanjeni s sklepi samo
upravnih organov in če bodo pravočasno izvedeli za izpolnje
vanje planskih ndlog za vsak mesec posebej, so poudarili dele
gati na občnem zboru osnovne organizacije dnevnega kopa v 
Beldčevcu pri Prištini — potem bosta tudi delovna vnema in 
delovna disciplina porasli.

Na številnih občnih zborih so sindikati opozorili, da je 
znatno popustila delovna disciplina. Tekstilci iz GnjUana za
trjujejo, da je to posledica premalo zaostrene odgovornosti na 
delovnih mestih, še posebej pa na nekaterih vodilnih delovnih 
mestih. Zato so se tudi sindikati v večini delovnih organizacij 
avtonomne pokrajine Kosovo-in Metohija zavzeli za zaostritev 
individualne odgovornosti na slehernem delovnem mestu.

Kakšna naj bo bodoča 
organizacijska struktura

V Hrvaški so zelo živahne priprave na bližnji kongres 
sindikata gradbenih delavcev Jugoslavije in v sklopu le-teh raz
govori o organizacijski strukturi bodočih centralnih organov in 
organizaciji tega sindikata nasploh. Stališča o tem doslej še 
niso poenotena, razlike pa zadevajo zlasti naslednja vprašanja: 
ali naj bi ohranili dosedanjo organizacijo centralnih organov, 
ali naj bi člane centralnih organov volili po proizvodnem prin
cipu ali teritorialnem ali pa morda po republiškem ključu ali 
pa celo polovico članov po republiškem ključu, drugo polovico 
pa po proizvodnem načelu? Prav tako so različni pogledi na 
vprašanje, ali naj bi v prihodnje ohranili naziv centralni odbor 
ali pa bi ga zamenjali z zveznim odborom.

Na predsedstvu sindikata gradbenih delavcev Hrvaške pa so 
se že zedinili, da mora novi statut centralnega odbora podrobneje 
opredeliti vlogo sindikata gradbenih delavcev v novih odnosih. 
Vsi člani so tudi soglašali s predlogom, naj bi novi centralni 
odbor izvolili na kongresu, in to v sorazmerju s številom za
poslenega članstva, saj gre za enotni sindikat in torej ni po
trebe voliti člane po republiškem ključu. Dejstvo je namreč, da 
gradbinci iz Slovenije delajo v Črni gori, hrbaški gradbinci pa 
v Makedoniji itd.

Predsedstvo hrvaških sindikatov pa se je tudi zavzelo, da bi 
v predkongresnih razpravah posvetili manj pozornosti oblikam ir. 
organizacijskim strukturam sindikata, zato pa bi morala biti 
toliko bolj intenzivna razmišljanja o metodah dela, saj je zlasti 
od izbire metod odvisna učinkovita akcija za razreševanje pro
blemov, ki danes tarejo gradbene delavce v podjetjih, v občinah, 
republikah in v državi. *
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Is noše družbe

DOPISNIKI POROČAJO

9 MARIBOR ,

Tečaj za obratne bolničarje
Izobraževalni center v mariborski tovarni avtomobilov in 

motorjev je s pomočjo mariborskega Rdečega križa organiziral 
tečaj za obratne bolničarje. Tečaj obiskuje tokrat 20 članov ko
lektiva, ki jih bodo usposobili, da bodo lahko svojim sodelavcem 
nudili prvo pomoč, če bo potrebna. Tečaj je namreč nujno po
treben za varno delo v podjetju, pa tudi zakon o varnosti pri 
delu zahteva, da ima vsaka delovna organizacija usposobljenih 
določeno število delavcev za prvo pomoč. V TAM je 110 članov 
kolektiva doslej že končalo tečaj prve pomoči oziroma tečaj za 
obratne bolničarje. A. 2.

9 SLOVENJ GRADEC

Obetajoči načrti gospodarstva
V Slovenjem Gradcu računajo, da se bo letos povečal druž

beni proizvod v primerjavi z letom 1968 za 15 % oziroma za 
enkrat več, kot to predvidevamo v Sloveniji. Takšno povečanje 
bo omogočilo predvsem še za 22 c/c povečana proizvodnja v indu
strijskih delovnih organizacijah, kar je odraz intenzivnejšega 
gospodarjenja. Število zaposlenih bo v povprečju poraslo za 
2—3 %, od tega bodo samo industrijske delovne organizacije 
povečale število zaposlenih za 4 %. Vse tiste delovne organizacije 
pa, ki bodo zaradi modernizacije Sproščale delovno Silo, bodo 
morale ž investicijskimi programi zagotoviti tudi del denarja za 
prekvalifikacijo odvečnih delavcev.

9 VELENJE

Vse večji uspeh
Povpraševanje po proizvodih velenjske Tovarne gospodinjske 

opreme »Gorenje« praktično iz dneva v dan raste. Kljub po
večani proizvodnji v mesecu januarju letošnjega leta, ko so 
proizvedli prek 31 400 raznih kosov gospodinjske opreme in od 
tega kar prek 22 000 štedilnikov, komaj pokrivajo zahteve tržišča. 
Vse kaže, da bo potrebno v teku letošnjega leta napraviti reba
lans piana in to v prvi vrsti povečati proizvodnjo pralnih strojev 
na 170 000 kosov. Po planu za letošnji januar je bila prodaja 
na domačem tržišču večja za 16 odstotkov, na tujem pa je bilo 
prekoračenje za 11 odstotkov. Dosežena realizacija, tako v pro
izvodnji kot v prodaji, je brez dvoma zelo ugodna. 'Kvalitetni 
proizvodi estetskega videza, dobro organiziran servis in širok 
asortiment do popolnosti ustrezajo zahtevam tržišča, po cenah pa 
predvsem zahtevam žepa potrošnika. Kljub temu, da so gospo
darski uspehi izredni, bi bili lahko rezultati še boljši, če se že 
kronične težave z reprodukcijskim materialom in kooperanti ne 
bi stalno ponavljale. . nn

• MEDVODE

Manjka shramba za orodje
Na svojem rednem letnem občnem zboru so člani prostovolj

nega industrijskega gasilskega društva Color Medvode poleg 
uspehov, ki so jih dosegli v minulem letu — med katere prav 
gotovo sodi dejstvo, da v minulem letu kljub velikim nevarno
stim niso imeli požara — nanizali tudi težave. Trenutno je naj
večji problem pomanjkanje shrambe za orodje in opremo. Ta bo 
rešen šele, ke se bo preselila tovarna v nove prostore. V obsežnih 
načrtih za naprej pa je na prvem mestu nadaljevanje vzgoje 
članstva, izpopolnjevanje in modernizacija orodja in opreme ter 
sodelovanje na številnih vajah. F. R.

• ŠMARTNO OB PAKI

Ureditev cest
Na zemljišču nasproti železniške postaje oziroma njenega 

tovornega dela' so zrasli v zadnjem času novi stanovanjski 
objekti. Investitorji pa so doslej napravili le zasilne ceste deloma 
na železniški asfaltni del ob progi, deloma pa na že obstoječo 
krajevno pot. Ker je sedaj železniška uprava prepovedala upo
rabo železniškega prostora, so tako nekatere stavbe ostale brez 
dohodov. Predvidevajo, da bodo spomladi začeli urejevati gra
mozno cesto k novim stanovanjskim objektom. nn

9 NOVO MESTO

Gibanje zaposlenosti in osebnih dohodkov
Po podatkih oddelka za statistiko novomeške občinske skup-, 

ščine je bilo lani v tej občini zaposlenih poprečno 12 460 ljudi. 
Tq je doslej največja zaposlenost v občini Novo mesto. Od tega 
je bilo v gospodarstvu zaposlenih 84,4 %, v negospodarskih de
javnostih pa 15,6 c/c vseh zaposlenih. Na novo ali ponovno se je 
lani zaposlilo 2964 ljudi, iz posameznih delovnih organizacij pa 
jih je odšlo 2378. Tako je fluktuacija delavcev dosegla 1,6%. 
Delovne organizacije v novomeški občini so lani sprejele tudi 
245 pripravnikov, od tega 71 z visoko in višjo strokovno izo
brazbo in 174 s srednjo izobrazbo. Osebni dohodki zaposlenih 
v družbenem sektorju so se lani v novbmeški občini skupno po
večali za 11 % v primerjavi z letom poprej. Vendar pa osebni 
dohodki v gospodarstvu naraščajo hitreje — lani za 12 % — 
kot v negospodarstvu, le za 7 %. Poprečni skupni osebni do
hodek na zaposlenega je bil lani S52 dinarjev. Nad poprečjem 
so bili osebni dohodki v prometu in trgovini, v vseh drugih 
gospodarskih dejavnostih pa so bili pod poprečjem. V negospo
darstvu je znašal poprečni osebni dohodek 1073 dinarjev. Pod 
poprečjem so bili osebni dohodki v šolstvu in v socialnem 
varstvu. R. S.

• ŠOŠTANJ

Stanje se izboljšuje
Ce je bila tovarna usnja Šoštanj v lanskem letu večkrat na 

dnevnem redu skupščinskih sej in sej družbenopolitičnih orga
nizacij zaradi vedno večjega primanjkljaja, slabe kvalitete usnja, 
naraščajočih zalog, slabe strokovne zasedbe in delovne nedisci
pline zaposlenih, lahko v letošnjem letu ugotovimo, da razprave 
niso bile zaman in da se delovni kolektiv koplje iz tež&V. Nova 
tričlanska vodstvena ekipa — direktor, tehnični vodja in vodja 
proizvodnje — ki je na pobudo občinskih družbeno političnih 
organizacij in v sporazumu z delovno skupnostjo prišla kolektivu 
na pomoč iz Domžal, je z vso resnostjo začela reševati skrajno 
kritično situacijo v ■ tej delovni organizaciji. Lanskoletno izgubo 
bodo letos pokrili s sredstvi iz rezervnega sklada, sklada skupne 
porabe, sklada rezerv gospodarskih organizacij in iz poslovnega 
sklada. Vrednost zalog soraznjerno slabe kvalitete usnja je ob 
koncu lanskega leta presegla 11 milijonov dinarjev, v kolektivu 
pa med 386 zaposlenimi delavci ni bilo strokovnjaka z višjo 
oziroma visoko izobrazbo. Nekateri kadrovski premiki, ukinitev 
20 režijskih delovnih mest in zavzetost vsega kolektiva, da se 
kriza prebrodi, že dajejo prve rezultate. Januarski proizvodni 
načrt so v celoti izpolnili, čeprav je bil precej višji od lanskega. 
Izboljšali so kvaliteto usnja, močno zmanjšali zaloge in kar je 
najvažnejše, novo proizvodnjo sproti prodajo. nn

OBČINSKI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI CELJSKEGA PODROČJA JE POSLAL OBČINSKI 
KONFERENCI SZDL PREDLOG O PONOVNI IZVOLITVI PREDSEDNICE IN PODPREDSEDNIKA OBČINSKE SKUPŠČINE

rm ITNI ARGUMENTI
Občinski odbor sindikata delavcev družbenih dejav

nosti v Celju, ki združuje v 54 osnovnih organizacijah 
preko 4 tisoč članov sindikata prosvetnih, kulturnih, 
zdravstvenih in socialnih delavcev ter delavcev v držav
nih organih in zavodih javnih služb, je na seji ob raz
pravi o možnih kandidatih za najodgovornejše funkcije 
v predstavniških organih sklenil predlagati občinski 
konferenci SZDL v Celju, naj bi OLGA VRABIČ in JO
ŽE MAROLT ponovno kandidirala za občinska odbor
nika. Ker je svoj predlog občinski odbor sindikata de 
lavcev družbenih dejavnosti, naj Olga Vrabič ponovno 
postane predsednica občinske skupščine, Jože Marolt pa 
podpredsednik te skupščine, tako vsestransko utemeljil, 
je prav, da o tem napišemo kaj več.
Ena najtehtnejših utemelji

tev k predlogu je pozitivna oce
na dosedanjih prizadevanj in 
doseženih rezultatov pri ureja
nju vsebinskih, organizacijskih 
in materialnih problemov, ki so 
prisotni v poreformskem obdob
ju na področju družbenih de
javnosti. Skupna prizadevanja 
učinkujejo v praksi, saj je iz
boljšan materialni položaj v 
šolstvu in kulturi, razčiščena so 
mnoga vprašanja na področju 
zdravstvenega varstva, racio
nalnejša je organizacija organov 
in zavodov javnih služb in uve
ljavlja ter spoštuje se princip 
dohodka.

Ideja družbenega dogovarja
nja o vrednotenju dela družbe
nih dejavnosti je bila v Celju 
deležna pbs&bne pozornosti. 
Osvojena je v vseh pomembnih 
dokumentih, ki so bili sprejeti 
lani v komuni; njene politične 
osnove pa so upoštevane .delo
ma že v proračunskih dokumen
tih za leto 1968 in še prav pose
bej ob dosedanjih razpravah za 
letošnji občinski proračun. Na 
področju izobraževalne dejav
nosti se je samouprava poglobi
la, organi TIS postajajo vse bolj 
enakopraven in samostojen part
ner v samoupravnem življenju 
komune. Tik pred. uresničitvijo

je tudi ideja o osnovanju skup
nosti za financiranje in pospe
ševanje kulturne dejavnosti.

S posebnimi prizadevanji so 
na celjskem področju dosegli 
bistvene premike v organizaciji 
zdravstvenega varstva. Zdrav
stvena služba je integrirana, 
precizno pa je oblikovana tudi 
organizacija in vsebina bolniš
nične dejavnosti. Prizadevanja 
za zagotovitev ustreznega zdrav
stvenega varstva delavcev in 
občanov ter za racionalnejšo 
porabo razpoložljivih sredstev 
za to varstvo so vse bolj pri
sotna, za to se zavzemajo vsi 
dejavniki v komuni.

Na celjskem področju so or
ganom uprave in pravosodja ter 
socialnim zavodom zagotovili 
ustreznejšo materialno bazo za 
izvrševanje letnih delovnih na
črtov. Tem načrtom je vedno 
bolj’ Osnova družbena usmeri
tev, izvajanje programov pa je 
pod družbenim nadzorstvom. 
Tako še dejavnosti organov 
uprave in pravosodja ter social
nih zavodov :odločno trgajo iz 
okvirov še do nedavnega izrazi
to proračunskih odnosov, v ka
terih' je bil do skrajnosti zožen 
manevrski prostor za delovanje 
načela dohodka.

Bistvenega pomena pa je ne

dvomno tudi ugotovitev, da v 
Celju vse bolj prevladuje spo
znanje med delovnimi ljudmi o 
nujni povezanosti ter potrebnem 
obsegu in ustrezni vsebini dela 
vseh družbenih dejavnosti z go
spodarstvom. Mnogo manj kot 
v preteklosti je pojmovanj, da 
so družbene dejavnosti »nepo
trebna režija«, »birokracija« 
itd., ki neupravičeno troši pre
sežno delo delavcev v proizvod
nem delu.

Vse te uspehe je v nemajhni 
meri mogoče pripisati tudi pri
zadevanju dosedanje predsedni
ce in dosedanjega podpredsedni
ka občinske skupščine. Prav 
zato je občinski odbor sindikata 
delavcev družbenih dejavnosti v 
Celju z argumenti podprl pred
log, naj bi dosedanje občinsko 
vodstvo ponovno izvolili. Razen 
tega pa so poudarili, da del na
log še vnaprej terja prisotnost 
odločnih in z jasnimi koncepti 
prežetih najodgovornejših pred-. 
stavnikov v občini. Tako uteme
ljen predlog je občinski odbor 
sindikata delavcev družbemih 
dejavnosti, skupaj z odločitvami 
volilnih enot v delovnih Skup
nostih, ki jih ta sindikat' združu
je, poslal vodstvu občinske or
ganizacije SZDL v Celju.

-ar

NA ROB SEJI SKUPŠČINE KOMUNALNE SKUPNOSTI ZA ZAPOSLOVANJE V KRANJU

)obronamerna kritika
Ponovno sklicana seja kranjske skupščine Komunalne skupnosti za zaposlovanje, na 

kateri je bila glavna tema razprave poslovno poročilo v minulem letu, je minila v zelo 
napetem ozračju.

Ce bi sklepali samo po tem, kar so na seji skupščine povedali posamezni člani, po
tem bi lahko kaj hitro zaključili, da so v službi zaposlovanja na Gorenjskem dokaj ne
urejene razmere. Pripomb, v več kot šesturni rajpravi, je bilo na ta račun slišati nič 
koliko.

V oči so člane skupščine najbolj zbodli visoki osebni dohodki zaposlenih na kranj
skem Komunalnem zavodu za zaposlovanje v minulem letu. Ti so znašali povprečno 
mesečno na zaposlenega 160.000 starih dinarjev. To bi bilo vse v redu, če ne bi skupšči
na, ko je sprejemala finančni načrt zavoda za minulo leto, v svojih priporočilih jasno po
vedala, da osebne dohodke zaposlenih na zavodu lahko povečajo za največ 6,7 odstotka. 
V resnici pa so jih v minulem letu, v primerjavi s predlanskim letom, povečali kar za 
21 odstotkov. Takšno povečanje osebnih dohodkov zaposlenih na kranjskem Komunal
nem zavodu za zaposlovanje ne samo da ni bilo v skladu s priporočili skupščine, mar
več tudi ni bilo v skladu z rastjo osebnih dohodkov zaposlenih v sorodnih gorenjskih 
ustanovah, še manj pa v skladu z rastjo osebnih dohodkov zaposlenih v gorenjskem go
spodarstvu.

UPRAVIČENA KRITIKA
Predstavniki kranjskega Ko

munalnega, zavoda za zaposlova
nje so na vse načine skušali 
opravičiti tako visoke osebne 
dohodke z utemeljitvijo, da se 
je obseg dela zavoda lani toliko 
povečal, da so v skladu z nji

hovim internim pravilnikom h 
nagrajevanju lahko zaposlenim 
delili razmeroma visoke osebne 
dohodke.

Ne nameravamo.razvrednotiti 
res več vloženega dela kranjske
ga Komunalnega zavoda za za
poslovanje v minulem letu, kar

je razvidno iz poslovnega poro
čila, toda ponovno želimo spom
niti vse na tem zavodu, da so 
njihovi osebni dohodki le odvis
ni pd obveznih prispevkov, v vi- 
širii 0,2 odstotka od bruto oseb
nih dohodkov slehernega zapo
slenega na Gorenjskem. Zavoljo 
tega je kaj neprijetno poslušati 
podatke o tem, da imajo zapo
sleni na Gorenjskem, ki pravza
prav prispevajo denar za oseb
ne dohodke uslužbencev Zavoda 
za zaposlovanje v Kranju, mno
go nižje osebne dohodke, pa se 
za to največkrat niti ne razbur
jajo preveč. V tem smislu je 
bila kritika članov skupščine 
Komunalne skupnosti za zapo
slovanje v Kranju glede ome
njenih visokih osebnih dohod
kov zaposlenih na Komunalnem 
zavodu za zaposlovanje popol
noma upravičena.

KVALITETNEJŠE DELO
Dela kranjskega Komunal

nega zavoda za zaposlovanje v 
minulem letu pa ne smemo oce
njevati le z vidika visokih oseb
nih dohodkov zaposlenih v tej 
ustanovi. V prid objektivnosti 
moramo dodati, da je služba za
poslovanja na Gorenjskem v mi

nulem letu storila mnogo za iz
boljšanje razmer glede zaposle
nosti in zmanjšanja števila 
brezposelnih delavcev na Go
renjskem.

Tako je bilo minulo leto v 
kranjskem Komunalnem zavodu 
za zaposlovanje ppsvečeno pred
vsem izboljšanju kvalitete' dela 
zavoda. Šlo je predvsem za iz
boljšave v neposredni operativi, 
čemur je potem služila tudi sta
tistična in analitična služba za
voda. Konkretnejše izvajanje 
hotenj za kvalitetnejše delo za
voda pa se je odvijalo v raz
ličnih oblikah: od sprememb v 
delu s strankami, preko sodelo
vanja z delovnimi organizacija
mi, do obveščanja o razmerah v 
zaposlovanju na Gorenjskem.

Posebej je treba ob tej pri
ložnosti omeniti eno vsakoletnih 
akcij kranjskega Komunalnega 
zavoda za zaposlovanje, tb je 
zbiranje letnih potreb po kadrih, 
od delavcev, pripravnikov do 
učencev v gospodarstvu in šti
pendistov To akcijo so -lani 
strokovnjaki zavoda izkoristili 
tudi za navezavo tesnejših sti
kov z delovnimi organizacijami, 
mimo vsakodnevnih stikov pri 
posameznih primerih Namen pa 
niso bili samo tesnejši stiki, 
marveč tudi spoznavanje delov
nih organizacij s strani službe 
zaposlovanja. Na ta način so na 
kranjskem zavodu dobili precej 
podrobno gospodarsko in ka
drovsko sliko gorenjskih delov
nih organizacij, kar je službi 
zaposlovanja tudi ris Gorenj
skem doslej večkrat manjkalo. 
Zavoljo tega so jim podatki, ki 
so jih dobili, koristili tako pri 
sami obdelavi letnih potreb pb 
kadrih za tekoče leto in oceni 
njihove realnosti kot pri nadalj
njem delu pri pokrivanju teh 
potreb. Podobno obliko dela za
voda bodo obdržali tudi letos 
s tem, da jo bodo še izpopolnili,

NOV SISTEM EVIDEN
TIRANJA KANDIDATOV 

ZA ZAPOSLITEV
V neposrednem operativnem 

delu kranjskega Komunalnega 
zavoda za zaposlovanje moramo 
omeniti še uvajanje novega si
stema evidentiranja kandidatov 
za zaposlitev, ki ga na kratko 
imenujejo DOK sistem, kar po
meni delavčev osebni karton.

Ta sistem so v Kranju do
končno uvedli meseca septem
bra lani in devetmesečno poro
čilo o zaposlovanju za skupščino 
Komunalne skupnosti za zapo
slovanje so že izdelali po tako 
izpopolnjeni evidenci. Razen 
kvalitetnejšega evidentiranja, ki 
nudi jasnejšo sliko o kandidatu 
za zaposlitev, zagotavlja DOK 
sistem tudi kvalitetnejšo obrav
navo prijavljenih oseb za zapo
slitev, saj se vanj s svojim de
lom vključujejo tudi strokov
njaki s področja poklicnega 
usmerjanja, predvsem psihologi 
in poklicni usmerjevalci.

M. ŽIVKOVlC

01) T0DM TAM
© KRANJ

Kranjčanom se obetajo bolj
ši časi za kruh. Rekonstruk
cija pekarne bo končana čez 
približno 2 meseca. Za rekon
strukcijo se je podjetje Žito 
Ljubljana odločilo zato, da bi 
izboljšali kvaliteto kruha, po
večali izbiro in olajšali delov
ne pogoje v pekarni in ne na
zadnje tudi zato, da bi Kranj
čani imeli dovolj svežega 
kruha. Doslej so v eni uri 
spekli v pekarni približno 
700 kg kruha, ker pa so ga 
morali speči od 10 do 12 ton 
na dan, sta pekli dve izmeni

pekov. Sedaj pa bodo v novi 
avtomatizirani peči v eni uri 
lahko spekli 11 tisoč kilogra
mov kruha. Svežega kruha bo 
torej dovolj in bo boljši, ker 
bo enakomerno pečen.

• KOČEVJE
Prebivalci Kočevja bodo do

bili novo trgovsko hišo. Ožje 
lokacijsko dovoljenje je ob
činska skupščina že izdala po
slovnemu združenju za indu
strijsko gradnjo Imos Ljublja
na. Načrti za novo trgovsko 
stavbo (Na-ma) so' že skoraj 
končani. Računajo, da bodo z 
gradnjo začeli konec tega me
seca.
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ZOBNA KREMASignal
TRAJNO VARUJE VAŠE ZOBE

Ne oklevajte! še danes kupite odlično zobno kremo »SIGNAL« — 
svetovni izdelek. Vsebuje med drugim HEKSAKLOROFEN in fosfate. 
Za Jugoslavijo izdeluje VEDROG — Ljubljana

mi. . m. . .  . . n

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 12 — 22. marca 1969



Iz naše družbe

|MIIIII!lll!!lllllllli!!ilil!!!llll]||[l!!!ll!lii!l!il!ll||!l!l||||!!!l[!l!l!!l||il!l|||!]|||||[||||||||!l||||!|[|||||||||||||||[||||||||||||||||||||il!!||||!|||||t|||||||]||||[|||||||||!||![|||||||]]]|!||!||U|||||||||i!Ul[||[||||||||||gil||!!|||  POGOVOR Z UPRAVLJAVCI llllllllllllllllillll!il!llll!lll!lllliillllll!l!!lilli!ll!lllllllllllllllllllllllllllllllllllll![llillllllllllllilllllllllllllll®

»Tolčemo se za beneficiran staž«
Pogled na mejni prehod v 

Rožni dolini je bil tista po
poldne povsem vsakdanji. Ko
lone osebnih avtomobilov na 
obeh straneh, številni in tež
ko naloženi tovornjaki, pove
čini rdeče barve, pa kolesarji 
in pešci s prepustnicami.

Vsem se je mudilo. Kdo ve 
kam. Vsak si je želel čimprej 
opraviti potrebne formalnosti 
in kar najhitreje ubežati tru
šču in gneči avtomobilov s 
prižganimi motorji.

S kolegom Živkovičem sva 
se napotila do carinarnice. Na 
uvozni oddelek. Poiskati sva 
morala carinika Momčila Aša- 
nina, da bi zvedela kaj več 
o nedavnem občnem zboru no-

in žulili v rokah vsak svoje 
Šilce. Ašanin je bil vse do 
omenjenega občnega zbora 
predsednik sindikalne organi
zacije. »Razumljivo je, da se 
med drugim kar naprej tol
čemo za beneficiran delovni 
staž. Delamo v težkih razme
rah. Ves dan smo na nogah, 
povečini zunaj, pa vendar ni
mamo beneficiranega staža. Mi
ličniki, ki delajo v enakih raz
merah, ga pa imajo. Kaj smo 
se dogovprili? Predsednik ob
činskega sindikalnega sveta 
Nova Gorica, Aleksander Čer- 
če, nam je obljubil, da bo or
ganiziral z republiškim odbo
rom za družbene dejavnosti 
pri RS ZSS sestanek, kjer bi

vogoriške carinarnice. Zanima- se kar najbolj natančno pogo-
la so naju predvsem vpraša
nja. ki danes najbolj žulijo 
ljudi, ki imajo opravka s ca
rinjenjem blaga in vsak dan 
z neštetimi novimi obrazi. Pri
jaznimi. dobrodušnimi, včasih 
tudi zlobnimi. •

»Največ časa smo posvetili 
na našem občnem zboru vpra
šanjem starega datuma...« 
nama je takoj odkrito povedal 
Momčilo Ašanin, ko smo mi
nuto pozneje sedeli v bifeju

vorili o predlogu za benefici
ran delovni staž carinikov. Tu 
smo že imeli posebno strokov
no komisijo, ki je ugotovljala 
pogoje našega dela ...«

Najin sogovornik nama je 
pripovedoval v lepi slovenšči
ni, čeprav je doma iz daljnega 
Savnika, iz osrčja Črne gore. 
Šele dobrih pet let živi na 
Goriškem. Pravi, da mu je tu 
zares všeč. Razen slovenščine 
se je naučil v zadnjih letih

tudi italijanščine.
»Od carinika se danes zah

teva več, kot bi si človek mi
slil .,.« nama je povedal Aša
nin. »Vsi tisti, ki stojijo na 
cesti in tu opravljajo svojo 
službo, morajo imeti opravlje
no najmanj srednjo šolo. Se
veda je znanje potrebnih pred
pisov in tujega jezika še po
sebno velikega pomena ...«

Momčilo Ašanin je študiral 
na višji šoli za zunanjo trgo
vino, pa je kljub temu potožil, 
da je poznavanje predpisov po 
svoje zelo zahtevno.

»Marsikatero delo je moč 
hitro opraviti na osnovi rutine 
in dolgoletne prakse. V pozna
vanju predpisov pa moramo 
biti cariniki še posebej doma. 
To niti ne bi bilo tako težko, 
če se ne bi predpisi tako bli
skovito spreminjali...«

Ko smo pozneje ponovno 
speljali pogovor na vprašanja 
minulega občnega zbora sin
dikalne organizacije, je Mom
čilo Ašanin brez ovinkov po
vedal, da so danes cariniki 
zelo nezadovoljni s svojimi 
osebnimi dohodki.

»Majhni dohodki nas carini
ke zelo težijo. Posebno tu v

Sloveniji. Tujci, predvsem Ita
lijani, nam z nakupi pri nas 
dvigujejo cene, mi pa moramo 
shajati s svojimi skromnimi 
dohodki, ki so odvisni od izo
brazbe in zahtevnosti dela. Ca
rinik z dokončano srednjo šo
lo zasluži danes komaj blizu 
1.000 dinarjev mesečno. Je to

dovolj za tako težko delo? Ca
riniki, ki delajo na primer v 
Makedoniji, so precej na bolj
šem od nas. Imamo enako vi
soke osebne dohodke, cene pa 
so tam precej nižje...«

Ašanin si je nedavno ustva
ril družino. Zaenkrat se še 
vedno stiska v garsonjeri, že 
čez nekaj mesecev pa mu bo 
dodeljeno lepo trosobno sta
novanje. Vsaj glede stanovanj 
so cariniki kolikor toliko na 
dobrem. Za to je v tej službi 
poskrbljeno.

»Če želite bolje spoznati na
se delo in naše vsakdanje te
žave, s katerimi se srečujemo 
cariniki, morate obiskati tudi 
prehode in moje kolege, ki 
delajo na slovensko-italijan- 
ski meji severno in južno od 
Kove Gorice. Videli boste, da 
je naše delo sicer zelo napor
no, po svoje pa tudi privlačno. 
Mejni prehodi so tako polni 
življenja...«

Rad sem verjel Ašaninu. Z 
Živkovičem sva mu celo ob
ljubila, da se bova kmalu spet 
oglasila in to pot obiskala tudi 
njegove tovariše, ki delajo na 
drugih prehodih. Ašanin pa 
nama bo povedal kako zani
mivo dogodivščino. Ve jih vse 
polno, saj se med drugim 
ukvarja tudi z novinarstvom.

A. ULAGA

ll!ll!lllll!llllll!!l!l!lllll!lllllill!!llllli!lli!illll||||l!lil!lllllllfl!llllllllillllllllllllllllll!llllllllll!!!!llll!lli!llll!llllll!l!lllllllllllllllllll!lllli^

f)D VSEPOVSOD
® PTUJ

V tovarni perila in konfek
cije Delta so v lanskem letu 
izdelali za domače in tuje tr
žišče že milijon 33 tisoč srajc. 
Produktivnost dela se iz leta 
v leto izboljšuje, pa tudi na
ročil je vedno več. Okrog 3G5 
zaposlenih delavcev v zadnjem 
času ne more izvršiti vseh na
ročil. Zato so organizirali tudi 
delo na domu. Sedaj resno 
razmišljajo o tem, da bi že 
letos začeli z rekonstrukcijo 
tovarne. Načrte že imajo, te
žava pa je z denarjem, ki ga 
kljub temu, da skrbno shra
nijo vsak ustvarjeni dinar, ne 
bodo mogli zbrati toliko, kot 
bo veljala modernizacija pro
izvodnih prostorov in nabava 
sodobnih konfekcijskih stro
jev. Računajo, da jim bo pri
skočila na pomoč tudi družbe
na skupnost, saj bi z rekon
strukcijo lahko razširili svoje 
proizvodne zmogljivosti in za
poslili še okrog 150 novih de
lavcev, pretežno žensk. H.

• METLIKA
Idejni projekt za gradnjo 

otroško varstvene ustanove v 
Metliki bo do srede aprila 
končan, po licitaciji za oddajo 
gradbenih del predvidevajo, da 
bi z gradnjo v maju lahko 
začeli. Vse lepo teče, le pri 
prispevkih metliških delovnih 
kolektivov se je zataknilo. Če
prav so prispevke vsi obljubili, 
upravni odbor sklada za grad
njo otroško varstvene ustano
ve doslej še ni dobil nobenega 
samoupravnega sklepa o tem.

® BREŽICE
Tovarna pohištva v Breži

cah bo predvidoma zaposlila 
nove delavce. Že lani so jih Z 
Precej na novo sprejeli na \ 
delo, letos pa bodo s tretjo ;> 
izmeno v nekaterih obratih <, 
Poskušali odpraviti zastoj, ki ? 
nastaja zaradi ozkih grl. >
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OB VOLITVAH NOVIH ČLANOV ORGANOV SAMOUPRAVLJANJA V ZASAVJU

PREDLOGI
Delovne organizacije v revirjih so že razpisale volitve polovice novih članov orga

nov samoupravljanja, ponekod pa so te dni že začeli izbirati ljudi za delavske svete. Ob
činski sindikalni sveti so predlagali vodstvom osnovnih organizacij sindikata, naj posve
tijo posebno skrb in pozornost kadrovskemu sestavu predlaganih možnih kandidatov za 
delavske svete, med katerimi mora biti tokrat več mladih proizvajalcev in žensk. Sin
dikalni sveti se zavzemajo za to, da bi pred volitvami na sestankih delovnih skupnosti 
obširneje spregovorili o dosedanjem delu organov samoupravljanja.

lovnih ljudi, na katerih je so
delovalo okrog 4000 zaposlenih 
članov kolektiva.

Iz teh in nekaterih drugih 
zbranih podatkov bo vsekakor 
moč izluščiti pozitivne in nega
tivne strani dosedanjega delova
nja samoupravnih organov in 
zastaviti delo za prihodnje. Sin
dikati še predlagajo, da bi v 
analizah upoštevali tudi neka
tera stališča o razvoju samo
upravljanja, ki jih je pravkar

sprejel IX. kongres ZKJ v Beo
gradu. Konec koncev pa na po
trebo nadaljnjega, neposrednega 
razvoja samoupravljanja zelo 
nazorno opozarjajo resolucije 
nedavnega VI. kongresa Zveze 
sindikatov Jugoslavije in stali
šča republiškega sveta sindika
tov Slovenije.

t
Ne glede na to pa so občin

ska sindikalna vodstva sodila, 
da je umestno ponovno opozo
riti na potrebo izbire večjega

Poleg tega, pravijo na ob
činskih sindikalnih svetih, ne 
bo odveč, če bi v analizah do
sedanjega dela organov samo
upravljanja povedali kaj več o 
vlogi obratnih svetov in delav
skih svetih enot. V zasavskih 
premogovnikih so zbrali zani
mive podatke o vseh sejah 
osrednjega samoupravnega or
gana, zadevah, ki so jih obrav
navali in posebej o vlogi orga
nov samoupravljanja v osnovnih 
in drugih delovnih enotah pod
jetja. Po zbranih podatkih je v 
osrednjem delavskem svetu in
v delovnih enotah, raznih ko- DEJAVNOST SLOVENJEGRAŠKIH SINDIKATOV
misijah sodelovalo okrog 500 '
zaposlenih ljudi.

Zanimivo je, da je imel sa
moupravni organ rudnika Hrast
nik kar 12 sej, na katerih je so
delovalo povprečno 75 Vo vseh 
izvoljenih članov, sprejeli pa so 
78 sklepov. Se zanimivejši je 
podatek, da so lani kar deset
krat razpravljali o organizaciji 
dela in osemkrat o ustvarjanju 
ter delitvi dohodka.

Delavski svet rudnika Zagor
je je imel samo šest sej, torej 
polovico manj, kot njihovi vrst
niki v Hrastniku. V celoti so 
imeli vsi organi samoupravlja
nja v Zasavskih premogovnikih 
najmanj 54 sej, na katerih so 
izoblikovali 270 sklepov. Poleg 
tega je bilo lani več zborov de-

števila mladih proizvajalcev in 
žensk v prihodnje organe samo
upravljanja. Za to imajo seveda 
svoje razloge, ki tičijo v podat
kih o tem, da se je v zadnjih 
nekaj letih število le-teh v de
lavskih svetih ponovno zmanj-' 
šalo. Drugo je vprašanje sesta
ve upravnih odborov. Čeprav 
sindikalna vodstva menijo, da 
bi morali tudi'v upravne odbo
re izvoliti več neposrednih pro
izvajalcev, so v nekaterih za
savskih kolektivih že lani po
skusili, da bi v te organe izvo
lili samo vodstvene ljudi in 
strokovnjake. Zato bo zelo za
nimivo zvedeti, kako so delovali 
ti upravni odbori, do kakšnih 
izkušenj so se dokopali in kak- ^ 
šen je bil njihov odnos do de- ^ 
lavskih svetov in narobe.

Pripravljajo vrsto analiz
Občinski sindikalni svet Slovenj Gradec se je odločil, da bo v sodelovanju z ustrez- \ 

nimi strokovnimi službami uprave tamkajšnje občinske skupščine in z drugimi dejav- | 
niki v občini pripravil vrsto kar najbolj podrobnih analiz o problemih, ki so v sedanjem 
obdobju najbolj aktualni. Po obravnavi problemov bo slovenjegraški občinski sindikal
ni svet tudi izoblikoval konkretna stališča do posameznih problemov in pojavov.

V prihodnjih dneh bo že pri
pravljena prva analiza. Pri
pravlja jo komisija za delavsko 
samoupravljanje, in sicer o 
stanju in problematiki samo
upravnih aktov v delovnih or-

lllllll

ganizacijah. Pred tem so po
drobno pregledali statute in 
druge samoupravne akte delov
nih organizacij. Ugotovitve v 
tej zvezi bodo predložili v ob
ravnavo na razširjeno sejo ob
činskega sindikalnega sveta 
Slovenj Gradec.

In zakaj so se v Slovenj 
1 Gradcu najprej odločili za iz-
P delavo analize o stanju in pro- 
jj blematiki samoupravnih aktov
J v delovnih organizacijah? Že
ji leli so ugotoviti, s katerimi sa- 
1 moupravnimi akti v delovnih 
1 organizacijah dejansko razpo-
1 lagajo, nadalje ali so samo-
jj upravni akti usklajeni in do- 
1 polnjeni z zakonskimi predpisi, 
| ki so bili sprejeti v zadnjem 
I času in ne nazadnje tudi, kakšen 
g je postopek za spremljanje sa- 
1 moupravnih aktov znotraj posa- 
g - meznih delovnih organizacij in 
jj kako tovrstne akte spremljajo 
1 zaposleni.

Občinski sindikalni svet
g Slovenj Gradec bo po obravna- 
g vi na razširjeni seji plenuma 
P oblikoval konkretna stališča o

Tako bodo v Slovenj Gradcu 
analizirali osebne dohodke za
poslenih v delovnih organizaci
jah, kadrovsko strukturo zapo
slenih in kadrovsko politiko de
lovnih organizacij ter še neka
tera druga vprašanja oz. pro
bleme.

(vš)

• LESCE 5
Dvakrat več prijavijo- j ^ 

nih kot je mest
Trgovsko podjetje Murka iz ; ^ 

Lesc je letos februarja razpi- : J 
salo 25 prostih delovnih mest j ^ 
za novo poslovalnico na Jese- j ^ 
nicah. V roku se je prijavilo ■ ž 
130 ljudi, od tega 20 žensk za j <- 
eno delovno mesto snažilke. ■ 
Niti ene prijave niso dobili za S 
razpisano delovno mesto mi- j 
zarja, prav tako ne za nabav- | 
nega referenta (le-ta se je pri- ■ 
javil kasneje), preko 100 pri- ■ 
javljenih pa se poteguje za 22 > 
prostih delovnih mest proda- ■ 
jaicev oziroma prodajalk.

BREZ BESED

nalogah občinskega sindikalne
ga sveta in osnovnih organizacij 
sindikata v tej zvezi, zlasti še 
o tem, kako naj bi zaposleni v 
delovnih. organizacijah v pri
hodnje spremljali interno za
konodajo.

V teku pa so tudi že pripra
ve za izdelavo drugih analiz.

OKNA

inlešVRATA

ribnica

POLKNA
PRODAJA
NA
KREDIT
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9 SLOVENSKE 
KONJICE

V štiriletnem programu, ki 
zajema otroško varstvo v obči
ni, bodo najprej uredili var
stveno ustanovo v Zrečah. Ra
zen tega bodo v Slovenskih 
Konjicah pridobili nove pro
store v šolski stavbi central
ne šole, ki se je preselila v no
vo zgradbo. V Vitanju pa 
predlagajo, naj bi za vrtec na
menili prostore takrat, ko bodo 
gradili šolski prizidek. Tako 
računajo, da bo v štirih le
tih vsaj za silo urejeno otroško 
varstvo, ki je na moč pereče.

• KOPER
Na pobudo predsedstva obal

nega sindikalnega sveta in 
predsedstev skupščin obalnih 
občin bo strokovna skupina, 
sestavljena iz vodij statistič
nih služb skupščin občin Izola, 
Koper in Piran pripravila 
osnutek skupnega mesečnega 
statističnega poročila obalnega 
območja, na osnovi katerega 
bodo izdelali predlog za enot
no zbiranje statističnih podat
kov na obalnem območju. 
Enotni podatki naj bi koristili 
predvsem samim delovnim or
ganizacijam, družbenim orga
nom pa omogočali, da bi pra
vočasno ukrepali in ne šele 
takrat, ko pride v delovni or
ganizaciji že do očitne krize, 
ki se manifestira bodisi v pre
kinitvah dela bodisi v moč
nem zniževanju osebnih do
hodkov. Razen tega zahteva 
nadaljnje dolgoročno planira
nje tudi strokovno zbiranje 
podatkov gospodarskih gibanj 
in njihovo obdelavo.

# VELENJE
Sindikat Rudnika lignita Ve

lenje je v preteklem letu omo
gočil 35 članom kolektiva 
zdravljenje v Cateških topli
cah. Vsakemu oskrbovancu je 
plačal sindikat rudnika dnev
no 45 din. Z ukinitvijo klimat
skega zdravljenja na stroške 
socialnega zavarovanja je bilo 
tako zdravljenje za večino 
bolnikov onemogočeno, ker bi 
posameznik le težko poravnal 
visoke oskrbovalne in zdrav
stvene stroške. Na rudniku pa 
so potrebe po klimatskem 
zdravljenju izredno velike. 
Skrb za tovrstno zdravljenje 
bo tudi v prihodnje ena izmed 
prvenstvenih nalog sindikata 
rudnika Velenje.

-nn

9 SLOVENJ 
GRADEC

V Slovenjem Gradcu bi po
trebovali za rešitev stanovanj
ske problematike udeležencev 
NOV nekaj nad 5 milijonov 
dinarjev* predvsem še zaradi 
tega, ker so v nekaterih de
lovnih organizacijah prenehali 
odobravati posojila borcem 
NOV, menda zato, ker naj bi 
to problematiko reševali iz
ključno s pomočjo posebnega 
sklada v občini.

V Slovenjem Gradcu prosi 
25 borcev za dodelitev stano
vanja v družbeni lastnini. 207 
članov ZZB NOV prosi za do
delitev posojila za preureditev 
stanovanjskih hiš oz. stano
vanj, 47 prosilcev pa bi rado 
posojilo za nakup stanovanja 
oz. za gradnjo lastne zasebne 
stanovanjske hiše.

(vš)

9 DOBJE
PRI PLANINI

Na Dobju pri Planini so pred 
dnevi začeli zbirati les za ob
novitev šole. Predvsem bi radi 
prizidali dvorano, ki bo slu
žila tudi za telovadbo, še eno 
učilnico in prostore za tehnični 
pouk. Kmetje z razumevanjem 
sodelujejo in ni bojazni, da 
akcija ne bi uspela.

(pk)

9 KAMNIK
Pred kratkim so na seji 

kamniške občinske skupščine 
sprejeli tudi odlok, ki določa, 
da morajo prodajalci prodajati 
kruh in pecivo zavito v papir 
vsaj na tistem mestu, ki ga 
potrošnik prijemlje z rokami. 
Z odlokom so obvezali tudi 
samopostrežne trgovine, ki 
morajo na vidnem mestu pri
praviti papir za zavijanje kru
ha ali peciva. Ob odloku pa 
so sprejeli tudi pogoj, da mora 
cena kruha ostati nespreme
njena kljub temu, da bodo 
potrošniki zraven dobili tudi 
košček papirja.

— 22. marca 1969



Kako gospodarimo

KDAJ BO KONEC 
NAČELNIH RAZPRAV 

O TRGOVINI?
(Nadaljevanje s 1. strani)

spektivne dejavnosti. Ena iz
med osnov za razvoj takega 
blagovnega prometa pa je ka
drovska in finančna koncentra
cija, ki. omogoča tesnejše in tu
di dolgoročnejše sodelovanje ter 
prelivanje kapitala med proiz
vodnjo in trgovino. Ta proces 
se je v našem gospodarstvu že 
začel, spodbudi pa ga lahko 
dvoje: jasno opredeljen položaj 
trgovine, kar bi vplivalo tudi 
na večje zaupanje preostalih 
partnerjev do trgovine in, dru
gič, spremenjen odnos bank do 
kreditiranja potrebnih investi
cij v trgovino. Od intenzivnosti 
gradnje prodajnih zmogljivosti 
ter siceršnje urejenosti blagov
nega prometa je namreč močno 
odvisna tudi dinamika gibanj v 
proizvodnji.

Zaradi vsega tega je upravni 
odbor Gospodarske zbornice SR 
Slovenije menil, da edinole si
stemsko urejeni pogoji za 
ustvarjanje akumulacije lahko 
trgovini omogočijo, da se bo 
vse bolj usposabljala za oprav
ljanje vseh tistih nalog in funk
cij, ki jih v vsakem tržnem go
spodarstvu trgovina tudi mora 
opravljati. Za vsako tržno go

spodarstvo pa je tudi normalno, 
da se akumulacija, dosežena v 
blagovnem prometu, vse bolj 
preliva nazaj v proizvodnjo. Ta 
proces poteka prek sodobnih 
oblik finančnega povezovanja, 
kar hkrati vodi tudi k navpični 
integraciji vsega gospodarstva, 
ki tako s tržno selekcijo urav
nava razvoj najperspektivnejših 
dejavnosti. Taka funkcija aku
mulacije v blagovnem prometu 
naše republike lahko v prihod
nje pomeni znaten impulz za 
proizvodnjo ne samo v naši re
publiki, marveč v vsej državi.

Zlasti ta izhodišča bi po mne
nju upravnega odbora Gospo
darske zbornice SR Slovenije 
morali upoštevati tudi pri opre
delitvi vloge trgovine in celot
nega blagovnega gospodarstva 
pri Oblikovanju razvojnega pro
grama naše republike. Dokler 
pa v zvezi s tem ne tri prišli do 
skupnih stališč, je zelo težko 
presojati o praktični vrednosti 
sicer številnih zamisli in pobud 
o vlogi trgovine v blagovnem 
prometu ter o oblikah in mož
nostih poslovnega sodelovanja 
na osnovi prelivanja kapitala v 
blagovnem prometu.

—mG

V PRVEM KOLU:

ZMAGA
Se bodo želje kolektiva brežiške tovarne pohištva naposled

le uresničile

Ni dolgo tega, ko so brežiško tovarno pohištva pretresale eko
nomske nadloge. Tiste najtežje, ki včasih pretijo zamajati temelje.

O tem smo v našem listu že*.pisali.
Pisali smo tudi o tem, da so se sčasoma v brežiški tovarni po

hištva le izvlekli iz ekonomskih nadlog. Vsaj iz tistih najtežjih.
Naplavina pa je kljub vsemu ostala: čedalje huje skaljeni no

tranji odnosi. Tudi o tem smo že pisali in dodali, da se je kolektiv 
slednjič odločil odsloviti tedanjega direktorja. Leto bo tega.

Nismo pa pisali o tem, da je tedaj marsikdo podvomil v dober 
izid te drzne poteze kolektiva. Še posebej, ker so za direktorjem 
začeli zapuščati tovarno tudi nekateri Vodilni strokovnjaki.

O tem bo tekel naš današnji razgovor.

KAKŠNA BO PREDAJA POSLOV
Po dolgih mesecih bo vodja proizvodnega sektorja brežiške 

tovarne pohištva Franc Peterkovič, ki je bil imenovan za vršilca 
dolžnosti direktorja, le lahko predal svoje posle. Prav v teh dnevih 
namreč komisija izbira med prijavljenimi kandidati tistega, ki mu 
bo kolektiv zaupal vodstvo podjetja.

In kakšna bo predaja poslov?
Zaprosil sem računovodjo brežiške tovarne pohištva Draga Vo

dovnika, da s podatki iz pravkar dokončanega zaključnega računa 
odgovori na to vprašanje. Njegov odgovor je bil nekolike pre
senetljiv. V primerjavi z letom poprej so v brežiški tovarni pohištva 
povečali celotni dohodek za 44 %, neto dohodek za 42 %, dohodek za 
delitev pa je porasel za 40 %. Proizvodnja je dosegla v minulem 
letu vrednost poldruge milijarde S dinarjev.

Ni malo za kolektiv, ki danes šteje 370 zaposlenih.
Toda te podatke je treba še dopolniti: skoraj 57 % celotne 

realizacije v minulem' poslovnem letu predstavlja izvoz, tako da je 
brežiška tovarna pohištva v minulem letu izvozila za približno
900.000 dolarjev svojih izdelkov. To pa spet pomeni 28-odstotno 
povečanje izvoza v primerjavi z letom 1967.

Upoštevaje cene na trgih s konvertibilno valuto ter porast stro
škov na domačem tržišču pa se seveda lanski poslovni rezultati 
brežiške tovarne pohištva razkrijejo še v novi dimenziji.

V MODERNIZACIJO PROIZVODNJE IN POSLOVANJA
V tem prvem kolu je torej kolektiv brežiške tovarne pohištva 

zmagal. Kaj vse je k temu pripomoglo in kdo vse ima zasluge za to, 
je težko soditi. Vršilec dolžnosti direktorja Franc Peteirkovič ne 
zanika, da so k temu pripomogle tudi srečne okoliščine, pogojene 
z naglim naraščanjem popraševanja po pohištvu tako na zunanjem 
kot na domačem tržišču. Rekonstrukcija tovarne in nakup novih 
strojev pa sta omogočila, da so te ugodnosti sploh lahko izkoristili. 
Danes brežiška tovarna pohištva že obratuje v polnih dveh izme
nah, skrčenje proizvodnega programa je omogočilo prehod na večje 
serije izdelkov ob nižjih proizvodnih stroških — vse to pa je spet 
pripomoglo, da so se lahko v komerciali nekoliko bolj pogumno 
razgledali po tržišču in začeli izbirati kupce.

»Z letošnjim planom predvidevamo milijardo 800 milijonov rea
lizacije,« pravi Franc Peterkovič. »Proizvodnjo specializiramo. Od 
lanskih petih izdelkov za potrebe domačega trga zdaj izdelujemo 
le še enega v dveh izvedbah. Proizvodnja za zunanji trg pa je bila 
že lani omejena samo na regale; a tudi v tej proizvodnji uvajamo 
še večjo tipizacijo. To je za zdaj edini način, da znižamo lastno 
ceno in da se z njo čimbolj približujemo prodajni ceni na zu
nanjih tržiščih.«

Iz lani ustvarjenega dohodka so v tovarni namenili precejšnjo 
vsoto za nakup novih strojev. Od povišanih normativov časa in od 
večje produktivnosti, ki jo bodo zagotovile nove strojne naprave, si 
obetajo kakih 30-odstotni porast tehnične produktivnosti dela.

»Letos predvidevamo, da bomo le 20 % realizacije dosegli na 
domačem tržišču, 80 % pa v izvozu,« nadaljuje v. d. direktorja bre
žiške tovarne pohištva. »Od tega bomo polovico sami izvozili, drugo 
polovico pa bo predstavljal izvoz prek trgovine. Načrti so realni: 
za prvih osem mesecev so vsa naročila že zaključena. Tako ni 
bojazni, da letos ne bi še bolje gospodarili.«

Dota, če lahko tako rečem, ki jo bo dobil novi direktor brežiške 
tovarne pohištva, ni ravno revna. In kaj zahtevajo od njega?

»Od kandidatov hočemo slišati, kako si zamišljajo nadaljnji 
razvoj tovarne in kakšni bodo njihovi ukrepi, šele nato se bomo 
dokončno odločili za novega direktorja,« pojasnjuje Franc Peter
kovič. »Delavci v tovarni si želimo zanesljive perspektive. In seveda 
boljšo prihodnost. Naš poprečni osebni dohodek se je od lanskih
73.000 S dinarjev dvignil v januarju letos na 84.000 S dinarjev. In
najmanj tolikšen mora ostati skozi vse leto. Možnosti za tiresničitev 
teh naših zahtev so, čeprav jih seveda ne bo lahko izkoristiti. Zato 
resno razmišljamo, kako bi tudi za nekatera druga delovna mesta 
v upravi dobili visoko strokoven kader. Na kratko povedano: pri
zadevamo si poiskati skupino strokovnjakov, ki bo znala izkoristiti 
možnosti, ki se nam ponujajo.« S. B.

DROBNE IN VELIKE SKRBI CELJSKEGA TOPRA

GOSPODARJENJE 
NA DOLGO PROGO

»V obratih v Celju, v Šoštanju in Šmarju nas je 
skupno zaposlenih 980 delavk in delavcev. Specializirani 
smo za moško in otroško perilo ter za žensko boljše pe
rilo, lansko jesen pa smo začeli izdelovati tudi tako ime
novano zdravstveno perilo. Lani smo dosegli 60 milijo
nov N-dinarjev fakturirane realizacije in skoraj tretjino 
proizvodnje smo izvozili na konvertibilna področja. Ce 
bi k tem vrednostim prišteli še vrednost dela, ki smo 
ga realizirali v obliki tako imenovanega »lohn« posla, 
potem je celotna fakturirana realizacija lani presegla 
80 milijonov N-dinarjev.«

Tako so pred dnevi predstavili v celjskem Topru svo
jo delovno organizacijo. Ti podatki povedo mnogo, ven
dar še premalo, da bi lahko sodili o njihovem gospodar
jenju, o problemih, ki spremljajo to gospodarjenje, o 
standardu delavcev itd.

O teh vprašanjih pa smo želeli izvedeti kaj več.

SPODBUDNI NAČRTI 
NA DOBRI OSNOVI

Toper je mlad kolektiv. Te
ga niso dokazovali z našteva
njem letnic rojstev, ampak s 
podatkom, da je med zaposleni
mi 400 mladink. Večina teh de
klet in drugih članov kolektiva 
nosi v domačo hišo tako imeno
vani dodatni zaslužek, kot so 
temu rekli v Topru, kajti med 
vsemi zaposlenimi jih je le 
približno 6 do 7 %, ki nosijo 
družinska materialna bremena 
v glavnem na lastnih ramah. 
Zlasti te delavke in delavci 
težko shajajo z zaslužkom. Oseb
ni dohodki v tem kolektivu v 
poprečju niso nič slabši od ve
čine sorodnih podjetij, celo bolj
ši so kot v prenekaterem celj
skem kolektivu. Vendar v Topru 
zato niso zaverovani vase, am
pak realno ocenjujejo materi
alne razmere svojih delavcev, 
ko poudarjajo, da je s 720 N di
narji — tolikšen je poprečen 
osebni dohodek — težko pre
življati sebe in morebiti še čla
na družine.

Resnici na ljubo pa je po
trebno povedati, da 720 N di
narjev, poprečje osebnih dohod
kov v minulem letu, ne pred
stavlja celotnih osebnih dohod
kov. Del osebnega dohodka je 
»skrit« v povsem brezplačnih 
izdatnih in okusnih malicah. 
Tako naturalno plačilo je sicer 
preživela oblika nadomestila za 
osebne dohodke, vendar tako 
razmišljaš samo dotlej, dokler 
se ti ne posveti pravi smisel 
in pomen tople malice v Topru. 
Nekoč so delili v Topru malice 
za plačilo, le malokatera delav
ka pa je tedaj za malico zaje
mala s krožnika enolončnico, 
nekaj dni pred izplačilnim dnem 
pa so se še te redke vrste 
razredčile. Tiste delavke, ki 
bi bile najbolj potrebne toplega

obroka med delom, ga niso do
bivale. To je odgovorne delavce 
v Topru napotilo, da so pred
lagali samoupravnim organom, 
naj bi dobivali vsi delavci brez
plačne malice. Posledice take 
odločitve so bile nadvse ugodne: 
v kolektivu se je povečala de
lovna vnema in moč, produk- 
tivnost je porasla.

V isti sapi, ko pripoveduje
jo v Topru o osebnih dohodkih 
in o ugodnostih, ki zvišujejo 
osebni standard, govorijo o pri
gospodarjenih srSUstvih, ki jih 
namenjajo za sklad skupne po
rabe in druge sklade, ki so po
trebni za dobro poslovanje in 
za nadaljnji razvoj podjetja. 
Lani so namenili za sklade 
1,200.000 N dinarjev, poleg tega 
pa so zagotovili tolikšen amor
tizacijski sklad, da lahko v treh 
ali štirih letih zamenjajo stare 
z novimi stroji. Govorili so tudi 
o razmeroma visokem poslov
nem skladu in pri tem pouda
rili: »Sreča, da smo tako dobro 
gospodarili. Bore malo pomoči 
smo bili deležni v obliki kredi
tov. Kar imamo, je plod skupne 
pridnosti.«

Letošnji gospodarski načrt 
obeta Topru še lepše uspehe. 
Predvidevajo 94 milijonov N di
narjev fakturirane realizacije. 
Poprečne osebne dohodke na
meravajo povečati na 800 N di
narjev, pri tem pa bi še vedno 
delili brezplačne tople obroke. 
Načrt ni neizvedljiv, vendar ter
ja veliko truda. To, kar je v 
njihovi moči, pravijo, kar je 
odvisno od strokovnega vodstva 
in pridnosti kolektiva, bodo 
uspešno opravili. Ze leta pa jim 
sivijo lase težave zavoljo repro
dukcijskih materialov. »Kaj nam 
pomaga še taka produktivnost, 
lepi modeli, ko pa se nam uteg
ne primeriti, da bodo naši Izdel
ki obležati v skladiščih zaradi 
slabe kvalitete domačega blaga.«

ODPRAVITI NESOGLASJA 
MED TEKSTILCI 

IN KONFEKCIONARJI
V Topru niso na pamet na

padali domače tekstilne indu
strije. Nad podatkom, da je v 
Jugoslaviji od celotne industrije 
26 % tekstilne industrije, ki ust
varja na zelo zastarelih strojih, 
se morajo zamisliti najodgovor
nejši gospodarstveniki, so pou
darili v Topru. Tekstilne tovar
ne imajo premalo sredstev, da 
bi opravile rekonstrukcijo. Ce 
pa želimo spraviti na nege 
tekstilno industrijo, hkrati pa 
zadovoljiti s kvalitetnim blagom 
domače konfekcionarje, da ne 
bodo po nepotrebnem dajali de
viz za uvoženo blago, potem je 
modernizacija tekstilne indu
strije nujna.

V Topru spoštujejo domačo 
tekstilno industrijo. Ce le mo
rejo, šivajo iz domačih tkanin. 
Pogosto pa to »spoštovanje« 
drago plačujejo. Letos bodo iz
vozili na' konvertibilna področja 
v vrednosti 2 milijona dolarjev; 
za tak izvoz pa se morajo pri
praviti z 20 do 30 c/o rezervo 
svojih izdelkov, da bodo lahko 
odbrali potrebno količino kvali
tetnih izdelkov. Poleg slabe kva
litete blaga pa grešijo tekstilci 
še dvakrat: za potrebe domače 
konfekcijske industrije in njen 
izvoz izdelajo premalo tkanin 
iz kvalitetnih mešanic in so gle
de tega, kot kažejo podatki, na 
zadnjem mestu v Evropi. Kon
fekcijski industriji pravočasno 
ne ponudijo svojih kolekcij, če 
pa se to zgodi, potem kasni j o 
z dobavami. Take zamude kon
fekcionarje drago veljajo. Za 
nespoštovanje rokov jim naroč
niki zavrnejo celotno pošiljko. 
Toper, ki hodi v šolo zahodnega 
tržišča, se zato jezi. Kdaj se 
bomo Vendarle pri nas že na
učili reda!

Po svoje pesti Toper neu
strezna in naglo se spreminja
joča zakonodaja. »Mali Toper«, 
pravijo skromno, »je v celjskem 
gospodarstvu v izvozu na tret
jem mestu.« Morda to tudi po
meni, da gospodarske organiza
cije, ki jim ni potrebno izvažati, 
pač ne izvažajo, saj bi jim vi
soke carinske prepreke pobrale 
marsikak dinar. Torej naša za
konodaja slabo spodbuja izvoz. 
Poleg tega v Topru sklepajo 
kupčije z zunanjimi partnerji 
na dolge proge, jjadol970. leta. 
Vse to pa je lahko zelo tvegan 
posel, ker nihče ne ve, kakšna 
bo zakonodaja ob prevzemu na
ročila in poravnavi računa.

Vsi ti zunanji vplivi na go
spodarjenje kolektiv Topra naj
bolj skrbijo. Notranje probleme 
pravijo, bodo že znali ob pra
vem času rešiti. L VRHOVCAK

Kako ozdraviti sežansko tovarno sprejemnikov?
»Avtoelektra«, potem bo seveda 
tudi kooperacija med tema dve

(Nadaljevanje s 1. strani) 
tem pogledu ni še nič zagotov
ljenega. Njegov perspektivni 
program predvideva le poveča
nje proizvodnje že obstoječega 
asortimenta — in to s speciali
zacijo in avtomatizacijo, ne pa 
z ekstenzivnim zaposlovanjem 
delovne sile.

V tem okviru novogoriški 
»Avtoelektro« tudi išče koope
rante, vendar pa bo njegov pro
gram kooperacije izdelan šele 
v drugi polovici tega leta. Ce 
bo Sežana sposobna prevzeti 
proizvodnjo različnih zahtevnih 
sestavnih delov iz programa

ma kolektivoma možna. Pri tem 
pa se mora upoštevati, da je 
proizvodnja »Avtoelektra« kon
centrirana v Šempetru, kjer bi 
se v nekaj letih verjetno postop
no lahko zaposlilo kakih 300 no
vih delavcev, seveda predvsem 
ustrezno kvalificiranih delavcev; 
s prenosom dela svoje proiz
vodnje v Sežano, kjer bi mo
rala širiti svoj asortiment, hkrati 
pa naj bi »Avtoelektro« prev
zel proizvodnjo nekaterih izdel
kov »Sprejemnikov«, pa »Avto
elektro« ne bi nič pridobil, tem

več hi nasprotno verjetno moral 
odpustiti kakih 80 žensk. Skrat
ka — delavski svet Tovarne 
avtoelektričnih izdelkov smatra 
predlog ZP Iskre glede sanacije 
tovarne radijskih sprejemnikov 
iz Sežane za nesprejemljiv in 
o njem tudi ne želi več polemi
zirati .

TRENUTNI POLOŽAJ 
— POPOLNA ZAGATA

O vsem navedenem je osnov
na sindikalna organizacija no
vogoriškega »Avtoelektra« obve
stila tudi predsedstvo novogori
škega občinskega sindikalnega 
sveta im ga hkrati povabila, da 
se udeleži seje, na kateri bodo 
razpravljali o celotnem polo
žaju v zvezi s sanacijo tovarne 
radijskih sprejemnikov in pred
logih ZP Iskra. Predsedstvo je 
na svoji zadnji seji določilo svo
je predstavnike, ki se bodo ude
ležili te seje in ga informirali 
o njenih določitvah, da bi tudi 
samo lahko zavzelo stališče do 
teh problemov.

Vsaj trenutno kaže, da je 
vprašanje sanacije Tovarne 
sprejemnikov v popolni zagati. 
Verjetno je tudi res, da bi oz
dravitev tega sežanskega kolek
tiva morali iskati v širšem ok
viru in da ne kaže enostavno 
prenesti na »Avtoelektro« vselj 
težav, s katerimi se bori sežan
ski kolektiv in za katere kolek
tiv »Avtoelektra« prav gotovo 
ni kriv. Na vsak način pa je 
usoda 350-članskega kolektiva 
sežanske tovarne sprejemnikov 
tako resno vprašanje, da bodo 
vsi prizadeti dejavniki morali 
prispevati svoj delež k njegovi 
rešitvi. MILAN POGAČNIK

POSLOVNO ZDRUŽENJE

modna hiša
LJUBLJANA— MARIBOR—OSJEK

POMLADNE NOVOSTI
V KONFEKCIJI, PLETENINAH 
IN METRAŽNEM BLAGU
V BOGATEM ASORTIMENTU 
KROJEV, BARV IN VZORCEV
V MODNI HIŠI

DELAVSKA ENOTNOST St, 12 — 22, marca 1969

S TISKOVNE 
KONFERENCE V RAŠICI

Maratonska 
tekma 

s časom
Med malo modno revijo, 
prirejeno za sedmo silo, 
so se v pleteninah Ra
šice sprehodili vsi letni 

časi 1969

Maratonska tekma s časom 
se letos razplaimteva na komer
cialnih tleh. Modema strojna 
oprema v razsežndh proizvodnih 
obratih, opremljenih s klimat
skimi napravami, je kompleti- 
rana in nared, da noč in dal) 
plete. Zadnje ozko grlo proiz
vodnje bo odpravljeno poletu 
ko v Rašici dobe transportni 
trak za posluževanje delovnih 
mest. Toda kam s tako pove
čano proizvodnjo pletenin?

Prodajne vabe Rašice so le
tos izredno bogate in domiselne. 
Komaj se je začela pomlad, bo
do komercialisti že trgovcem raz
kazali obsežno vzorčno kolek
cijo, pripravljeno za jesen in 
zimo. Kdor prej pride, prej 
melje na tržnih mlinih...

Umirjeno eleganco, prilago
jeno tako v krojih kot v barvni 
paleti pletiv v letošnji svetovni 
modi, pa so odlične in poznane 
kreatorke dopolnile s praktični
mi dodatki, ki jih naši konfek- 
cionarji zanemarjajo: ženski
športni pulover je dobil na 
sprednjem delu velik žep, ki se 
zapira z zadrgo. Pulover je 
kompletiran s pleteno kapo iste 
barve in enakega pletilnega 
vzorca. Najbrž kreatorke iz last
nih izkušenj, vedo, da je teže 
najti primemo športho pokri
valo kot obleko.

Enobarvno umirjeno obleko, 
ki jo bomo nosile vse leto razen 
v vročih poletnih dneh, dopol
njuje živobarvno pisan šal. Ka
dar se ga za vratom naveliča
mo, ga lahko uporabimo za pas.

Nekateri moški jopiči in pu
loverji imajo na rokavih usnje
ne ščitnike.

ZA VSE ŽEPE IN ZA 
VSE PRILOŽNOSTI

Zadnji dve leti je Rašica 
krvavela pri izvozu. Ob spre
membi deviznega režima je iz
gubila 350.000 dolarjev — v 
centralni devizni fond se je ste
kel ves priliv iz zadnjega četrt
letja leta 1965, obveznosti do 
dobaviteljev pa so ostale kolek
tivu. Moral je čimveč izvoziti. 
Tuja tržišča so absorbirala polo
vico proizvodnje.

Letos ne bo potreben tolikšen 
davek za devize. Stare obvezno
sti so poravnane, na pol pa je 
tudi že zagotovljeno, da dobi 
pletilna industrija iz globalne 
devizne kvote toliko dolarjev za 
material, kolikor bo iztržila na 
tujem.

Sorazmerje med prodajo do
ma in izvozom naj bi se poru
šilo v prid jugoslovanskih kup
cev, pridobljenih in potencial
nih. Petičnih in manj petičnih. 
Zato so letošnje vzorčne ko
lekcije Rašice izdelane iz dra
gih in žlahtnih vrst volne, pa 
tudi iz cenenih sintetičnih ple
tiv. da bodo potrošnicam na 
razpolago že za 70 din lepe mo
deme obleke.

ClMVEC REKLAME
Pregovor, da se dobro blago 

samo hvali, ob današnjih kon
kurenci' še ni izgubil veljave, 
vendar je bolje, če se samo
hvali pridruži še dobra reklama. 
Posebno, če znatno povečuješ 
proizvodnjo.

Modna revija za novinarje, 
ogled tovarne in tiskovna kon
ferenca so za Rašico nova, raz
meroma cenena oblika reklame. 
Ni pa edina: ljubljanska televi
zija nam bo letos prikazovala 
sezonske pletenine iz Rašice, s 
potovanjem po vsem svetu bo 
tovarna nagradila izžrebane 
kupce, v juniju pa bo organi
zirala strokovno ekskurzijo na 
Škotsko za trgovce, da bi ogle
dajo domovino najboljše volne, 
ki jo predeluje Rašica. Taktirko 
prodaje imajo pač trgovci v 
rokah.

AHILOVA PETA RAŠICE
Vsem dosežkom Rašice so 

proizvodni delavci stali zvesto 
ob strani. Desetletja so z razu
mevanjem prenašali, da se je 
na ruševinah požgane tovarne 
Štora razvila najmodernejša to
varna pletenin na račun nese
bičnega osebnega odrekanja.

Cas je, da jim novi pletilni, 
likalni in konfekcijski stroji po
plačajo to žrtev.

Morda letos napoči tisti sreč
ni čas? M, K.



Haho gospodarimo

Ali veste
' ..., da je bilo v Jugosla
viji leta 1931 76 odstotkov 
kmečkega prebivalstva, le
ta 1961 pa le še 49,6 odstot
ka. Kljub temu, da ima Slo
venija najmanjši delež 
kmečkega prebivalstva v 
Jugoslaviji, pa je zmanjša
nje tega deleža počasnejše 
kot v diruigih republikah, 
kjer se je pričel močnejši 
proces deagrarizacije šele 
po drugi svetovni vojni. 
Tako je v BiH padel delež 
kmečkega prebivalstva med 
letoma 1948 in 1961 od 76,7 
odstotka na 50,2 odstotka, 
v Sloveniji pa od 43,7 od
stotka na 31,1 odstotka.

1.., da po vrstah objek
tov gradimo v Sloveni
ji največ stanovanjskih 
zgradb. Dobra tretjina 
vrednosti v zadnjih letih 
odpade na to gradnjo, pri
bližno 2 desetini vrednosti 
Opravljenih del pa na pro
metne in industrijske ob
jekte, medtem ko je osmina 
celotne vrednosti porablje
na za vzdrževanje gradbe
nih objektov. Nove graditve 
obsegajo 71 odstotkov vred
nosti, rekonstrukcije in 
adaptacije 11 odstotkov, 
večja popravila 5 odstotkov, 
redno vzdrževanje pa 13 
odstotkov skupne vrednosti.

i.da je za Slovenijo 
značilna velika razdroblje
nost naselij, saj je imela ob 
popisu prebivalstva leta 
1961 kar dobro petino Vseh 
naselij v Jugoslaviji. Raz
drobljenost je vidna tudi v 
razdeljenosti naselij po 
skupinah glede na število 
prebivalstva. Naselij z manj 
kot sto prebivalci je bilo v 
Sloveniji 43,9 odstotka, v 
zveznem povprečju pa le 
18,4 odstotka. Kar 97,7 od
stotka naselij pri nas je 
imelo manj kot 1000 prebi
valcev. Ta odstotek je več
ji kot v drugih republikah, 
a tudi večji kot v Avstriji, 
Italiji in Madžarski.

TOVARNA FRUCTAL !Z AJDOVŠČINE NA ROTI MODERNIZACIJE

FRUCTAL: tretja 
največja investicija
Po modernizaciji bodo v Fructalu povečali proizvodnjo za blizu 57%

V Fructalu, sadno likerskem kombinatu v Ajdovšči
ni, so v decembru lani zamerili nekaterim časopisnim 
hišam, ker niso poslale na njihovo tiskovno konferenco 
svojih novinarjev.

Prišla sta menda samo dva.
Tudi iz naše hiše ni bilo nikogar, čeprav smo dobili 

vabilo. Napako smo skušali popraviti zdaj.
»Morda smo res preveč skromni in ne obešamo vsa

ke stvari na veliki zvon,« se je opravičeval Miro Oven, 
direktor Fructala. »Toda ob tem, da letos investiramo 
izključno v modernizacijo proizvodnje blizu milijardo in 
800 milijonov S-dinarjev, res ne moremo biti tiho. Naj 
javnost zve, kaj dela naš kolektiv.«

INVESTICIJA 
NOVA POLNILNA LINIJA, 

NOVA KLET...
O podrobnostih te investicije, 

ki je mimogrede povedano, po 
vrednosti tretja največja sloven
ska investicija v tem letu, je 
pripovedoval Franc Batagelj, šef 
organizacijskega oddelka v Fruc
talu:

»Rekli smo si: če hočemo na
predovati, moramo našo proiz
vodnjo modernizirati do skraj
nih možnosti.«

Kot je znano, se Fructal spe
cializira za proizvodnjo sadnih 
sokov. Le še 20 ali 30 % nji
hove proizvodnje zdaj predstav
ljajo alkoholne pijače in mar
melade.

»Zavoljo tega je razumljivo, 
da moderniziramo proizvodnjo 
sadnih sokov,« je nadaljeval 
Franc Batagelj. »Nabavili smo 
že stroje za novo avtomatizirano 
polnilno linijo za sadne sokove. 
Seveda bo linija tako zgrajena,

da bo možno po njej polniti tudi 
druge vrste pijač, če bo to po
trebno. Gradimo pa tudi nova 
skladišča, to je novo klet za 
sadne sokove z zmogljivostjo sto 
vagonov sadnih sokov. Naj še 
povem, da smo podobno klet že 
zgradili. Seveda temu sledi 
tudi gradnja sodobnih skladišč 
za tako imenovane končne iz
delke ...«

»Je to vse, kar boste letos 
modernizirali v okviru investi
cijskega programa v vrednosti 
milijarde in 800 milijonov S di
narjev?«

»Ne, zgradili bomo tudi novo 
sodobno linijo za proizvodnjo 
kašastih sokov, ali kot jih pri 
nas imenujemo mark sokove. 
Razen tega pa bomo postavili 
še avtomatsko stiskalnico za 
proizvodnjo bistrih sokov.«

KAJ POMENI 
MODERNIZACIJA?

V Fructalu zdaj še neradi 
govorijo o podrobnostih, ki naj 
bi jih prinesla modernizacija v

OBRAT BLEJSKIH »VEZENIN« »ČEBELICA« IZ VIPAVE PRED REKONSTRUKCIJO

»Čebelica« si je opomogla
BMfaž I IIIHIIITMIlHMIlill II...

Pravkar poteka šesti mesec, odkar se je tovarna konfekcije »Čebelica« iz 
Vipave priključila »Vezeninam« Bled. Rezultati skupnega dela kažejo, da je 
bil korak premišljen, »čebelica« si je opomogla, v kratkem pa bo število

zaposlenih še povečala

Kot skoraj povsod v Slove
niji, so si- tudi v Vipavi pred 
leti belili glave z vprašanji, ka
ko zaposliti ženske. Posebno za 
mlada dekleta so bile razmere 
naravnost brezupne.

Prav zavoljo tega’se je pred 
devetimi leti v starem delu 
mesta Vipava rodilo konfek
cijsko podjetje »Čebelica«. Ker 
temu rojstvu niso botrovali bo
gati strici, temveč le želja po 
delu in rednih dohodkih, četudi 
skromnih, prvi dnevi »Čebelice« 
niso bili posebno brezskrbni. 
Delavke so pripeljale v službo 
svoje šivalne stroje in potlej 
Pridno šivale osem ur dnevno. 
Včasih tudi več!

Bile so zadovoljne. Imele so 
Zaposlitev.

PRIDNE ROKE SO BILE 
PREMALO

»Začetki so bili v marsičem 
težki...«, danes pripoveduje 
Albin Ukmar, obratovodja v 
'■‘Čebelici«. Delavke je bilo tre
ba šele priučiti, o kaki sodobni 
Mehanizaciji ni bilo govora. 
Tudi glede proizvodnega pro
grama ni bilo vse jasno. Po me
secu ali dveh smo imeli sedem 
šivalnih strojev na nožni pogon 
m blizu 10 zaposlenih. To in 
Želja po zaposlitvi, je bil ves 
Paš začetni kapital...«

Prvi izdelek »Čebelice« sta 
Predstavljala brisača in »do

jenčkov paket«. Konkurenca je 
bila močna, zato se je pri pro
daji včasih zataknilo in ni šlo 
vse po načrtih.

»Tipali smo in iskali izhod«, 
obujajo danes spomine v »Če
belici« tisti delavci, ki. so od 
rojstva podjetja do danes. delili 
dobro in slabo. »Nekaj mesecev 
potem, ko smo shodili, je dala 
občina potrebna sredstva za na
kup električnih strojev. Seveda 
smo s tem napravili velik korak 
naprej. Glede proizvodnega pro
grama pa smo se odločili, da ob
držimo le lahko žensko konfek
cijo. In pri tem smo ostali...«

Kljub pridnim rokam ih iz
najdljivosti pa le ni šlo vse 
tako, kot so si želele delavke v 
»Čebelici«. Tržišče je sicer z 
odprtimi rokami sprejemalo 
kvalitetne izdelke konfekcijske
ga podjetja iz Vipave, toda pro
izvodni stroški so bili previsoki, 
da bi si kdo upal pomisliti na 
modernizacijo, na nakup novih 
strojev.

»Kreditov ni bilo, lastnih 
sredstev pa smo imeli veliko 
premalo, da bi lahko prišli do 
sodobnih električnih šivalnih 
strojev. Skratka, naša produk
tivnost je bila v primerjavi s 
konkurenco tako majhna, da je 
bila naša pot navzdol iz leta v 
leto bolj neizogibna. Seveda 
smo vse poizkusili, da bi dobili 
nekoga, ki bi nam pomagal pre
broditi hude težave. Tako smo 
se skušali najprej povezati s 
Tekstino iz Ajdovščine, potlej 
še z drugimi, toda, vsa ta naša 
prizadevanja niso rodila 
hov. Šele »Vezenine« Bled, ki 
so nas nedavno vzele pod svojo 
streho, so nam šle tako na roko, 
da smo splavali iz najhujse- 
ga...«

ŠE LETOS TEKOČI TRAK
Od lanskega oktobra, takrat 

so se delavci »Čebelice« odlo
čili za priključitev k »Vezeni

nam« Bled, je v tem delovnem 
kolektivu vzniknilo novo življe
nje. V obratu »Čebelica« so se 
takoj lotili reorganizacije dela. 
Nabavili so 10 novih specialnih 
električnih šivalnih strojev in v 
kratkem podvojili proizvodnjo.

»Po priključitvi smo zapos
lili še 10 ljudi, tako da danes 
šteje naš obrat 49 delavcev. .Če 
ne bi bili tako utesnjeni, bi ta
koj odprli nova delovna me
sta ...,« nam razlaga Stanko 
Semič, knjigovodja v »Čebeli
ci«, »Ko bomo adaptirali prosto
re in postavili dva tekoča tra
kova, mislim, da bomo to opra
vili do jeseni, bomo število za
poslenih skorajda podvojili. 
Natančno sicer, še ne moremo' 
govoriti o številu novih delov
nih mest, gotovo pa je, da bo
mo še letos nudili zaposlitev 
novim ženskam iz Vipave in 
okolice...«

»Prošenj za zaposlitev pa je 
zelo veliko,« pojasnjuje Albin 
Ukmar, »ko smo na novo spre
jeli 10 deklet, smo jih pred tem 
testirali 52. Zaposlili smo le 
najbolj sposobne. V nobenem 
primeru se torej ni bati, da bi 
bilo število novih delovnih mest 
večje od števila žensk, ki. bi se 
rade zaposlile...«

Kljub, temu, da so osebni 
dohodki v »Čebelici« v nfinulih 
mesecih močno narasli, so še 
vedno skromni. Delavke zaslu
žijo danes blizu 600 dinarjev.

»Glede na potrebne nove in
vesticije, ki so še pred nami, 
ne moremo misliti na višje 
osebne dohodke v letošnjem le
tu ...« so nam povedali v »Če
belici«. »Trdno pa računamo, 
da bo po adaptaciji prostorov 
in uvedbi tekočih trakov pro
duktivnost ponovno narasla. 
Seveda se bo moralo ■ to odra
ziti .tudi pri standardu zaposle
nih ...«

A. ULAGA

naslednjih letih. Toda že poda-1 
tek, da bodo7 letos povečali pro
izvodnjo v primerjavi ž lansko
letno za blizu 57 %, zgovorno 
pove, da se bo investicija v mo
dernizacijo proizvodnje bogato 
obrestovala.

To morda še bolj ponazarjajo 
naslednji podatki: pri eni sti
skalnici je zdaj zaposlenih 17 
do 18 delavcev. Ko pa bo za
čela obratovati stiskalnica za 
proizvodnjo bistrih sokov, bodo 
ob njej potrebni le trije delavci.

To pomeni, da z moderniza
cijo in avtomatizacijo proizvod
nje v Fructalu ne bodo bistveno 
povečevali števila zaposlenih. 
Vse odvečne delavce — samo pri 
eni stiskalnici jih bo 13 ali 14 
odveč — pa bodo prekvalifiti- 
rali za ' druga prosta delovna 
mesta. Mimo sezonskih delav
cev, ki jih vsako leto zaposlijo 
blizu 60, bodo v Fructalu na 
novo zaposlili tudi 35 delavcev.

RAZMERJE 50 :50

Milijarda in 800 milijonov 
S dinarjev ni majhna vsota.

Kolektivu Fructala ni nihče 
podaril tega denarja, marveč je 
moral sleherni delavec v minu
lem obdobju, zlasti pa lani, 
krepko stisniti pesti in tudi za
tegniti pas, da so skupaj pri
gospodarili toliko sredstev, ko
likor jih je bilo potrebno za na
jem kreditov pri beograjski 
kmetijski banki in novogoriški 
kreditni banki in hranilnici. Ko
lektiv Fructala je za to inve
sticijo sam prispeval blizu po
lovice sredstev, drugo polovico 
ali nekaj več sredstev pa bodo 
morali vrniti v štirih letih s 
fem, da bodo začeli odplačevati 
kredit že letos.

Ne bi navajali vseh podrob
nosti, kako je kolektiv Fructala 
lani prigospodaril za te svoje 
načrte več kot pol milijarde 
S dinarjev, vendar nekaj mora
mo le še dodati:

»Po naših internih aktih smo 
imeli za minulo poslovno leto 
določeno delitveno razmerje či
stega dohodka med osebnimi do
hodki in skladi 70:30 v korist 
osebnih dohodkov. Toda na 
koncu leta je znašalo to raz
merje 50:50, ker se je sleherni 
član kolektiva zavezal, da mora 
vsak delavec prispevati svo.| de
lež, če hočemo uresničiti začrta
no modernizacijo in si zagoto
viti jasnejšo perspektivo. Z dru
gimi besedami povedano: vsak 
delavec v naši tovarni se je lani 
odrekel petim mesečnim oseb
nim dohodkom,« je dejal Franc 
Batagelj, šef. organizacijskega 
oddelka v Fructalu.

M. ŽIVKOVIČ
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Pred nekaj leti nam je bilo terjajo, da ponovno odgovori- 
še dokaj jasno, kaj je ref or- mo na vprašanje, kaj m m icaj
ma. Razumljivo, saj smo ta
krat, ko smo jo sprejemali, 
tudi dokaj jasno opisali njene 
predvidene učinke: uravnove- 
šenje cen, pospešitev izvoza in 
zmanjšanje deficita, intenziv
nejše gospodarjenje, razvoj 
svobodnega trga itd. Z eno 
besedo: reforma naj bi pome
nila boleče, vendar nujno in 
dokončno slovo od admini- 
strativno-planskega načina vo
denja gospodarstva in hitrej
še razvijanje našega gospo
darskega življenja na samo
upravnih osnovah, to je v 
sproščenem delovanju eko
nomskih zakonitosti.

je reforma.
Kaj torej ni reforma?
To, kar zdaj počnemo v na

šem gospodarskem življenju, 
ko imajo odločilno besedo prt 
pretakanju družbenega denar
ja in usmerjanju porabe pre
sežnega dela delovnih ljudi 
banke in kampanjski ukrepi, 
ki jih rode politični pritiski na 
različnih krajih Jugoslavije, ni 
reforma, vsaj ne reforma v 
tistem pomenu besede, kot 
smo si jo predstavljali ob nje
nem rojstvu. Regresiranje 
podpovprečne produktivnosti 
dela, ki mu organi zvezne 

denarni zavodi kar__________ uprave in
Danes, v četrtem letu ref or- naprej pomagajo, ne pelje na

me, pa nam ni več tako zelo prej. Namesto da bi razlike v 
jasno, kaj je reforma. V raz- razkričanih »neenakih pogojih 
govore o učinkih reforme nam- gospodarjenja« med podjetji
reč vse bolj pogosto vpletamo 
vprašanja kot: neenaki pogoji 
gospodarjenja med podjetji in

in panogami odpravljali z 
ekonomskimi ukrepi, z odmira
njem nesposobnih gospodar-
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KAJ JE (M) 
REFORMA?

panogami, razviti in manj 
razviti, solidarnost delavske
ga razreda, nujnost kompen
zacijskega prelivanja dohod
ka, s čimer naj bi odstranili 
negativne učinke reforme itd. 
Priče smo tudi priporočilom 
in poroštvom federacije za 
gradnjo tega ali onega objek
ta v državi, hitrim postopkom 
pri investicijskem usmerjanju 
tujih posojil itd.

Silnice, ki delujejo proti re
formi, so torej pri nas še zelo

skih organizacij in panog, od
pravljamo neenakost v pro« 
duktivnosti dela raja s finanč
nimi injekcijami, ki smo jih 
vzeli tako imenovanemu pro- 
pulzivnemu delu gospodar
stva, kar spet ni reforma. Tu
di solidarnost delavskega raz
reda, ki naj bi se izražala le 
pri delitvi ustvarjenega, ne pa 
predvsem pri ustvarjanju ma
terialnih dobrin, ni reforma. 
Po reformi tudi ne diši nede
finiran sistem kompenzacij, s

močne, celo tako močne, da so pomočjo katerega naj bi v pri
razgovore o reformi utišale in 
da lahko kljub smernicam, 
kongresom in resolucijam, 
kjer se izrekamo za reformo, 
v praksi učinkovito zavirajo 
njeno uresničevanje.

Dokazi?
Kako bi se sicer moglo zgo

diti, da ne uresničujemo nobe
nega izmed glavnih ciljev re
forme? Cene na drobno, razen 
prehrambenih artiklov, nara
ščajo v času reforme hitreje

hodnje hitreje izravnavali raz
like med bolj in manj razvi
timi republikami in področji 
v državi, saj ne temelji na 
ekonomskih kriterijih delitve 
presežnega dela.

In kaj je reforma?
Kakor je bila že od vsega 

začetka, tako je tudi sedaj 
predvsem politični boj za raz
lične gospodarske interese in 
materialne dobrine. Če pa bi 
ta boj potekal po pravilih, ki

kot v kateremkoli enakem ob- jih oblikujejo tržne zakomto- 
dobju pred reformo (mar ni- sti, bi bila reforma na pravi 
smo prav zato spet zaostrili poti; a ker je izid tega boja se
kontrole cen?!), izvoz narašča 
počasneje kot proizvodnja 
(kar pomeni, da spet narašča 
proizvodnja za ozki in rela
tivno nezahtevni domači trg 
— oziroma za skladišča), pro
duktivnost dela se je med 1964. 
in 1968. letom povečevala po
časneje kot med 1952. in 1964. 
letom, razen tega pa je bilo le
ta 1958 pod 'kontrolo le 31 % 
cen, lani pa kar 46 '/o. Tudi iz- 
vozno-uvoznega režima ne 
sproščamo, kot smo napovedo
vali v rojstnem letu reforme, 
marveč ga še vedno admini
strativno »uravnavamo s po
močjo različnih pooblastil, de
kretov in omejitev, tako da 
naša celotna izvozno-uvozna 
politika ni naklonjena sposob
nejšemu delu gospodarstva.

Vsa ta in še druga dejstva

vedno močno odvisen od pre
rivanja okrog zvezne sklede 
presežnega dela, je uresniče
vanje reforme, razumljivo, od
visno tako od moči kot od pod
jetnosti zajemalcev;

Kaj torej storiti, da bi lah
ko reformo brezkompromisno 
uresničili?

čeprav učinki reforme niso 
prijetni, bi jih ne smeti od
stranjevati s starimi ukrepi, 
kot delamo zdaj (z administra
tivnim izravnavanjem vred
nosti preseženega dela med 
kolektivi, panogami, republi
kami in pokrajinami), marveč 
bi morali dovoliti, da odmro 
nezdravi deti gospodarstva in 
družbene nadstavbe.

Kako naj drugače raste spo
sobnejše?

VINKO BLATNIK

SPODBUDNA GOSPODARSKA RAST TOVARNE BATERIJ ZMAJ LJUBLJANA

Vse bolj strma pot navzgor
V našem listu smo v zadnjem času že večkrat pisali 

o zelo spodbudni gospodarski rasti tovarne baterij 
ZMAJ Ljubljana, ki se v obdobju po reformi ni le krep
ko postavila na lastne noge, marveč si je začela ustvar
jati tudi možnosti za prodor v vrh evropskih in svetov
ni h^proiz vaj alcev baterij. Samo bežen pogled na poslov
no bilanco te tovarne za minulo leto zdaj vnovič doka
zuje, da kolektiv podjetja ZMAJ nadaljuje svojo pot 
skokovitega povečevanja produktivnosti in izboljševa
nja kvalitete baterij iz njihovega proizvodnega progra
ma.

Povedati velja, da so lani v 
tovarni ZMAJ tehnično produk
tivnost dela spet zvišali za 
17,6 %, poprečno kvaliteto naj
bolj množičnih vrst baterij pa 
za 14 do 45 %. Kako so to lahko 
dosegli, ko pa je vendarle zna
no, da so v vsem obdobju po 
reformi produktivnost na pri
mer povečevali po letni stopnji 
nad 20 %?

Kakor smo lahko slišali na 
zasedanju sveta delavne skup
nosti tovarne ZMAJ, ko je le-ta 
razpravljal o potrditvi zaključ
nega računa za minulo leto, gre 
predvsem za posledice, in re
zultate prve faze rekonstrukcije, 
modernizacije in delne avto

matizacije proizvodnje, kar vse 
so izvajali predvsem z lastnimi 
sredstvi. K temu pa je nedvom
no pripomogla tudi specializaci
ja in delitev dela med matič
nim obratom v Ljubljani in 
obratom v Šentvidu pri Stični.

Ob navedeni rasti produktiv
nosti in poprečne kvalitete se
veda niso izostali tudi drugi 
rezultati. Tako se jim je obseg 
proizvodnje povečal za več kot 
12 %, realizacija za 19%), osebni 
dohodki pa za 10,7%. Očitno 
pa je, da osebni dohodki zaosta
jajo za rastjo produktivnosti. 
To je posledica zavestne odlo
čitve, da čimveč sredstev na
menjajo za poslovni sklad in še

za nekatere, doslej še neoprav
ljene investicije. No, posledica 
sedanjega neskladja med višino 
osebnih dohodkov, ki pa vse
eno dosegajo 1113 N dinarjev v 
poprečju, in doseženo stopnjo 
produktivnosti se vendarle iz
raža v podvojeni vrednosti os
novnih sredstev ter v 15,5% 
višjem poslovnem skladu.

Z doslej opravljeno moderni
zacijo in avtomatizacijo proiz
vodnje si je ZMAJ ustvaril po
goje za nadaljnjo specializacijo, 
ki naj spodbudi tako povečeva
nje produktivnosti kakor tudi 
izboljševanje kvalitete. 2e za 
letošnje leto na primer predvi
devajo, da bodo posamezne vr
ste baterij izdelovali v treh 
različnih kvalitetah: v navadni, 
ekstra in super izvedbi. S tem 
tovarna ne bo le ustregla naj
zahtevnejšim kupcem, marveč 
bo to pomenilo tudi dodaten 
vir dohodka. In še več: že ob 
dosedanji kvaliteti in produk
tivnosti so si v tovarni ZMAJ 
zagotovili možnosti za prodor 
na tuje trge pod ekonomsko 
sprejemljivimi pogoji.
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Izobraževanje in hultnra

^Tom?EPUBLIŠKO POSVETOVANJE O NADALJNJEM IZGRAJEVANJU 
SISTEMA FINANCIRANJA KULTURE

ZELO KORISTNA
IZMENJAVA IZKUŠENJ

SR SRBIJA:
DVA NOVA ZAKONA — 

MNOGO ODPRTIH VPRAŠANJ
Po triletni javni razpravi so 

v SR Srbiji, kot je dejal Brani
slav Djordjevič, sprejeli dva za
kona, ki naj bi tudi na področ
ju kulturnih dejavnosti uvelja
vila nove družbeno ekonomske | 
odnose: zakon o kulturnih skup
nostih in financiranju kulture in 
zakon o upravljanju v kulturi. 
Oba zakona pa sta pustila vrsto 
odprtih vprašanj. Zaostrujejo se 
zlasti vprašanja pristojnosti 
strokovnih teles, ker so težnje, 
da bi le-ta dobila pristojnosti 
samoupravnih organov. Vpraša
nja upravljanja v kulturi so ta
ko specifična za posamezna pod
ročja kulturnega dela, da bodo 
to lahko očitno precizneje opre
delili le zakoni za posamezne 
kulturne dejavnosti, npr. gleda
liško, glasbeno itd.

Pričakovanja, da bodo z za
konom bistveno spremenili ma
terialno bazo za kulturo, so bila 
preoptimistična. Glavni vir za 
kulturo je odstotek od proračun
skih sredstev, ki naj bi se ne 
zmanjševal od že dosežene rav
ni, to pa naj bi omogočilo pla
niranje stabilnejših sredstev in 
načrtnejše programiranje dejav
nosti. Drugi vir je prispevek od 
prometa na drobno z alkoholni
mi pijačami. Ta prispevek jim 
je lani povečal sredstva za 4 
milijarde starih dinarjev. Zdaj 
so zasnovali akcijo, da bi delov
ne organizacije iz skladov skup
ne porabe in iz sindikalne čla
narine prispevale za kulturne 
dejavnosti. Obstaja dilema, ali 
naj bi ta sredstva zbirali pri ob
činskih kulturnih skupnostih, 
ali naj bi z njimi v kulturne 
namene razpolagale same delov
ne organizacije.

Sodijo, da bodo velika novost 
za kulturo samoupravne skup
nosti, ki bodo po sestavu precej 
drugačne kot izobraževalne. V 
njih naj bi bilo več predstavni
kov delovnih organizacij gospo
darstva, za to težnjo pa ni pra
vega razumevanja. Kulturne 
skupnosti v Srbiji naj bi začele 
delovati 1. aprila in zanje ka
žejo veliko interesa zlasti druž
beno politične skupnosti. Pred
log, naj bi formirali 17 regio
nalnih kulturnih skupnosti, je 
naletel na precejšen odpor med 
manj razvitimi občinami, ki se - 
boje, da bi se tako njihova 
majhna sredstva za kulturo iz
gubila. Glavna slabost skladov 
za kulturo pa se prenaša zopet 
na kulturne skupnosti: ni izde
lanih kriterijev za delitev zbra
nih sredstev. Boljše delo še ni 
Stimulirano. Ta osnovna slabost 
seveda vpliva tudi na slabost, 
notranje delitve v zavodih.

SR ČRNA GORA:
ALI NE GRE LE ZA NOVE

KALKULACIJE?
Po letu dni razprav so v Črni 

gori izdelali predlog zakona o 
kulturnih skupnostih in financi
ranju kulture, ki naj bi bil ma
ja sprejet, uveljavljati pa bi se 
začel z letom 1970, je pripove
doval tov. Spadijev. Skupnosti 
naj bi se formirale za regije, 
le izjemoma za občine. Glavni 
finančni viri naj bi bili del pri
spevka od osebnih dolodkov, od 
kmetijstva, obrti, intelektualnih 
storitev, patentov, avtorskih 
pravic. Skupščine pa odklanjajo 
težnjo kulturnih delavcev, naj 
bi kultura participirala tudi na 
delu prispevka od prometa bla
ga na drobno. Republiška skup
nost naj bi zbirala 0,4 oz. 0,5 "/o 
od prispevka od osebnega do
hodka, kar je manj kot sindi
kalna članarina in prispevke od 
predvajanja filmov.

Kulturne institucije so v Črni 
gori slabo razvite in malo je 
strokovnega kadra. Zato zahte
vajo, naj bi nerazvite občine iz 
pomoči, ki jo prejemajo, prispe
vale za investicije v kulturo, kar 
je končno tudi eden od name
nov te pomoči s strani razvitih. 
Seveda pa . se tudi postavlja 
vprašanje: ali bo prispevek od 
osebnega dohodka za kulturo 
res že sam po sebi povzročil no
ve družbenoekonomske in samo
upravne odnose v kulturi, ali 
smo s tem prispevkom le dobili 
osnovo za nove kalkulacije?

SR HRVATSKA:
SKLADI NISO 

NAS KONČNI CILJ
O tem, kako deluje zakon o 

financiranju kulture v SR Hr- 
vatski, je govoril Damir Berčič. 
Sklade, ki so jih uzakonili, sma

trajo le za prvi korak naprej 
od proračunskega financiranja. 
Kaj je zakon prinesel? Z ustano
vitvijo skladov se je razširil 
krog vseh za kulturo zaintere
siranih in o kulturi se že vedno 
bolj razpravlja tudi izven kul
turnih ustanov. Kulturne sklade 
so začele oblikovati tudi delovne 
organizacije, ki so lani po ne
popolnih podatkih prispevale v 
občinske kulturne sklade 800 
milijonov starih dinarjev, ne 
upoštevajoč pri tem sredstva, 
ki so jih prispevali npr. za kul
tiviranje delovnega okolja, za 
investicije oz. adaptacije neka
terih zgradb kulturnih institucij.

AP VOJVODINA:
ZAKAJ NOČEJO 
REGIONALNIH 

KULTURNIH SKUPNOSTI?
Zakon o financiranju kulture 

in kulturnih skupnosti SR Sr
bije so tudi v avtonomni po
krajini Vojvodini sprejeli kot 
delno osamosvojitev sredstev za 
kulturo, sicer pa je do zakona 
še precej rezerv. Vojvodina, 
kjer se razvijajo kulture naro
dov, ki govore pet različnih je
zikov, ima bogato tradicijo po
klicnih in amaterskih kulturnih 
institucij. Predlagane regionalne 
kulturne skupnosti občinske 
skupščine odklanjajo, češ da so 
večja kulturna središča in moč
nejše kulturne institucije v pre
teklosti bile precej indiferentne 
do kulturnih potreb ljudi v 
manjših krajih. Menijo pa, da 
kaže na širših območjih zdru
ževati sredstva za povsem dolo
čene kulturne dejavnosti, npr. 
za gledališča itd. V praksi pa 
se uveljavlja ponekod zelo lepo 
medobčinsko sodelovanje na 
področju kulture.

Dileme so tudi okrog vloge 
kulturne skupnosti pokrajine. 
Opredelili jo bodo skupaj z ob
činami. Iz preteklosti je namreč 
ostalo mnogo nerešenih vpra
šanj: odnos med pokrajino in 
občinami, med pokrajino in re
publiko, med Novim Sadom in 
pokrajino. Vlogo kulturne skup
nosti pokrajine, bodo morali 
opredeliti med dilemami: ali naj 
le-ta financira le pokrajinske 
institucije ali naj tudi oblikuje 
kulturno politiko v pokrajini.

SR SLOVENIJA:
DO KONFLIKTOV PRIHAJA 

ZARADI NEREŠENIH 
PROBLEMOV ŽIVLJENJA
Tov. Ivo Tavčar je opozoril 

na iluzije o tem, da bodo kul
turne skupnosti rešile vse pro
bleme. Problemi ostajajo in na
stajajo, ker ni izoblikovana 
družbena kulturna politika. Kul
tura se tudi lahko integrira z 
ostalim družbenim delom le 
upoštevajoč specifičnosti kultur
nega razvoja posameznih naro
dov in narodnosti. O pridobiva
nju dohodka v kulturi lahko 
npr. govorimo bolj upravičeno, 
kolikor višja je kulturna raven 
nekega naroda. Tov. Tavčar je 
tudi polemiziral s stališčem, za
pisanim v gradivu zveznih sin
dikatov, da je slabost kulturnih 
skladov v tem, da združujejo 
le dva interesa: interes skupščin 
družbeno političnih skupnosti, 
ki da je v bistvu interes uprav
nih aparatov teh skupščin in 
profesionalni interes kulturnih 
delavcev. Opozoril je, da ne ka
že novih oblik mistificirati, kajti 
tudi v kulturnih skupnostih se 
lahko dogodi, da se bo uveljav
ljal predvsem interes profesio
nalnih delavcev v kulturi. Kon
flikte med različnimi interesi 
moramo priznati in jih razre
ševati. A glede skupščin druž
beno političnih skupnosti in 
njihove vloge v kulturi se je 
treba zavedati, da bodo tudi sa
moupravne kulturne skupnosti 
dobivale sredstva z ukrepi teh 
predstavniških organov. Zakon o 
kulturi sam po sebi ne bo raz
reševal konfliktnih situacij. 
Takšne preproste predstave pa 
niso danes prisotne le med kul
turnimi delavci, pač pa tudi v 
gospodarstvu, ki tudi včasih 
mepi, da si mora kultura sama 
zagotoviti celotno reprodukcijo.

Tov. Tavčar je tudi opozoril, 
da se ne smemo omejevati le na 
probleme kulturnih ustanov in 
kako bodo le-te formirale do

hodek. RTV, založbe, film si že 
danes na direktni način ustvar
jajo svoj dohodek, a vprašanja 
kulturne politike tod niso nič 
manj pomembna. Vprašanje je 
torej, kako planirati kulturni 
razvoj, za to pa so potrebne 
strokovne proučitve in odločit
ve. Govoriti moramo torej o 
problemih življenja, ne pa le o 
končnih ciljih družbeno eko
nomskih in samoupravnih od
nosov, kajti do konfliktov ne 
prihaja zaradi teh ciljev, pač pa 
zaradi nerešenih problemov.

SR HRVATSKA:
NI KRITERIJEV 

ZA DELITEV
Tov. Vukadinovič je dejal, 

da lahko pričakujejo v SR Hr- 
vatski letos povečanje sredstev 
za 6 milijard starih dinarjev, a 
problem, kako deliti ta sredstva, 
ostaja. Republiški sklad je npr. 
prevzel financiranje republiških 
kulturnih ustanov, ki jih je po
prej financiral izvršni svet. 
Ugotovili so, da niso v celoti 
opravljali delovnih programov, 
zato jim letos dajejo vnaprej le 
akontacije. Na področju filmske 
proizvodnje sklad financira zdaj 
delovne skupine, a preko delov
nih organizacij, ker še ni nove
ga zakona o filmu, ki bi te od
nose sproščal. Razpisali so tudi 
nekaj natečajev, ki dajejo pred
nost finančne podpore določe
nim kulturnim dejavnostim, npr. 
odkupu knjig. , Tudi občinski 
skladi bi želeli uveljavljati no
ve kriterije delitve, a ker teh 
ni, delajo po starem.

SR SLOVENIJA: 
PREDLOG ZAKONA 

BI MORAL CIMPREJ 
V JAVNO RAZPRAVO

Dr. Boris Kuhar je opozoril 
na nujnost sodelovanja in po
vezovanja kulture z gospodar
stvom. Opozoril je, da že v pro
svetno kulturnem zboru prosveta 
ni in kulturni delavci sami raz
pravljajo, da v gospodarskem 
zboru ni kulturnih delavcev. 
Seznanil je goste iz drugih re
publik s tem, da se je sindikat 
delavcev družbenih dejavnosti 
Slovenije zavzel za konkretne 
sistemske rešitve v bodočem za
konu o kulturi, da je ta sindi
kat sklenil družbeni dogovor s 
skladom za pospeševanje kul
turnih dejavnosti SRS o vred
notenju dela v kulturi in da bo 
glede usklajevanja osebnih do
hodkov ta dogovor že letos sko
raj v celoti uresničen. Se na
prej pa se bo zavzemal za to, 
da se bodo v kulturi uveljavili 
kriteriji delitve, ki bodo stimu
lirali dobro delo posameznika in 
zavodov.

SR SLOVENIJA:
SODELOVANJE 

SLOVENSKIH SINDIKATOV 
JE ZELO KORISTNO

Dr. Franc Hočevar je poleg 
naslovne misli dejal, da je zelo 
razumljivo, da imajo pri obli
kovanju zakona o kulturi sindi
kati svoj zorni kot; da posebej 
poudarjajo tista vprašanja, za 
katera so še posebej zainteresi
rani: položaj delovnih ljudi v 
kulturi in odnosi med kulturo 
in gospodarstvom. Razprava na 
tem posvetu pa je še posebej 
pokazala, za kako specifična 
vprašanja gre in kako original
ne rešitve bo treba najti. Pod
ročje kulture je namreč zelo za
pleteno in zdi se, da je celo za 
področje znanosti bilo laže najti 
rešitve. Dosedanje razprave ka
žejo, da bomo v Sloveniji očitno 
sprejeli predlog za kulturne 
skupnosti, saj bi hoteli narediti 
korak naprej od skladov, ki pa 
so tudi bili že korak naprej od 
čiste proračunske delitve. Od 
skupnosti pričakujemo, da bodo 
ustvarjale bolj demokratične od
nose v kulturi, uveljavljale nove 
kvalitete v zbiranju in delitvi 
sredstev. Idejo dohodka mora
mo razvijati postopno naprej. 
Seveda pa družbeno ekonomski 
odnosi niso sami sebi namen. 
Naša pozornost mora veljati 
predvsem razvoju kulture, kul
turnim programom, nacionalni 
integraciji kulture in vlogi kul
ture v življenju posameznika in 
družbe. Torej odprtih vprašanj 
na področju kulture ne moremo 
razreševati le s ekonomskimi 
kategorijami, pač pa tudi z zgo
raj omenjenimi.

S. G.

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 12 — 22. marca 1969

Vi Ljubljani je bilo v torek medrepubliško 
posvetovanje o nadaljnjem izgrajevanju sistema 
financiranja kulture. Organizirali so ga komisija 
sveta ZSJ za družbena in idejnopolitična vpra
šanja izobraževanja, znanosti in kulture, komi
sija za izobraževanje in kulturo republiškega 
sveta ZSS in republiški odbor sindikata delav
cev družbenih dejavnosti Slovenije.

Posredovanje izkušenj predstavnikov posa
meznih republik glede dosedanjega financiranja 
kulturnih dejavnosti in izmenjava stališč o tem, 
kako bi urejali samoupravljanje in financiranje 
kulturnih dejavnosti v prihodnje, je bila še po
sebej dragocena prav za Slovenijo, ki bo morala 
v letošnjem letu izoblikovati republiški zakon 
o samoupravljanju in financiranju na področju 
kulture. Zato so med gosli prisostvovali posvetu 
tudi predstavniki družbenopolitičnih organizacij, 
podpredsednik izvršnega sveta Franc Hočevar, 
predsednik prosvetno kulturnega zbora skupšči
ne SRS Miloš Poljanšek in republiški sekretar 
za prosveto in kulturo Tomo Martelanc.

Posvet je opozoril na to, da številne dileme 
v zvezi z obravnavano temo nimajo le tisti, ki 
še niso sprejeli republiških zakonov za to pod
ročje, pač pa npr. tudi v SR Hrvatski ali SR 
Srbiji, kjer to zakonodajo že imajo. V razgovoru 
so mnogi opozorili, da bi v prihodnje na takih 
posvetih morali sodelovati tudi predstavniki go
spodarstva, kajti o integraciji kulture v družbi 
je težko govoriti vedno le -v več ali manj za
prtem krogu ljudi, ki delajo na področju kul
turnih dejavnosti. Sicer pa je razprava pokazala, 
da so osnovna idejna izhodišča sindikatov glede 
samoupravljanja in financiranja na področju 
kulture sprejemljiva, da pa ob tem, ko zavračamo

slabosti dosedanjega sistema in načina urejanja, 
ne bi smeli mistificirati novih oblik. Družbeno
ekonomski in samoupravni cilji, ki si jih ob tem 
zastavljamo, so zelo odmaknjeni in zavedati se 
moramo, da lahko pridemo do njih le preko 
določenih etap, realnih in konkretnih akcij, ki 
lahko prispevajo k novim odnosom. Sicer, pa je 
razprava razkrila, da se zavedamo občutljivosti 
procesov, ki naj bi jih pospešili na področju 
kulture in da je potrebno odločno odklanjati 
vsakršne vulgarizacije in poenostavljeno prena
šanje izkušenj iz gospodarstva na to delovno 
področje. Področje kulturnega dela ni le speci
fično kot celota, temveč so tudi znotraj kultur
nega območja samega mnoge specifičnosti, ki 
terjajo mnoge originalne rešitve, naj omenimo 
le vrednotenje dela in ustvarjanje dohodka, ki 
mora biti za posamezna področja kulturnega dela 
zelo različno. Razprava je opozorila tudi na spe
cifičnosti, ki jih je treba upoštevati, ker so zna
čilne za posamezne nacionalne kulture.

Sindikati pa bi morali zldsti v prid večje 
demokratizacije odločanja na področju kulture 
in v prid integracije kulturnega dela z drugim 
delom spodbujati samoupravne in družbene do
govore. Z mnogimi primeri konkretnih izkušenj 
so sindikati tudi dobili nove spodbude za takšno 
kulturno akcijo, ki naj pomaga ustvarjati v 
družbi kulturnejše ozračje, zlasti tudi z akcijami, 
ki bi jih sindikati snovali in uresničevali skupaj 
z delovnimi organizacijami.

Ob koncu, še misel, ki ni bila izrečena na 
posvetu, a se vsiljuje: na takih razgovorih bi 
v bodoče bilo zelo koristno sodelovanje samih 
predstavnikov samoupravnih kulturnih skup
nosti.

IZ RAZPRAVE O PREDLOGU PROGRAMSKIH SMERNIC ZA V. KONGRES 
ZVEZE KULTURNO PROSVETNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

PREDLOGI ZA ENOTNO
ZASAVSKO KULTURNO SKUPNOST

V Zasavju so bila žal bolj redka posvetovanja, na katerih 
bi vsestransko obravnavali predlog programskih smernic za V. 
kongres Zveze kulturno prosvetnih organizacij. Poleg razgovorov 
v Zagorju pa so bili zlasti živahni razgovori v Trbovljah. K 
programskim izhodiščem je bilo izrečenih mnogo misli. Z nekaj 
pripombami so jih sprejeli, a sklenili o njih še razpravljati v 
društvih in posamezniii občinskih zvezah kulturno-prosvetnih 
organizacij.

S tem seveda ni rečeno, da 
v Zasavju morda niso zaintere
sirani tako za vsebino kulturno 
prosvetne dejavnosti v prihod
nje kot za večjo organiziranost 
na tem področju. Mnogo je 
namreč znamenj, ki kažejo, da 
se je kulturno prosvetna dejav
nost v zadnjem času celo okre
pila. Mnoge živahne razprave 
doslej o tem, kako opravljati 
delo ob pomanjkanju strokov
nega kadra in kronično praznih 
društvenih blagajnah, so že pri
peljale do spoznanja, da kaže 
vse kulturne dejavnosti bolj po
vezovati in združevati.

Programske smernice so te
daj prišle ob pravem času. Ob 
primernem trenutku tudi zavo
ljo tega, ker so med drugim 
opozorile na pomen ustanavlja
nja samoupravnih kulturnih 
skupnosti in nakazale možnosti 
njihovega delovanja. Na trbo
veljskem posvetu so prvič pred
lagali, da bi morda kazalo v Za
savju ustanoviti enotno kulturno 
skupnost. Pot do nje vodi skozi 
programske smernice za V. kon
gres Zveze kulturno prosvetnih 
organizacij, kot je nekdo domi
selno pripomnil in ob priprav
ljenosti kulturnih delavcev v 
vsaki izmed zasavskih občin, da 
se vsestransko zavzamejo zanjo 
Mnogi so opozorili, da so prav 
večja kulturno prosvetna dru
štva in vodstva občinskih zvez 
bila že pred štirimi leti tista, ki 
so med prvimi v Zasavju spro
žila idejo pq večji povezanosti 
kulturnega snovanja v Zasavju. 
V ta namen so ustanovili med
občinski koordinacijski svet zve
ze kulturno prosvetnih organiza
cij kot posvetovalno telo in po
budnik številnih skupnih kul
turnih manifesticij.

Ta čas se torej zastavlja 
vprašanje: kako do enotne sa
moupravne kulturne skupnosti 
v Zasavju? Ali niso pobude o 
tem nekoliko utopične, ko pa 
vsakdanja praksa kaže. da niti 
politiki dostikrat ne najdejo 
skupnega jezika, ko gre za in
terese vseh treh revirjev; mar 
dosedanje izkušnje ne kažejo, 
da so nekateri poizkusi integra
cije v gospodarstvu že skoraj 
propadli, čeprav je bilo očitno 
da gre za dgjanske možnosti 
večje ekspanzije na tržišču; ali 
ni primer delavskih univerz po
kazal, da predlogi za združitev 
ali povezovanje niso realni, ka
dar posameznikom niso všeč. Ne 
glede na vse to so v Zasavju 
prepričani, da na področju sa
moupravne organiziranosti kul
turnih dejavnosti ne bi smelo 
spodleteti. Predstavniki občin
skih zvez kulturno prosvetnih 
društev Hrastnika. Zagorja in 
Trbovelj so si v tem bili enotni. 
Menili so. da ima danes vsaka 
od teh občin neko prednost na

kulturnem področju, večje po
vezovanje in sodelovanje pa bi 
lahko prispevalo k bolj vsestra- 
nemu in hitrejšemu kulturnemu 
razvoju ne le osrednjih kultur
nih dejavnosti, marveč tudi ti
stih, ki se danes razvijajo še v 
težjih razmerah.

V Zasavju z zanimanjem pri
čakujejo V. kongres ZKFC Slo

venije. Prepričani so, da bo o 
kulturnih- skupnostih mnogo iz
rečenega in da bodo morda ne
kateri delegati lahko govorili 
tudi že o prvih izkušnjah. Poleg 
tega so se zavzeli, naj. bi v pro
gramskih smernicah zapisali 
težnjo, da bi kulturno politiko 
v kulturnih domovih vodili res 
za kulturo zavzeti ljudje, ne pa 
tisti, ki na kulturo gledajo iz
ključno skozi dinar. Seveda so 
tudi dodali, da je bolje, da si 
naša organizacija v program
skih smernicah naloži le take 
kulturne akcije, ki jim bo kos, 
ne pa da bi pisali lepa načela, 
za katera pa bi kasneje ugoto-? 
vili, da jih nismo sposobni re
alizirati.

MILAN VIDIC

PRED V. KONGRESOM ZVEZE KULTURNO 
PROSVETNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

Obseg plaže
iz teta v leto večji

(Odlomek iz predloga programskih smernic)
Čeprav je v vsakdanjem življenju težko ugotavljati, kaj je 

plaža, pa je velikokrat mogoče tudi nesporno opredeliti posa
mezne »kulturne« ali »zabavne« produkte kot plažo, pa naj gre 
za področji literature, glasbe, filma, likovnega področja, gle
dališča, produkte poklicnih ali nepoklicnih avtorjev, za posred
nike, kot so založbe, kinematografi, radio, televizija, tisk itd. 
Razvedrilo je človeku potrebno, toda treba je opozarjati na zelo 
razširjeno nepravo kulturno zabavo. Njen obseg je iz leta v leto 
večji, in sicer ne nazadnje tudi zaradi premajhnega stika ne
katerih kulturnih ustanov z občinstvom, pri čemer nastaja vrzel., 
ki jo vse bolj zapolnjuje plaža. Seveda pa niso vzroki le v ne
hotenem premajhnem posluhu nekaterih kulturnih ustanov za 
tovrstne potrebe občinstva. Gre tudi za zakoreninjene pojave 
kulturnega aristokratizma oziroma kulturnega snobizma. Tuni 
teorije o tem, da je umetnost le sredstvo za avtorjevo uvelja
vitev, nadalje teorije, ki zanikajo kakršnokoli funkcijo umetnosti 
v družbi oziroma ji pripisujejo drugoten pomen, razdvajajo pota 
kulturnih ustanov od občinstva.

Ni mogoče mimo ugotovitve, da so bila tako prizadevanja 
Zveze kulturno prosvetnih organizacij kot tudi prizadevanja 
drugih organiziranih sil v naši družbi za ustrezna vrednostna 
merila doslej premajhna in da niso zožila,,prostora in interesa 

'za plažo v vsakdanjem življenju Ni mogoče, da bi bili proti 
plaži učinkoviti, če ne bomo pri ljudeh razvili kritičnega odnosa 
do vrednot ožiroma do nevrednot — ne nazadnje tudi v pro
gramih naših amaterskih skupin in dokler bomo le varuško 
obravnavali ta problem.

Zveza kulturno prosvetnih, organizacij bo zato podpirala in 
nadalje razvijala najrazličnejše množične kulturne akcije (npr. 
akcijo »bralna značka« ipd.). Razvijamo samoupravno družbo, 
v kateri naj postane človek popolnoma osvobojen vsake nad
vlade. Zato ni mogoče dovoliti nadaljnjega širjenja plaže in 
kiča, ki pelje k duhovnemu podrejanju ljudi, k osiromašenju 
njihovega kulturnega življenja, njihove kulturne biti. Plažo mo
ramo obravnavati tudi kot izraz birokratskih teženj v naši 
družbi.

Čeprav je jasno, da davčni ukrepi ne morejo v celoti raz
reševati problema širjenja plaže, pa je kljub temu treba pod
preti sprejete strožje davčne ukrepe v Sloveniji, s katerimi 
obdavčujemo tako imenovano komercialno dejavnost z višjimi 
prispevki od avtorskih honorarjev. Pri tem pa kaže ugotoviti, 
da so ti ukrepi le preveč enostranski in da zadevajo le slovenske 
»producente« plaže, ne zadevajo pa distribucije literarne plaže 
pri nas izvenslovenskih založnikov. Zato si je treba prizadevati, 
da se strožje obdavči v Sloveniji tudi prodaja tovrstne literature 
s srbohrvatskega jezikovnega področja. S spremenjeno davčno 
politiko pri nas bi bilo potrebno poseči tudi na področje distri
bucije filma v korist subvencioniranja kvalitetnih' in zato tudi 
običajno dražjih filmskih programov.

I
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KRATKO IN 
JEDRNATO

• KRŠKO

Smučarske tekme 
posavskih občin

V organizaciji občinskega 
sindikalnega sveta Krško 
ter pod pokroviteljstvom 
Tovarne celuloze »Djuro 
Salaj-« so se na Opatovi go
ri nad Kostanjevico v tek
movanju za Albertov pokal 
srečali smučarji sevniške, 
brežiške in krške občine. 
Tekmovali so v veleslalo
mu.

Na progi, ki je bila dolga 
750 metrov, z višinsko raz
liko 150 metrov in s 27 
vraticami, je med 80 tek
movalci prvi prešel ciljno 
ravnino Jure KRt)JC (Kr
ško) s časom 45,7 sek. Dru
gi je bil Niko ZlBRET (Kr
ško) — 50,1 sek; tretji Josip 
OŠINA (Brežice) — 50,6, če
trti Milan KROJC (Krško) 
— 51,3, peti pa Mitja
DROBNIČ (Krško) — 53,6 
sek.

V ekipni razvrstitvi je 
zmagala ekipa Krškega 
pred Brežicami in Sevnico.

Tekmovanje za Albertov 
pokal (v spomin na znane
ga spodnjeposavskega šport
nika) naj bi postalo tradi
cionalno. Izjemoma pa naj 
bi potekalo vsako leto v 
drugi občini.

-mG

• DRAVOGRAD

Sindikalna 
športna tekmovanja

Komisija za šport in re
kreacijo pri občinskem sin
dikalnem svetu v Dravo
gradu je pripravila lani več 
sindikalnih športnih tek
movanj, sodelovala pa je 
tudi pri organizaciji že tra
dicionalnih športnih tekmo
vanj delavcev iz štirih ob
mejnih slovenskih občin in 
avstrijskih občin ter zapo
slenih iz Slovenske Koro
ške.

Tudi letos pripravlja ko
misija za šport in rekrea
cijo pri občinskem sindikal
nem svetu Dravograd več 
sindikalnih športnih tek-. 
movanj, in sicer v šahu, 
kegljanju, namiznem teni
su, malem nogometu, smu
čanju in plavanju; s temi 
tekmovanji bodo začeli na 
mednarodni delavski praz
nik — 1. maj.

Zraven tega pa priprav
ljajo tudi letos srečanja de- 
lavcev-športnikov iz Dravo
grada, Slovenj Gradca ter 
Sv. Pavla in Laboda iz so
sednje Avstrije ter srečanje 
športnikov — članov sindi
kalnih podružnic iz Dravo
grada, Raven na Koroškem. 
Radelj ob Dravi in Slovenj 
Gradca.

vš
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Delavske 
športne igre

jj V Slovenjem Gradcu so 1
| ie začeli s spomladanskim | 
j delom delavskih športnih m
I iger, ki jih organizira ob- | 
| činski sindikalni svet Slo- 1 
| venj Gradec. Člani slove- 1 
| njegraških delovnih kolekti- jj 
J vov bodo letos tekmovali v p 
| malem nogometu, rokome- jj
| tu, odbojki, šahu, kegljanju |
j in streljanju. Letos želijo | 
j vključiti v tekmovanja v § 
| okviru delavskih športnih 1
| iger v Slovenjem Gradcu p 
| kar največ zaposlenih v S 
j tamkajšnjih delovnih orga- J 
| nizacijah. vš §
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Ta slovo od letošnje hokejske sezone še en posnetek iz hale Tivoli. (Foto: A. Agnič)

XIII. ZIMSKE IGRE ELEKTRO GOSPODARSTVA SLOVENIJE

Več kot 200 tekmovalcev
Prizadevni smučarski delav

ci SK Bohinj so te dni že drugič 
gostili smučarke in smučarje 
slovenskega elektrogospodarstva, 
ki so imeli letos že svoje XIII. 
zimske igre v veleslalomu in te
kih. Udeležba je bila zelo zado
voljiva, saj je nastopilo nad 200 
tekmovalcev, med njimi tudi 14 
smučarjev iz avstrijskih drav
skih elektrarn (ODK) in STE- 
WEAG iz Gradca.

Največja udeležba je bila 
prvi dan, v petek, v veleslalomu, 
kjer je sodelovalo 184 smučarjev 
in 18 smučark, ki so preizkusili 
svoje znanje in pogum na teh
nično odlično pripravljeni progi 
na Kogli pod Domom Janeza 
Mencingerja. Mlajši člani do 30 
in do 40 let so prevozili 1200 m 
dolgo progo s 30 vrati, starejši 
nad 40 in 50 let. ter članice pa 
700 m dolgo progo s 15 vrati. 
Kljub temu, da je ves čas tekme 
rosilo in je nagajala megla, so 
posamezniki vozili zelo dobro in 
so nekateri celo z zelo visokimi 
startnimi številkami dosegli od
lične rezultate. Tako na primer 
Avstrijec Landl (124), ki je do
segel najboljši čas dneva, dalje 
Kranjčan Kramar (127), Goričan 
Medved (76) s četrtim časom in 
Gradčan Edlinger (116) s šestim 
najboljšim' časom.

Pri ženskah sta bili najboljši 
Avstrijki Gregorčičeva in Cze- 
plakova, od Slovenk pa Gori- 
čanka šušteršičeva. Pri starej
ših članih sta pobrala lovoriki 
spet Kranjčana Gašperšič in 
Boncelj, tako da so v tej pa
nogi dosegli najboljši uspeh 
smučarji Elektro Kranja pred 
Elektro Ljubljano in Gorico, 
ekipa ODK pa je bila šele če
trta.
KLJUB NALIVU NA PROGO

Tudi naslednji dan vreme ni 
prizaneslo, saj je tekače ves čas 
tekme močil hud naliv, ki do 
konca ni prenehal. Najprej so 
startali starejši člani na 3 km 
dolgi progi, za njimi mlajši čla
ni na 6 km, na koncu pa še dve 
članici na 3 km. Nastopilo je 31 
članov in dve članici, ki so — 
razen enega — vsi prevozili 
progo, speljano blizu obrežja 
Bohinjskega jezera, do cilja. 
Očitno premoč so pokazali tek
movalci Elektro Ljubljane. Ši
menc in Goropečnik sta dosegla 
dvojno zmago pri članih I, Pe
terka pa je zmagal pri članih II. 
Tudi ekipno je pripadla zmaga 
Elektro Ljubljani. Nadaljnje 
zmage so si priborili Novak pri 
članih III., Cesar pri članih IV. 
in Kačičeva pri članicah.

SOLIDNA ORGANIZACIJA
Z vremenom imajo smučarji 

elektrogospodarstva že kar tra
dicionalno smolo. Že peto leto 
po vrsti jim ni bilo naklonjeno, 
kar seveda dokaj vpliva na pri
merno razpoloženje. Zaradi tega 
je bilo treba tudi letos presti- 
viti progo za veleslalom z Vogla 
na primernejši kraj. Tega se do

mači organizatorji niso ustrašili 
in so vse proge odlično pripra
vili, razen tega pa zelo dobro 
organizirali časomerilsko in sod
niško službo, pri ozvočenju pa 
so jim z radiofoni pomagali čla
ni kolektiva Elektro Kranj. Zato 
gre vsem marljivim delavcem 
pohvala.

BOHINJSKI ZVONCI
Zaključek tekem je bil v 

Domu Staneta Žagarja, kjer so

Marjeta Kačič, vsestranska 
športnica, je zmagala v teku na 

3 kilometre
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bili najboljši posamezniki in 
ekipe, ob skromni čajanki, na
grajeni. Prvi trije v vsaki pa
nogi so prejeli okusno izdelane- 
in opremljene bohinjske zvonce, 
prvih pet pa lične diplome. Ob 
zvokih domačega ansambla se 
je oglasilo donenje zvoncev, pred 
slovesom pa so mladi in stari 
še nekoliko zarajali. Tekme bodo 
ostale vsem v lepem spominu.

Rezultati — veleslalom — 
člani I: 1. Kramar 1,14,4, 2. Sliv
nik (oba Elektro Kranj) 1,15,0, 
3. Capi (EGM-DEM), 1,15,6 — 
člani II: 1. Landl (ODK) 1,12,2,
2. P. Podgornik (El. Gorica) 
1,22,2, 3. Gril (El. Maribor) 1,22,2
— člani III: 1. Gašperšič (El. 
Kranj) 0,51,5, 2. Kores (ODK), 
0,53,7, 3. Počivalnik (EGM-DEM) 
0,55,0 — člani IV: 1. Boncelj 
(El. Kranj) 1,00,8, 2. Joschtel
1.01.0, 3. Inthal (oba ODK), 1,01,1
— članice: 1. Gregorčič (ODK) 
0,59,8, 2. Czeplak (ODK) 1,00,2,
3. Šušteršič (El. Gorica) 1,01,1 — 
ekipe: 1. Elektro Kranj I 3,46,8,
2. Elektro Ljubljana I 3,57,5,
3. Elektro Gorica 3,59,9, 4. ODK
4.01.1.

Teki — člani I: 1. Šimenc
30.33.4, 2. Goropečnik (oba, EL 
Ljubljana) 32,22,0, 3. Komac (So
ške elektrarne) 32,47,8 — člani 
II: 1. Peterka (El. Ljubljana)
35.13.5, 2. Moder (Elektroinstitut)
35.48.0, 3. Čižman (Savske elek.)
37.00. 5 — člani III: Novak (PZE) 
11,55,1, Pristavec (El. Kranj) 
13,11,2 — člani IV: 1. Cesar (Sav. 
el.) 14,43,7, 2. Milatovič (El. Lj.) 
17,49,6 — članice: 1. Kačič 15,26,3, 
2. Ajster (obe EGM-DEM) 22,55,6
— ekipe: 1. Elektro Ljubljana 
1,36,02.7, 2. TE Trbovlje 1,53,37.2

TONE BANClČ

PRVE SINDIKALNE 
ZIMSKE IGRE

Občinski sindikalni svet je skupno z občinskim odborom za 
telesno kulturo Nova Gorica organiziral pred dnevi na Lokvah nad 
Novo Gorico prve sindikalne zimske igre za Goriško. Organizator je 
imel veliko srečo z vremenom in tudi z udeležbo. Nastopilo je kar 
60 tekmovalcev iz 15 sindikalnih organizacij. Za prve igre je bilo 
število prijav zares razveseljivo. Zato so organizatorji sklenili, da 
bodo tudi v bodoče poskrbeli za taka tekmovanja, seveda pod 
geslom: »Cimveč delovnih ljudi na sneg!«

Prve sindikalne zimske igre Goriške so torej lepo uspele. Čestitke 
zaslužijo predvsem občinski sindikalni svet, občinski odbor za te
lesno kulturo in vsi nastopajoči.

Rezultati:
Ekipno: 1. Elektro Gorica 35 točk, 2. EGŠC Gorica 21, 3. Soške 

elektrarne 18, 4. Meblo 16 in 5. Salonit Anhovo 9 točk.
Člani do 35. leta: 1. Jožko Zorč (Soške elektrarne) 28,4, 2. Jožko 

.Čopi (Soške elektrarne) 28,5, 3. Branko Cej (Elektro Gorica) 29,8;
Člani nad 35 let: Tomaž Marušič (Pravosodni organi) 33,3, 2. Ma

tija Franko (Kurivo Gorica) 34,9, 3. Lado Simoniti (Soške elek
trarne) 35,4;

Članice: 1. Anica Ličen (Meblo) 42,0, 2. Slavka Šušteršič (Elektro 
Gorica) 44,1, 3. Oliva Gadnik (Meblo) 47,8. R. KOLENC

VELEBLAGOVNICA
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nama
priporoča potrošnikom hiter, sodoben Ir 
cenen nakup vseh potrebščin, za sebe 
za družino, za dom in za gospodinjstvo
potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje;
za tuje kupce Je v hlSI menjalnica.

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2
BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 

Ljubljana, VVolfova 1
KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 

ulica 1 a

V minulem letu se je veliko število delavcev TAM 
aktivno udejstvovalo na športnih prireditvah. Na tekmo
vanjih je nastopilo blizu 1000 članov delovne skupnosti. To 
pomeni, da je vsak peti tamovec športnik, kar je Vsekakor 
razveseljivo.

Največ delavcev se navdušuje v Tovarni avtomobilov 
Maribor za naslednje športne panoge: nogomet, odbojko, ro
komet, namizni tenis, kegljanje, streljanje, atletiko, smu
čanje in šah. Aktivnost posameznih sekcij je zelo različna. 
Kljub temu lahko trdimo, da imamo povsod opraviti s kva
litetnimi športniki, saj vse skupaj temelji na množičnosti.

Za vse športne dejavnosti izdelajo v TAM vsako leto 
programe in potrebne finančne načrte. V nogometu so bila 
na primer v minulem letu tekmovanja med sindikalnimi 
podružnicami, kjer je sodelovalo 19 ekip, med njimi 4 ekipe 
z delavci starejšimi od 30 let. V nogometu je tekmovalo 300 
športnikov — članov delovne skupnosti. Odigranih je bilo 
40 tekem, udeležba pa je bila več kot zadovoljiva, prav tako 
disciplina nastopajočih. Iz vrst teh športnikov je izbrala 
posebna komisija reprezentanco, ki je potlej zastopala ko
lektiv na 48 tekmah. Nogometaši so sodelovali tudi v jugo- 
cupu in na občinskem prvenstvu v malem nogometu ter 
dosegli pri tem prav lepe uspehe.

Namizni tenis lahko štejemo v TAM med najbolj raz
širjene športe, saj nastopa v mariborski sindikalni ligi 5

ŠPORTNA DEJAVNOST DELAVCEV TAM V LETU 1968

Množičnost in kvaliteta
ekip z blizu 40 tekmovalci, ki se udeležujejo vseh tekmo
vanj na področju Maribora. Na srečanjih v tej športni pa
nogi so pokazali igralci TAM veliko znanja, zato so bili ved
no med najboljšimi. Prva in četrta ekipa TAM je na prven
stvu Maribora osvojila v prvi in drugi ligi prvo mesto. Na 
internem prvenstvu TAM je sodelovalo 120 delavcev.

Tudi rokometaši so v tej delovni organizaciji zelo mar
ljivi. Na rokometnem internem, tekmovanju je nastopilo 8 
TAM ekip sindikalnih podružnic, odigranih pa je bilo 28 
tekem; na katerih je sodelovalo 140 aktivnih športnikov. Sin
dikalna reprezentanca je dalje nastopila na prvenstvu Mari
bora, kjer je osvojila prvo mesto.

Kegljanje šteje v vrsto športov, ki ga gojijo v TAM že 
nekaj let. Na spomladanskem internem tekmovanju posamez
nikov je sodelovalo kar 40 kegljačev. Na jesenskem pa 82, 
med njimi tudi 9 žensk. Sindikalna reprezentanca je seveda 
sodelovala na sindikalnem prvenstvu Maribora in je bila v 
spomladanskem delu tretja, v jesenskem pa druga. Poleg 
tega je odigrala tudi 20 tekem s kolektivi iz Maribora in 
okolice.

Na internem tekmovanju v odbojki je nastopilo 6 ekip 
z blizu 100 tekmovalci.

Tudi z delom šahovske sekcije so lahko danes v TAM 
povsem zadovoljni, saj so šahisti zelo poživili svojo dejav
nost s tem, da so vključili v svoj program mesečne brzo- 
turnirje, na katerih redno tekmuje 30 do 40 delavcev. Sahisti 
so nastopili tudi na mariborskem sindikalnem prvenstvu z 
dvema ekipama, kjer sta obe ekipi zmagali. Prav tako so 
šahisti TAM tekmovali na prvenstvu Slovenije v Fiesi, kjer 
so dosegli odlično tretje mesto, kar pomeni doslej največji 
uspeh te sekcije.

Strelci so sodelovali na prijateljskih tekmovanjih v Ma
riboru in v Velenju, kjer so bili vedno med najboljšimi. Na 
internem prvenstvu je nastopilo 80 posameznikov in 5 ekip.

Novo ustanovljena zimsko-športna smučarska sekcija 
dela po planu in z gotovostjo lahko trdimo, da bo uspešna, 
saj že prvi rezultati govore v prid množičnosti.

Ob koncu naj še povemo, da so v letošnjo športno de
javnost vključili v TAM tudi ribiče. Seveda v pričakovanju, 
da se bo med člani kolektiva ta rekreacijska dejavnost še 
bolj razživela.

Z dobro organizacijo dela, povezanostjo med športno 
komisijo, športnim referentom in vodji posameznih sekcij 
ter s pomočjo razumevanja samoupravnih organov in sindi
kalnega odbora delovne organizacije, lahko pričakujemo še 
vnaprej lepe dosežke na tem področju in uspešen razvoj 
športne rekreacije, ki je pomembna za slehernega člana de
lovne skupnosti. D. ZAGORAC
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TRIDESET LET 
SMUČARSKIH SKOKOV

Komaj trideset let je tega, 
kar so začeli v Kranju organi
zirano gojiti smučarske skoke. 
Planiške prireditve in prvi sve
tovni rekordi na velikanki pod 
Poncami so tudi v Kranju pred 
desetletji navdušili mladino. 
Športniki so si s prostovoljnim 
delom zgradili skromno 35-me- 
trsko skakalnico na Gorenji 
Savi in imeli že pred trideseti
mi leti prvo večje tekmovanje, 
na' katerem so poleg najboljših 
slovenskih skakalcev nastopili 
tudi tekmovalci iz inozemstva. 
Začetki so bili vsekakor skrom
ni. Šele po drugi svetovni vojni 
so se razvili smučarski skoki v 
eno najkvalitetnejših športnih 
panog v Kranju, v zadnjih letih 
pa predstavljajo kranjski ska
kalci najboljšo ekipo v državi.

Za tak ral>nah te smučarske di
scipline ima vsekakor veliko 
zaslugo planiška skakalna šola.

■ Uspehi kranjskih skakalcev 
so še toliko pomembnejši, ker 
delajo in živijo v težkih Wp£e- 
rah. Za vadbo imajo na vofji^le 
skromno 45-metrsko skakalnico, 
ki hitro propada. Za normal
nejše in še uspešnejše delo bi 
bilo vsekakor potrebno" zgraditi 
65-metrsko skakalnico, ki bi 
bila obložena z umetno maso. 
Poleg nje bi potrebovali še 
manjšo 30-metrsko skakalnico 
za trening pionirjev. Z dogra
ditvijo 65-metrske skakalnice, 
načrti so v teku, bodo lahko 
tudi v Kranju kvalitetne smu
čarske prireditve, kar je naj
večja želja kranjskih skakalcev 
ob letošnjem jubileju.
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V »NOVOTEKSU« O LETOVANJU DELAVCEV

sr
»Namesto da bi delavtem dali višja nadomestila za 

letni oddih, bomo 150 tisoč dinarjev plačah za novi davek, 
nadomestila pa bomo letos izplačevali še v nespremenjeni 
višini po 250 dinarjev,« je zakon o obdavčenju skladov 
skupne porabe komentiral DIPLOMIRANI PRAVNIK MI
RAN SIMIČ, vodja splošnega sektorja v tekstilni tovarni 
»Novoteks« v Novem mestu.
»Naša tovarna je dokaj veli- 

^a, zaposlenih imamo približno 
1000 delavcev in letno ustvari
mo za okoli 80 milijonov dinar
jev prometa. Lani smo imeli 
v skladu skupne porabe okoli 
1,5 milijcna dinarjev, letos ipa 
imamo za kakih 300 tise* di
narjev več. Pri nas ne zaslu
žimo slabo, po 1010 dinarjev 
v poprečju vsak. Vseeno pa do
sti denarja potrošimo tudi za 
skupni standard delavcev: za 
rekreacijo delavcev' smo letos 
namenili 389 tisoč dinarjev, za 
stanovanja 995 tisoč dinarjev, 
za splošne namene, to je za naš 
obrat družbene p rehrane, am
bulanto, otroško varstvo in raz
lične dotacije 663 tisoč dinarjev 
ter za izobraževanje 200 tisoč 
dinarjev, » je povedal Miran 
Simič.

»Za rekreacijo ste letos na
menili 389 tisoč dinarjev. Kako 
jih boste porabili?« sem vpra
šal.

»Nekaj bomo porabili kot 
nadomestilo za ukinjeno izkaz
nico K-15, nekaj kot regrese za 
letovanja, drugo pa za povra
čilo potnih stroškov za naše do
pustnike.

Vsem našim delavcem izpla
čujemo regrese za letovanje v 
enotni višini 250 dinarjev. De
lavcem, ki gredo letovat v naš 
počitniški dom v Novigradu, 
prispeva kolektiv po 5 dinarjev 
k ceni za vsak oskrbni dan. 
Do tega prispevka so upravi
čeni tudi nepreskrbljeni svojci 
naših delavcev. Delavci, ki ne 
gredo letovat v naš počitniški 
dom, tega dodatka ne dobe. Vsi 
dopustniki brez razlike pa dobe 
na račun potnih stroškov še po 
4 pare za vsak kilometer, ven
dar največ 80 dinarjev.

»Ce sem pravilno izračunal, 
bi vaš delavec, ki gre za de-

POHIŠTVO

set dni letovat v vaš počitniški 
dom z nezaposleno ženo in dve
ma nepreskrbljenima otrokoma, 
samo za oskrbnino v domu mo
ral odšteti iz lastnega žepa še 
najmanj 290 dinarjev. Razen te
ga pa mora plačati še vozovnico 
na vlaku ali avtobusu, kar tudi 
ni malo,« sem pripomnil.

»Ko smo določali višino pri
spevka za prevoženi kilometer, 
smo imeli v mislih ceno vo
zovnic na vlaku pred podra
žitvijo. Takrat je en kilometer 
vožnje z vlakom stal 8 par.

Naši delavci pa lahko letu
jejo tudi ceneje. Naša sindikal
na organizacija ima kakih 20 
šotorov z vso opremo za tabor
jenje, ki jo posoja delavcem za 
minimalno odškodnino, 50 par 
dnevno. Če gredo naši delavci 
taborit, dodatka 5 dinarjev dne
vno seveda ne dobe.«

»Kako boste prebrodili te
žave, ki jih je povzročil novi 
zakon? Ali nameravate katero 
od oblik regresiranja dopustov 
ukiniti?« sem vprašal.

»Nobene od oblik regresira
nja dopustov ne bomo ukinili. 
Namesto da bi dali za dopuste 
46. tisoč dinarjev več in nado
mestila povišali, bomo dali ta 
denar za davek. Tudi sredstev 
za izobraževanje ne bomo zma
njšali. Izračunali smo, da mora
mo k dejanskim stroškom za 
izobraževanje prišteti še 24 ti
soč dinarjev, ki jih bomo pla

čali republiki. Najvišji davek 
bama plačali za sredstva, name
njena za splošne namene, in si
cer 79 tisoč dinarjev! Novi da
vek nas bo torej stal 150 tisoč 
dinarjev« je pojasnil Miran 
Simič.

»Kako'torej komentirate no
vi zakon?« sem vprašal.

»Zelo kratkoviden je. Dolgo 
časa že ugotavljamo, da je izo
brazbena struktura v Sloveniji 
zelo slaba, najslabša v vsej dr
žavi. Sadaj pa smo na izobra
ževanje dali še davek — tega 
ne razumem.

Ne razumem pa še nečesa: 
vpeljali smo izkaznico K-15 in 
jo pozneje ukinili, vpeljali smo 
nadomestila za dopuste, sedaj 
smo jih obdavčili. Ali bi jih 
radi ukinili? Tega sicer ne vei-- 
jamem, čeprav kaže tako!« 
je naš razgovor zaključil Miran 
Simič. MATJAŽ VIZJAK

NOVA VRTCA NA VIČU V LJUBLJANI: Lani smo zapisali, kako nujno bi potrebovali pre
bivalci Kolezije in Trnovega nov vrtec. V trnovskem vrtcu, ki je v šoli, je sedaj v varstvu 200 
otrok, potrebovali bi pa, še prostor za 23 otrok. V Koleziji je še huje, v treh vrtcih, ki so vsi v 
neprimernih prostorih, je v varstvu 129 otrok, potrebovali bi pa še prostora za 123 malčkov.

Sedaj smo izvedeli, da so že začeli z gradnjo novega vrtca v Trnovem, na občini pa so ob
ljubili, da bodo letos začeli graditi tudi otroško varstveno ustanovo v Koleziji. Prebivalci obeh te
renov so obe novogradnji z navdušenjem pozdravili Na sliki: iz VVZ Kolezija. (Foto služba DE)
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Od našega posebnega po
ročevalca — po telefonu

I

Opatija, marca — Običaj
no predsezonsko turistično mrt
vilo, ki vlada tu v tem let
nem času, je bilo te dni 
ustvarjalno prekinjeno s skli
canjem simpozija o sprovaja- 
nju naše gospodarske in druž
bene reforme, ki se ga udele
žujejo tako predstavniki druž
benih institucij, kakor tudi 
gospodarstva samega, kar je 
prav* saj je znano, da leži te
žišče reforme prav na gospo
darstvu, ki mu je zato treba 
omogočiti, da pride, njegova 
beseda v vsakem primeru, med 
drugim tudi na znanstvenih 
simpozijih, v čirovečji meri do 
polnega izraza.

Kakor rečeno, je glavna te
ma simpozija naša reforma z 
vsemi družbenimi implikacija
mi (in komplikacijami!), zato 
je razumljivo, da mu priso
stvujejo tudi številni zastop
niki <$omačih in tujih sredstev

Glasilo republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo, izdaja CZP De
lavska enotnost v Ljubljani 
List je bil ustanovljen 20. no
vembra 1942. Ureja ga uredniški 
odbor. Glavni in odgovorni 
urednik

MILAN POGAČNIK
Naslov uredništva In uprave. 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 313ATL telefon 
uredništva 316-672, 316-695.
312-402 in 310-033. uprave 310-033 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-901, de
vizni račun prt Kreditni banki 
In hranilnici Ljubljana, št. 
501-620-7-32000-10-3204-486. — Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 S-dln — Naročnina Je 
četrtletna 6,50 N-din — 650 S-din
— polletna 13 N-din — 1300 S-dln 
In letna 28 N-din — 5600 S-din
— Rokopisov ne vračamo — 
Poštnina plačana v gotovini
— Tisk tn klišeji CZP »Ljudska

pravira* T.luhliana

komuinicirauja, kar mu daje 
razen delovnega tudi svečano 
obeležje.

Čeprav deluje simpozij v 
več specializiranih sekcijah, 
preseneča relativna redkost di
vergentnih stališč, kar se tiče 
načelnih postavk reforme. Na
sprotno: večina udeležencev
simpozija se brezkompromisno 
opredeljuje za dosedanjo smer 
sprovajanja reforme in v svo
ji principialni diskusiji podpi
ra njene cilje. Kar zadeva 
konkretno realizacijo določenih 
postavk reforme pa je zadeva

življenje se je kljub dosežene
mu kompromisu z ZIS še na
prej odločno zavzemal za do
sledno realiziranje sklepa kon
gresa v zvezi s skrajšanjem 
pokojninskega staža, zaradi če
sar ga je večina udeležencev 
simpozija nagradila z .dolgo
trajnim ploskanjem, predsedu
joči pa se ni upal intervenira
ti v že dogovorjenem smislu 
finančnega pojasnjevanja tega 
vprašanja;

© zastopnik jugoslovanskih 
ladjedelnic je dokaj argumen
tirano zagovarjal tezo, da je

pri ,sprovajanju
drugačna, mestoma celo zelo 
komplicirana in »diskutabl«. 
Čeprav diskutanti govorijo tu
di drug mimo drugega, je ven
darle tu im tam prišlo do ostre
ga kresanja mnenj, posebno v 
zvezi z ocenami o propulziv- 
nosti posameznih gospodarskih 
panog, o različnosti pogojev 
gospodarjenja in ob vprašanju, 
kako določiti kolikor toliko 
stabilna merila za individual
no, kolektivno in družbeno de
litev dohodka. Mnenja o dolo
čenih vprašanjih so torej v di
skusiji tudi deljena, vendar 
nikakor ne — to je treba jas
no poudariti — na škodo, am
pak samo v korist enotnih iz
hodišč pri sprovajanju refor
me.

Da bo slika pestrih in 
ustvarjalnih pogledov disku- 
tantov na reformo jasnejša,- si 
velja na kratko ogledati tudi 
nekaj njihovih najznačilnejših 
mlsli:

® Zastopnik komisije za 
sprovajanja zaključkov zvez
nega kongresa sindikatov v

Jadransko morje nacionalni 
kapital, ki se ga še ne zave
damo v zadostni meri, pri če
mer je užival nedeljeno pod
poro vseh prisotnih, kljub te
mu pa njegov predlog, naj bi 
obravnavali ladjedelništvo po 
posebnih pogojih, ni žel 
ustreznega odobravanja, česar 
si pri najboljši volji ne znam 
razložiti;

© Zastopnik JŽ je rekel, 
da so JŽ nacionalna sramota, 
pri čemer so navzoči sramež
ljivo povesili glave, kljub te
mu pa je po glasovanju obve
ljalo načelo, da je treba gospo
darske panoge obravnavati 
kompleksno, ne parcialno (kar 
je bilo edino pravilno, saj so 
na govorniški oder začeli ri
niti tudi zastopniki drugih ne- 
propulzivnih panog, npr. teks
tilne industrije, kulture in šol
stva itd.). Nasploh so imeli ve
liko več sreče kot slednji za
stopniki naših investicijskih in 
ključnih objektov;

® zastopnikom določenih 
železarn in alu-kombinatov je
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bilo namreč s sprejetjem kom
penzacijskega načela posredno 
povedano, da lahko računajo

9

reforme
tako na zvezne dinarje kot na 
izposojene devize, svoje zahte
ve pa seveda ne bodo smeli 
realizirati na birokratsko ad
ministrativni način, ampak 
predvsem s pomočjo samou
pravnega dogovarjanja,

To je le nekaj obrobnih 
drobcev iz pestrega mozaika 
tukajšnje diskusije o sprovaja
nju naše reforme. Namesto 
sklepa bi torej nedvomno lah
ko rekli, da ideja reforme 
kljub določenim odmikom vse 
bolj prehaja v zavest določe
nih proizvajalcev, kar se je 
zlasti odrazilo v pohvalnih be
sedah predstavnikov družbenih 
institucij na račun propulziv- 
nib gospodarskih organizacij 
in panog, ki se uspešno vklju
čujejo v mednarodno delitev 
dela in ustvarjajo sredstva za 
kritje zveznih obveznosti z na
slova mednarodnih posojil ter 
drugih aktualnih investicij na 
različnih področjih.

Simpozij nadaljuje ,z delom.
VINKO BLATNIK
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PORTRETI IN SREČANJA
edel je na klopi na Sto
lu in se sončil.

»Prav prijeten je bil 
tale vzpon na Stol,« je rekel 
PETER JEŽEK, načelnik Gor
ske reševalne službe iz Radov
ljice. »To. zimo nisem hodil 
dosti po gorah, kot reševalec 
pa sploh ne. Zadnjič sem re
ševal novembra lani, akcije pa 
nismo zaključili. Zakonca z 
Dunaja, ki sta izginila lansko 
jesen, bomo zato iskali še vso 
letošnjo pomlad.«

»Verjetno je neprijetno re
ševati, ko že ni več nobenega 
upanjai« sem pripomnil.

»Ne, takšne akcije res niso 
prijetne, prav žalostne so. Ne. 
smemo se jim pa izogibati, 
slabi reševalci bi bili.«

»Ali ste že dolgo gorski re
ševalec?« sem bil radoveden.

»Kar precej časa že,« mi je 
odvrnil Peter Ježek. Malo je 
pomislil in rekel: »Tri leta 
sem bil organiziran v Tržiču 
in sedaj vsa leta v Radovljici, 
skupaj sem že reševalec okoli 
15 let,« je izračunal.

»Zakaj ste se vključili med' 
gorske reševalce?« sem vpra
šal.

»Kam pomnim, sem bil ved
no navdušen planinec in alpi
nist. Najprej sem po gorah

je bilo tudi reševanje dveh 
naših plezalcev iz Brezij in 
Vrbe, ki sta se smrtno pone
srečila v bavarski smeri m 
Triglavu.«

»Koliko planincem ste do
slej že rešili življenje?«

»V zadnjih treh letih smo 
reševalci iz. Radovljice, rešili 
življenje . štirim ponesrečen
cem. Večkrat pa smo tudi so
delovali v skupnih akcijah z 
GRS z Jesenic in od drugod

Na klopi 
na Stolu

samo hodil, potem sem začel 
plezati, od plezanja do reše
vanja pa hi velik korak in 
naredil sem ga.«

»Pravite, da radi hodite po, 
gorah. Rad bi vedel, koliko
krat, denimo, ste že bili na 
Triglavu?« sem ga izzival.

»Na Triglavu sem bil gotovo 
že 50-krat, v Pogačnikovem 
domu na Kriških podih pa več 
kot 100-krat. Tam ima naše 
domače planinsko društvo 
namreč svojo kočo in ker sem 
v upravnem odboru, moram 
iti pač večkrat gor.«

»Planinarjenje vam torej 
vzame veliko prostega časa. 
Koliko pa?« sem vprašal.

»Kot konjiček najmanj 10 ur 
tedensko: kadar je vreme,
grem vsako nedeljo v hribe. 
Plezanje sem malo opustil, se
daj bolj planinarim.

Drugače pa imam enkrat te
densko še sestanek planinske
ga društva in enkrat tedensko 
sejo Gorske reševalne službe. 
Tega pa ne štejem več za ko
njička, oboje mi je postalo že 
kar dolžnost. Sam sem osnoval 
GRS v Radovljici, 8 reševal
cev in 11 pripravnikov nas je 
sedaj v Radovljici.«

»Torej vam je letošnji spo
minski partizanski zimski 
vzpon na Stol kar dobrodošel 
trening?«

»Tudi to. Drugače pa smo 
reševalci sem spremljali ude
ležence pohoda. Na srečo ni
smo imeli nobenega dela.«

»Katerih reševalnih akcij se 
najbolj spominjate?«

»Zelo zahtevno akcijo smo 
imeli lani v Stenarju, ko smo 
reševali češke alpiniste. To je 
bila nočna akcija. Zelo težko

»Kako spremljajo vaši so
delavci iz službe vaše reševal
ne akcijel«

»Skladiščnik ljubljanske To
bačne tovarne na Jesenicah 
sem. V službi dostikrat gledajo 
postrani, ko moram nenadoma 
pustiti delo in oditi reševat. 
Branijo mi ne, navdušeni pa 
tudi niso!« je potožil Peter 
Ježek.

»Ali greste dostikrat iz služ
be tako nenadoma?« sem 
vprašal.

»Kakor je. Včasih ne grem 
po ves mesec, zgodi pa se, da 
grem včasih tudi po dvakrat 
tedensko na akcijo.«

»Kdo pa vas obvešča o gor
skih nesrečah?«

»Odlično sodelujemo z mi
ličniki. Ti nas o nesrečah po
navadi tudi obveščajo, poma
gajo pa nam še s svojo opremo 
in oskrbijo nam prevoz, ker 
nima3»o lastnega avtomobila«

»Drugo opremo pa imate, ali 
ne?«

»Najnujnejšo opremo ima
mo, nimamo pa, denimo, pre
nosnih radijskih postaj. Te bi 
nujno potrebovali. Nimamo 
tudi jeklenih vrvi, ki bi jih 
morali imeti na vsak način. 
Nimamo tudi deviz, da bi to 
opremo kupili. Mi rešujemo 
namreč brezplačno in ne za 
denar, kot drugod po svetu. 
Sicer pa, za denar bi jaz niti 
ne maral reševati ponesrečen
cev — samo zastonj!« je pribil:

»Ali nameravate še dolgo 
časa ostati gorski reševalec?«

»Reševal bom, dokler bom 
mogel. Sedaj to še zmorem,« 
se je optimistično zasmejal 
Peter Ježek.

MATJAŽ VIZJAK

P O H I S T V O

lesznzia.

Spalnice, dnevne sobe, kuhinje, stoli, fotelji, kavči, 
omare vseh vrst. pisarniško, gostinsko In šolsko pohi
štvo. stilno in rustikalno pohištvo

Superavtomatičm oralni stroji, hladilnik) tn štedilniki 
znamke NAONIS
Neuničljiva Iglana najlonska obloga za vsak pod 
TAPISOM SOMMER

Poslovalnice v Sloveniji: Ljubljana, Celje, Koper, 
Kranj, Maribor, Nova Gorica. Murska Sobota, Žalec 
in ostale poslovalnice v vseh večjih mestih Jugoslavije
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